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1. Opening en mededelingen 

 55 

De VOORZITTER: Dames en heren, van harte welkom. De vergadering is geopend. Ik verzoek u 

uw mobiele telefoons tijdens de vergadering uit te zetten. De leden Van Hooff (PVV), Portegijs 

(PVV) en Haagsma (CDA) zijn verhinderd. Een aantal leden arriveert later. Vanaf deze vergadering 

gaan wij de moties en amendementen digitaal publiceren gedurende de vergadering, daarom 

moet u uw iPad of tablet regelmatig verversen. Er worden alleen nog papieren exemplaren 60 

uitgedeeld aan de fractievoorzitters, leden van GS en de voorzitter. Vandaag is het de landelijke 

dag van de BHV en vlak voor de lunch zal in deze zaal een korte presentatie plaatsvinden door de 

ploegleider van onze eigen bedrijfshulpverleners, mevrouw Christiaanse. Daarna zal op instructie 

van de aanwezige BHV-leden een ontruimingsoefening plaatsvinden van de Statenzaal en na 

afloop van deze oefening kunt u terecht in zaal 003 voor de lunch. Nu staat in mijn instructie ook 65 

dat de ontruimingsoefening bij regen vervalt en dat is wat mij betreft niet het geval. Op 

donderdag 2 november zijn de preadviezen van GS en de impactanalyse gepubliceerd over de op 

9 oktober ingediende moties met betrekking tot de koers van de Omgevingsvisie Noord-Holland 

2050. Om u genoeg voorbereidingstijd te geven wordt dit onderwerp volgende week maandag 

behandeld gedurende de uitloopvergadering. De spreektijd die bij de agenda staat vermeld, is 70 

gebaseerd op twee vergaderdata, dus voor vandaag en voor de uitloopdatum 13 november. 

Houdt u daar rekening mee om voldoende tijd over te houden voor de vergadering van volgende 

week maandag.  

 

2. Regeling van werkzaamheden, vaststellen primus bij hoofdelijke stemming en 75 

vaststelling agenda  

 

De VOORZITTER: Op grond van artikel 18 van het Reglement van Orde dient voor aanvang van 

de vergadering door het lot bepaald te worden met welk Statenlid een hoofdelijke stemming 

dient aan te vangen, waarna deze stemming verder plaatsvindt op volgorde van binnenkomst. De 80 

primus voor de huidige vergadering is nummer 10, de heer Ludriks (PVV).  

 

Mevrouw ALBERTS (SP): Voorzitter. Naar aanleiding van de agenda, er bestaat bij ons enige 

verwarring. Wij hebben een actualiteit aangemeld. 

 85 

De VOORZITTER: Ik was van plan om daar bij het punt actualiteiten op terug te komen, dan is 

dat aan de orde.  

 

Mevrouw ALBERTS (SP): Normaal gesproken hameren wij geen agenda en hier staat het punt niet 

op terwijl het wel op de elektronische agenda staat maar niet op de gewijzigde agenda.  90 

 

De VOORZITTER: Er zijn twee actualiteitenverzoeken binnengekomen waaronder die van de SP 

en die gaan wij vanzelfsprekend gewoon aan de orde stellen. 

 

Mevrouw ALBERTS (SP): Dat snap ik, maar hij staat niet op de gewijzigde papieren agenda die 95 

hier net is uitgedeeld, vandaar mijn vraag.  
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De VOORZITTER: Dat komt allemaal goed. 

 

Mevrouw ALBERTS (SP): Ik ben voorlopig gerustgesteld. 100 

 

De VOORZITTER: Ik hoop dat wij in de loop van deze vergadering het woordje ‘voorlopig’ 

kunnen schrappen. Op 30 oktober is een gewijzigde agenda gepubliceerd, agendapunt 8.f., 

provinciaal meerjarenprogramma Groen is van de hamerstukken afgehaald en wordt als 

agendapunt 13 behandeld. GL heeft een ordevoorstel aangekondigd om vanwege de volle agenda 105 

het initiatiefvoorstel Inbesteden van schoonmakers uit te stellen tot de vergadering van 18 

december 2017. Ik zou u willen voorstellen die suggestie te volgen. Als u daarmee kunt 

instemmen, dan is daarmee dit agendapunt in deze vergadering geschrapt en wordt het 

opgevoerd op de agenda van de vergadering van 18 december. Dan is aldus besloten. De PvdA 

heeft een actualiteit aangekondigd over het afschot van knobbelzwanen Nieuwe Niedorp. Daar is 110 

een positief schriftelijk advies van het presidium over binnengekomen. PS moeten daarover 

stemmen en mijn voorstel is om die actualiteit op te voeren bij het desbetreffende agendapunt. 

Kunt u daarmee instemmen? Dan is aldus besloten. Dan de actualiteit van de SP over de afslag A9 

Heiloo, waar mevrouw Alberts al iets over zei. Daar ligt een negatief meerderheidsadvies van het 

presidium op grond van het feit dat op basis van de toetsing of het een echte actualiteit is, 115 

spoedeisend, de conclusie van de betreffende leden van het presidium is dat dat niet het geval is 

en verderop in onze agenda komt deze problematiek aan de orde bij het PMI en ook op grond 

van de overweging dat het kennelijk ook in de commissievergadering aan de orde is geweest. 

Dus er ligt een negatief meerderheidsadvies, maar PS moeten hierover stemmen. Ik wil de 

voorstanders vragen de hand op te steken.  120 

 

Mevrouw ALBERTS (SP): Na de behandeling in de commissie is er nieuwe informatie gekomen en 

dat maakt dat het toch wel de aandacht verdient waar wij om gevraagd hebben. 

 

De heer DEN UYL (PvdA): Waarom niet bij het PMI want daar staat het gewoon op de agenda. 125 

 

Mevrouw ALBERTS (SP): Het is niet zomaar een onderwerp en door het op deze manier uit te 

lichten en het een actualiteit te laten zijn, maakt het dat wij er met elkaar nauwkeuriger over 

kunnen praten als extra agendapunt dan wanneer het weggemoffeld zit in het PMI. 

 130 

De VOORZITTER: Ik zeg er wel bij dat dit voor mij aanleiding is om daar volgende week in het 

presidium over te praten, want als dit punt uit ons reglement van orde op deze wijze wordt 

geïnterpreteerd, dan zijn wij niet goed bezig, maar de Staten hebben het laatste woord. Elf leden 

moeten voor stemmen en dan is het toegestaan. Mag ik de voorstanders vragen de hand op te 

steken? Dat zijn de fracties SP, GL en PvdD, in totaal 11 zodat ook deze actualiteit zal worden 135 

toegestaan. Er zijn geen moties Vreemd aan de orde van de dag aangekondigd. Is dat nog steeds 

de jongste stand van zaken? Dat is het geval. Wenst iemand anders over de agenda het woord? 

Dat is niet het geval. Dan komen wij nu bij de actualiteiten.  
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2.a. Installatie en beëdiging Statenlid SP  140 

 

De VOORZITTER: Overeenkomstig artikel 8 van het Reglement van Orde voor de vergadering en 

andere werkzaamheden van de Staten heb ik tot lid van de commissie Onderzoek geloofsbrieven 

benoemd de heer Struben (D66), de heer Van der Sluijs (PVV) en mevrouw Vermaas (PvdD). Ik 

geef het woord aan de voorzitter van de commissie.   145 

 

De heer VAN DER SLUIJS (PVV): Voorzitter. Ter voldoening aan uw opdracht hebben wij 

onderzocht de geloofsbrieven en de daarbij behorende bescheiden die het benoemd verklaarde 

lid, de heer J.A. Haijen van de SP aan uw vergadering heeft toegezonden. Dat onderzoek heeft 

aangetoond dat blijkens het in gevolge artikel W 7, tweede lid Kieswet aan PS toegezonden 150 

afschriften van de besluiten van de voorzitter van het centraal stembureau voor de verkiezing van 

leden van PS van Noord-Holland van 6 november 2017 als lid van PS benoemd is verklaard de 

heer J.A. Haijen van de SP. Wij stellen u dan ook voor de heer Haijen als lid van PS van Noord-

Holland toe te laten. 

 155 

De VOORZITTER: De commissie adviseert de heer Haijen toe te laten als lid van PS. Verlangt 

iemand daarover het woord? Dat is niet het geval. Dan is door u unaniem besloten om de heer 

Haijen als lid van PS toe te laten. Ik ontbind de commissie Onderzoek geloofsbrieven onder 

dankzegging voor de verrichte werkzaamheden. Ik verzoek de heer Haijen naar voren te treden 

en ik verzoek u allen te gaan staan. De Staten hebben zojuist besloten u toe te laten als lid van 160 

PS. Ik stel u daarom thans in de gelegenheid de in artikel 14 van de Provinciewet bedoelde 

belofte in mijn handen af te leggen. Nu zal ik eerst de formule voorlezen. “Ik verklaar dat ik om 

tot lid van Provinciale Staten benoemd te worden, rechtstreeks nog middellijk onder welke naam 

of voorwendsel ook, enige gift of gunst heb gegeven of beloofd. Ik verklaar en beloof dat ik om 

iets in dit ambt te doen of te laten, rechtstreeks nog middellijk enig geschenk of enige belofte 165 

heb aangenomen of zal aannemen. Ik beloof dat ik getrouw zal zijn aan de Grondwet, dat ik de 

wetten zal nakomen en dat ik mijn plichten als lid van Provinciale Staten naar eer en geweten zal 

vervullen.” 

 

De heer HAIJEN (SP): Dat verklaar en beloof ik. 170 

 

De VOORZITTER: Dan is de vergadering even geschorst. 

 

2.b. Actualiteiten 

 175 

De VOORZITTER: De voorzitter bepaalt de tijd en mijn voorstel is om per actualiteit 15 minuten 

uit te trekken. Het woord is aan mevrouw Jellema. 

 

Mevrouw JELLEMA (PvdA): Voorzitter. U, de Staten en het college, hebben mijn betoog over 

afschot van een tiental knobbelzwanen in Nieuwe Niedorp op 28 oktober jl. kunnen lezen. Gezien 180 

de tijd wil ik een samenvatting geven van mijn notitie. De PvdA is geschrokken van het verhaal 

dat dinsdagochtend 31 oktober jl. in het Noord-Hollands Dagblad verscheen. Als 
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fractiewoordvoerder NLM heb ik contact opgenomen met de meneer die de gebeurtenis van het 

zwanenafschot van dichtbij heeft gadegeslagen en geobserveerd. Een bewoner uit Nieuwe 

Niedorp die de gebeurtenis van dichtbij heeft gadegeslagen en geobserveerd, heeft mij uit eerste 185 

hand geïnformeerd. Deze meneer woont aan de rand het perceel waarop het incident zich heeft 

afgespeeld. Betreffende inwoner van de gemeente Nieuwe Niedorp bewoont al 15 jaar zijn huis 

aan de rand van het perceel en ziet ieder jaar de knobbelzwanen aldaar foerageren. Afgelopen 

weken was dat ook weer het geval. Op zaterdag 28 oktober, overdag, was meneer getuige van de 

afschietactie die werd uitgevoerd door de Faunabeheereenheid (FBE). Op de bewuste zaterdag 190 

kwam een vijftal jagers die de zwanen vanaf het perceel opjoegen de lucht in. De zwanen vlogen 

van het perceel weg en daarop begonnen de jagers te schieten. Een aantal zwanen werd hierbij 

direct gedood. De meeste vlogen echter o ́ver de boomgaard die naast het perceel is gelegen (de 

zwanen waren dus toen niet meer o ́p of boven het perceel) waarachter een volgend groepje 

jagers zat die de vluchtende zwanen alsnog doodschoten. Die jagers vormden dus een soort 195 

hinderlaag. Maar ook daar werden niet alle zwanen alsnog gedood. Twee zwanen werden 'slechts' 

aangeschoten. Zij keerden terug naar het perceel alwaar ze neerstreken en stuiptrekkend in het 

gras bleven zitten. Dat heeft een half uur geduurd. De jagers bleven, aldus de Nieuwe Niedorpse 

inwoner, op een afstandje staan kijken totdat de zwanen uiteindelijk de geest gaven. Een 

genadeschot werd niet verleend. Na de actie vertrokken de jagers, een aantal zwanen keert later 200 

toch terug op het perceel. De bewoner van Nieuwe Niedorp heeft mij verteld dat tegen de avond 

alle zwanen alsnog wegtrokken, zoals zij dat iedere avond doen. Er blijft er echter eentje zitten. 

Meneer vermoedde dat deze zwaan ook was aangeschoten. Hij heeft vervolgens met de politie 

gebeld en om assistentie gevraagd. De politie stuurde de dierenambulance. Maar inmiddels was 

het helemaal donker geworden, de medewerkers van de dierenambulance durfden of wilden het 205 

duistere veld niet in. De ambulance vertrok, de zwaan bleef zitten. De volgende ochtend is 

meneer naar de achterblijvende zwaan gaan zoeken, maar die was verdwenen. Meneer maakt zich 

zorgen over wat er met deze zwaan is gebeurd, ervan uitgaande dat het dier onmogelijk in de 

nacht toch nog op eigen kracht heeft kunnen wegvliegen. Deze bewoner geeft ook nog aan dat 

hij in de periode voorafgaande aan het afschot, geen acties heeft waargenomen waarbij getracht 210 

werd om de zwanen te verjagen. Geen vlaggen, schriklint, ballonnen, ratels of iets dergelijks. 

Meneer zou deze acties echter ‘gemist’ kunnen hebben. Maar zelfs als verjaagacties wel 

uitgevoerd zijn geweest en de FBE ‘volgens protocol’ gehandeld heeft, dan is dit incident er een 

die in de ogen van de PvdA buitengewoon schrijnend is. De hinderlaag, het aanschieten van de 

vogels maar vooral het een half uur laten creperen van de dieren, heeft in de ogen van mijn 215 

fractie onnodig en groot dierenleed veroorzaakt. De vragen van mijn fractie aan GS zijn: kunt u 

opheldering over dit incident geven? Is de werkwijze van de jagers de correcte geweest? Is er op 

een juiste wijze gecommuniceerd met omwonenden, is er überhaupt gecommuniceerd of is er 

anderszins iets ondernomen om verontrusting bij omwonenden te voorkomen? Want die 

verontrusting is er wel degelijk en dat is in onze ogen niet de bedoeling. Afschot is al akelig 220 

genoeg, te meer omdat deze actie op klaarlichte dag heeft plaatsgevonden. Ik kijk uit naar de 

reactie van GS.  

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Voorzitter. Dank aan de PvdA voor het agenderen van deze akelige 

jachtpartij. Wij kunnen ons volledig vinden in de woorden van mevrouw Jellema. Wij hadden dan 225 
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op zich het plaatsen van de actualiteit kunnen stoppen, maar vrijdag berichtte het college ons 

eveneens dat zij voornemens is de goedkeuring van het Faunabeheerplan in te trekken, algemene 

soorten waarin het doden van zwanen zoals nu besproken, is geregeld. Vandaar de volgende 

aanvullende vragen: wanneer zal het college deze goedkeuring formeel intrekken en dit de FBE 

berichten? Kan de gedeputeerde bevestigen dat de wet in artikel 3.12., lid 1 dicteert dat jacht, 230 

beheer en schadebestrijding alleen volgens een goedgekeurd en rechtsgeldig Faunabeheerplan 

kan plaatsvinden? Zijn GS voornemens om met de intrekking van de goedkeuring van het 

Faunabeheerplan de FBE erop te wijzen dat jacht, beheer en schadebestrijding op de algemene 

soorten waaronder zwanen, per direct moet worden gestopt? Zijn GS voornemens om de RUD te 

berichten dat handhavend dient te worden opgetreden op elke vorm van jacht, beheer en 235 

schadebestrijding op de algemene soorten? 

 

Mevrouw VAN LANGEN (VVD): Voorzitter. Het is jammer te moeten constateren dat de 

actualiteitsvraag in feite gestoeld is op een krantenbericht c.q. de waarnemingen en ervaringen 

van een omwonende, hoe ernstig ook, want de zwaan is een prachtig dier, maar het zou correct 240 

zijn geweest als er ook contact was opgenomen met de FBE zodat sprake was van hoor en 

wederhoor. Ik heb dat wel gedaan. Zij zeggen wel degelijk een genadeschot te hebben gegeven, 

dat heeft wel tien minuten geduurd omdat de zwaan op een lastig bereikbaar perceel lag, ze 

moesten ook door sloten en dergelijke, maar in feite is de verjagingsactie correct uitgevoerd, 

aldus de FBE. Het verhaal van het Faunabeheerplan zit daar nog niet in, maar dat is ook allemaal 245 

nog veel actueler op dit moment. 

 

Gedeputeerde BOND: Voorzitter. Ik ga niet verder in op het verhaal van mevrouw Van Langen van 

de VVD dat er twee kanten aan de zaak zitten, omdat op 2 november een handhavingsverzoek is 

ingediend dat door de RUD Noord-Holland-Noord onderzocht wordt en er zal gekeken worden of 250 

conform de vrijstelling is gehandeld. Bij dit onderzoek zal hoor en wederhoor plaatsvinden zoals 

het hoort. Pas na afronding van het onderzoek valt er uitsluitsel te geven en daar zal ik u van op 

de hoogte houden. Dus ik kan u op dit moment weinig zeggen over het wel of niet correct 

handelen van de jagers in het veld. Waar ik wel op in wil gaan is dat PS met de Verordening 

vrijstelling soorten op 3 oktober 2016 beheer en schadebestrijding van knobbelzwanen mogelijk 255 

heeft gemaakt. Ik stel voor dat wij de vragen die u allemaal stelt, behandelen bij het agendapunt 

van de nieuwe verordening, omdat het daar een relatie mee heeft en minder met dit. U noemt nu 

het algemene soorten beheerplan, terwijl dit vrijstelling soorten van knobbelzwanen is geweest 

en volgens mij is dat iets anders. Als u vraagt is hier rechtmatig gejaagd, dan is het antwoord ja, 

volgens de verordening is dat wel zo.  260 

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Voorzitter, volgens mij is het zo dat een vrijstelling sec niet 

voldoende is, alle beheer- en schadebestrijding dus ook conform de vrijstelling, wordt geregeld 

via het Faunabeheerplan Mijn vraag is overigens niet, is hier conform gehandeld, want toen dit 

incident plaatsvond, lag er een goedgekeurd Faunabeheerplan. Ik constateer alleen dat dat niet 265 

heel lang meer duurt.  
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Gedeputeerde BOND: Daarom verwijs ik naar het agendapunt dat later op de agenda staat, omdat 

dat vooral daar een relatie mee heeft.  

 270 

De heer VAN LIERE (PvdD): Als u de antwoorden dan beter kunt geven, ik ga ze overigens niet 

herhalen, ik ga ervan uit dat u de vragen goed gehoord heeft.  

 

Gedeputeerde BOND: Ik ga op de vragen in bij de behandeling van dat agendapunt, omdat ik 

vind dat dat daar veel meer een relatie mee heeft dan met het incident. Op de vraag of volgens de 275 

verordening daar gejaagd is, is het antwoord ja en is de werkwijze van de jagers correct geweest, 

zoals het nu lijkt wel ten minste, maar ik wacht het onderzoek van de RUD af en dan zullen al uw 

vragen beantwoord worden. Ik denk dat dat de meest eerlijke manier is zowel naar de klager als 

naar u toe. Ik zal u op de hoogte houden van de uitslag.  

 280 

Mevrouw JELLEMA (PvdA): Voorzitter. Wij wachten met spanning het onderzoek af, dus het 

antwoord van de gedeputeerde vinden wij bevredigend. U bent niet ingegaan op de 

communicatie, ook omdat het in broad daylight werd uitgevoerd. Daar wil ik nog iets over horen 

van de gedeputeerde.  

 285 

Gedeputeerde BOND: Op klaarlichte dag klopt, want dat is het enige moment dat je gebruik mag 

maken van de vergunning. Het lijkt dat er volgens de vrijstelling is gehandeld, maar er is geen 

melding vooraf gedaan en deze melding moet vooraf aan de RUD gedaan worden, want anders 

kunnen ze niet controleren. Als het gaat om, hebben zij een melding gedaan aan de omgeving, 

dat is onderdeel van het onderzoek. Dat weet ik op dit moment niet.  290 

 

De VOORZITTER: Ik neem aan dat de Staten geïnformeerd worden als het onderzoek is afgerond. 

 

Gedeputeerde BOND: Dat heb ik al toegezegd. 

 295 

De VOORZITTER: Dan gaan wij over naar de volgende actualiteit van de SP. 

 

De heer HOOGERVORST (SP): Voorzitter. In de afgelopen dagen heeft de Stichting Heilloze Weg 

zich tot verschillende Statenleden gewend. De Stichting heeft de fracties geattendeerd op 

verschillende grote en lastig op te lossen problemen bij de voorbereiding van de aanleg van de 300 

afslag A9 Heiloo, die eerst aan het daglicht zijn getreden nu de voorbereidingen voortschrijden. 

Het betreft onder andere de tracékeuze, mede in het licht van de gedeeltelijk negatieve adviezen 

van de ARO uit 2016, de geschetste urgentie van het project, de totstandkoming van de 

benodigde grondaankopen en kavelruil met behulp van Stivas en de vrijwel onmogelijkheid van 

natuurcompensatie van weidevogelgebied NNN. Over de financiële consequenties van het project 305 

en de problematische stand van zaken komen wij later nog te spreken. De SP maar niet alleen de 

SP, maakt zich grote zorgen over de ontwikkelingen en wij bespeuren nu dat de tijd wellicht rijp 

is om de totale scope van het project nog eens onder de loep te nemen. Onze vragen zijn simpel. 

Zijn GS bereid om samen met ons en belanghebbenden in het gebied het project nog eens 

nadrukkelijk te bekijken? Zijn collega-fracties PvdA en D66 het verhaal van de Stichting Heilloze 310 
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Weg gehoord hebbende, bereid om samen met ons het hele project inclusief alle plaatselijke 

gevolgen nog eens tegen het licht te houden? 

 

De heer ZOON (PvdD): Voorzitter. Als aanvulling op de SP, verzoek ik u in te gaan op de tender 

die een aantal weken geleden is gestart, waarbij de eerste uitvraag is gedaan naar bouwbedrijven 315 

die hieraan kunnen meewerken, waarbij wordt gemeld ‘dat wordt verwacht dat er extra verkeer 

ontstaat richting de A9’. De woorden ‘wordt verwacht’ zijn wel bijzonder omdat juist de 

aanleiding was voor het extra verkeer dat dit gedaan wordt. Wij vragen ons af of er nieuwe 

informatie is waardoor wij het project moeten heroverwegen. 

 320 

De heer TIJSSENS (D66): Voorzitter. Het is mij nog niet helemaal helder geworden wat nu de 

actualiteit is. Wij waren voornemens er bij het PMI iets over te zeggen, omdat ARO een aantal hele 

scherpe kanttekeningen plaatst bij de uitvoering van de aansluitingen voor de nieuwe oprit van 

de A9 bij Heiloo. Dat is in de uitvoering wel degelijk iets waar aandacht voor moet zijn. Nu ik hier 

toch sta, wil ik even teruggrijpen op het debat dat wij gehad hebben waarbij wij als PS extra 325 

krediet hebben moeten voteren om een en ander mogelijk te maken. Een van de signalen die ons 

bereikt, is dat Heiloo erg in zwaar financieel weer lijkt te zitten. Het mag niet zo zijn dat wij weer 

over de brug moeten komen, omdat andere partijen in zwaar weer zitten, want wij hebben al een 

keer gezegd, dit is het uiterste wat wij eraan gaan besteden. Kortom, ja, er is reden om met 

elkaar te spreken maar het is nooit verstandig om op basis van problemen in de uitvoering aan je 330 

besluiten te gaan twijfelen. Mijn fractie heeft geen twijfels aan het besluit als zodanig, maar vindt 

wel dat wij in de uitvoering zorgvuldigheid moeten betrachten.  

 

De heer DEN UYL (PvdA): Voorzitter. Er is een expliciete vraag gesteld aan mijn fractie en het 

antwoord is en ik sluit aan bij de heer Tijssens, dat wij uiteraard veel oog hebben voor de 335 

uitvoering van het eerdere besluit van PS, bijvoorbeeld bij natuurcompensatie, maar daar kunnen 

GS ook iets over zeggen. Het gaat allemaal niet gemakkelijk, maar dat is wel vaker zo. Het feit 

dat je met elkaar met veel aandacht de uitvoering volgt, betekent niet dat het besluit niet goed is. 

Als u vraagt of wij moeten komen tot heroverweging, dan is het antwoord nee. Bent u van oordeel 

dat wij goed in de gaten moeten houden hoe het gaat met de uitvoering, dan is het antwoord ja. 340 

 

Gedeputeerde POST: Voorzitter. De eerste vraag van de SP was of GS bereid zijn opnieuw te 

kijken naar het project. In algemene zin zijn wij altijd bereid om zaken te bekijken, maar ik 

begrijp niet helemaal de portee van zijn vraag, dus misschien moet hij dat toespitsen als hij 

uitleg wil over een aantal zaken. Binnenkort staat het onderwerp weer op de agenda van de 345 

commissie naar aanleiding van een eerdere brief van het college. Misschien komen dan de 

onderwerpen die de heer Hoogervorst wil bespreken, ook dan aan de orde. Op basis van de brede 

vraag, zijn wij bereid om te bekijken, kan ik niet direct een specifiek antwoord geven. Dan over 

de tender. Ik kon in de gauwigheid niet vinden waar u de betreffende zin uit had en ik kon het 

niet nakijken en heb dus ook geen antwoord voor u. Dat overkomt mij niet vaak, maar u heeft mij 350 

met de spreekwoordelijke mond vol tanden gezet.  

 

De heer ZOON (PvdD): Op tendernet zelf bij de aanbesteding.  
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Gedeputeerde POST: Ik moet het nagaan, dus ik heb op dit moment geen antwoord. Ik stel voor 355 

om dat gedurende de vergadering te krijgen voor u. Als u daar een openbaar antwoord op wilt 

hebben, dan zal ik u daarover een brief moeten sturen. In de richting van de heer Tijssens, wij 

hebben het ARO-advies bezien en gedeeltelijk opgevolgd. In een eerdere fase van het project 

waren er nogal wat varianten voor deze aansluiting en destijds is in overleg met RWS besloten 

omdat zij permissie moeten verlenen om aan te takken op de A9, deze variant te kiezen omdat 360 

die voor een groot deel over bestaande infra gaat. Dat betekent dat wij uiteindelijk niet voor een 

ander tracé hebben gekozen en wij hebben de gemeente bericht over wat wij met het ARO-besluit 

hebben gedaan. Als u daar prijs op stelt, dan ben ik bereid om de brief die destijds aan het 

college van Heiloo is gestuurd, ook aan de commissie te sturen. 

 365 

De heer HOOGERVORST (SP): Voorzitter. Dank voor de antwoorden. Ik ben blij met de 

opmerkingen van de heer Zoon over de tender, had ik niet genoemd, maar een prima aanvulling. 

De SP en ook andere fracties zijn bang voor het feit dat wij veel te lang horen, het zijn lokale 

problemen, de signalen zijn nog niet bij ons ingekomen. Ik wil u erop wijzen dat wij wel degelijk 

een partner zijn in dit project en dat schept enige verantwoordelijkheid. Het zou toch ongelofelijk 370 

zonde en eigenlijk schandalig zijn als er straks zoveel problemen ontstaan in Heiloo en omgeving 

op het gebied van geld, natuur en ga zo maar door, dat wij op een gegeven moment niet meer 

terug kunnen. Er liggen rapporten die grote blijk geven van zorgen die er zijn om laat ik maar 

weer eens noemen, de natuurcompensatie. U zegt, dat is heel lastig, maar dat wordt bijna 

onmogelijk. Dat vind ik toch wel een verschil.  375 

 

De heer TIJSSENS (D66): Ik respecteer de scherpte van de SP op dit dossier enorm, maar ik denk 

dat het een dossier is waar best wat voetangels en klemmen in het vogelweidegebied liggen. 

Maar ik zoek nog steeds naarstig naar de actualiteit. Wat is er nou nieuw? 

 380 

De heer HOOGERVORST (SP): Wat op dit moment nieuw is in dit project, daar heeft u als D66 en 

ook de PvdA wel degelijk mee te maken. Er is een gesprek geweest met mensen van de Stichting 

Heilloze Weg en wij hopen van harte dat die gesprekken u zoveel wijsheid hebben gebracht, dat u 

zegt, wij willen het project wel heroverwegen. Ik bespeur ook enige twijfel over de uitvoering en 

alleen dat al is voldoende reden om te kijken of wij op de goede weg zijn, wat kunnen wij 385 

veranderen en hoe ontwikkelt het project zich naar een doel dat wij met elkaar gesteld hebben. 

Dat zou ik heel graag van u willen horen, want daar is iedereen in de regio bij gebaat.  

 

De heer DEN UYL (PvdA): Over nut en noodzaak van deze aansluiting hebben PS eerder 

geoordeeld. U noemt een aantal vragen bij de uitwerking van het proces en die hebben wij ook, 390 

maar wij hebben toch ruim de gelegenheid in de commissie en straks bij het PMI om met GS te 

praten over de vragen over de uitwerking van dit project, want nut en noodzaak staan wat ons 

betreft geheel niet ter discussie. Vindt u ook niet dat wij de komende tijd voldoende mogelijkheid 

hebben om onze vragen over de uitvoering met elkaar te bespreken? 

 395 
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De heer HOOGERVORST (SP): Nee. Natuurlijk zijn wij blij dat dit project elke keer aan de orde 

komt in de commissievergaderingen via het PMI en het besluit dat eraan ten grondslag ligt. Maar 

als u het heeft over nut en noodzaak van een project, dan moeten wij af en toe toch ook eens 

kijken door voortschrijdend inzicht en rapporten die vrijkomen, of er nog steeds sprake is van 

nut en noodzaak en of wij het besluit niet kunnen heroverwegen.  400 

 

De VOORZITTER: Dan veroorlooft de voorzitter zich toch de opmerking dat dit niets met de 

actualiteit te maken heeft en dat die discussie rustig op een andere plek en ander tijdstip kan 

plaatsvinden.  

 405 

De heer HOOGERVORST (SP): Voorzitter, dan vraag ik nogmaals, want daar heb ik geen duidelijk 

antwoord op gekregen, zijn D66 en PvdA bereid om met een flink deel van ons dit project nog 

eens – misschien buiten de reguliere vergaderingen om – met elkaar te bespreken want wij zien 

daar zeker de dringende noodzaak toe. 

 410 

De heer ZOON (PvdD): Ik zie wel enige actualiteit vanwege de tender die relatief nieuw is, en ik 

maak graag gebruik van de toezegging van de gedeputeerde om een formeel antwoord te geven 

op de tekst van de tender, want die roept bij ons toch vraagtekens op.  

 

De heer TIJSSENS (D66): Voorzitter. Mij werd een vraag gesteld. Wij zien nu niet een actualiteit 415 

die aanleiding is om te gaan heroverwegen. Wel is het een risicovol project, ik noemde de 

voetangels in het weidegebied en ik roep u dan ook op om dat voeding te blijven geven met 

feiten.  

 

Gedeputeerde POST: Voorzitter. Ik sluit mij aan bij de woorden van de heer Tijssens voor wat 420 

betreft de aard van de bespreking, niet om te heroverwegen maar wel om zaken controleerbaar 

en volgbaar te houden. Het is wel jammer dat kennelijk sprake is van een e-mail van de Stichting 

Heilloze Weg, die niet aan mij is gestuurd. Ik begrijp dat er ook een gesprek is geweest. Wellicht 

dat ik een aantal onduidelijkheden had kunnen wegnemen. Jammer dat zij niet gevraagd hebben 

om een toelichting van de gedeputeerde. Ze waren hartelijk welkom geweest voor een kop koffie 425 

en voor het geven van een nadere toelichting. Dat had misschien een hoop actualiteit gescheeld.  

 

De VOORZITTER: Ik constateer dat deze actualiteit ook is afgehandeld.  

 

3.a. Bekrachtiging besluit GS inzake opgelegde verplichting tot geheimhouding 430 

 

De VOORZITTER: Er zijn geen geheime stukken ter bekrachtiging binnengekomen.  

 

3.b. Lijst geheimhouding PS  

 435 

De VOORZITTER: Er zijn tot op heden geen opmerkingen bij de griffie binnengekomen. Verlangt 

iemand over de lijst geheime stukken het woord? Dat is niet het geval. Dan stel ik voor de lijst 

voor kennisgeving aan te nemen. 
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4. Vaststellen notulen van de openbare vergadering van 2 en 9 oktober 2017  440 

 

De VOORZITTER: Hierover zijn door de griffie geen opmerkingen ontvangen. Verlangt iemand 

over de notulen het woord? Dat is niet het geval. Dan zijn de notulen van 2 en 9 oktober 2017 

ongewijzigd vastgesteld.  

 445 

5. Vaststellen Strategische Statenagenda 

 

De VOORZITTER: Wenst iemand daarover het woord? Dat is niet het geval. Dan is de Strategische 

Statenagenda vastgesteld. 

 450 

6. Vaststellen lijst ingekomen stukken 

 

De VOORZITTER: Hierover zijn door de griffie tot op heden geen opmerkingen ontvangen. 

Verlangt iemand over de ingekomen stukken het woord? Dat is niet het geval. Dan is voor wat 

betreft de afdoening van de brieven conform het voorstel van het presidium besloten. 455 

 

7. Voortgangslijst van moties 

 

De VOORZITTER: Door de griffie zijn geen opmerkingen ontvangen. Verlangt iemand over de 

voortgangslijst het woord? Dat is niet het geval. Dan stel ik voor de lijst vast te stellen.  460 

 

8. Hamerstukken 

8.a. Statenvoordracht 72 Gewijzigde portefeuilleverdeling commissies EEB, RWW en NLM 

8.b. Statenvoordracht 70 Nieuwe verordening behandeling administratieve geschillen 

Noord-Holland 2017       465 

8.c. Statenvoordracht 69 Erfgoedverordening Noord-Holland 2017   

8.d. Statenvoordracht 60 Provinciaal Meerjarenprogramma Onderhoud (PMO) 2018 – 2022 

8.e. Statenvoordracht 71 Scopeaanpassing HOV in ’t Gooi – deelproject Huizen-Blaricum 

8.f. Statenvoordracht 66 Provinciaal Meerjarenprogramma Groen 2018 – 2022 

 470 

De VOORZITTER: Agendapunt 8.f. is geen hamerstuk meer maar wordt behandeld onder 

agendapunt 13. De beantwoording van de openstaande vragen van de commissie M&F over het 

PMO, 8.d., zijn als nazending bij de stukken gepubliceerd. Bij de beantwoording van deze vragen 

is ook een aangepast PMO aangeleverd en bij de stukken gepubliceerd.  

 475 

Mevrouw BEZAAN (PVV): Stemverklaring agendapunt 8.e. Hoewel onze fractie tegen HOV in ‘t 

Gooi is, kunnen wij leven met deze aanpassing. Zoals de heer Deen in de commissie M&F van 16 

oktober jl. aangaf, komt door deze aanpassing een einde aan een ellenlange discussie en zijn 

gemeenten akkoord met het compromis. Het HOV ’t Gooi kan helaas niet meer worden 

teruggedraaid, maar deze aanpassing krijgt onze steun.  480 
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De VOORZITTER: Verlangt iemand hoofdelijke stemming? Niet. Dan concludeer ik dat de 

besluiten van 8.a. tot en met 8.e. zijn aanvaard.  

  

9.  Statenvoordracht 62 Begroting 2018 inclusief Memorie van Antwoord  485 

 

Mevrouw BEZAAN (PVV): Voorzitter. Ik zal het kort houden. Ik geef complimenten aan de 

ambtelijke organisatie voor het werk dat is besteed aan de begroting. De begroting zit technisch 

goed in elkaar, maar de PVV zou wederom andere keuzes hebben gemaakt. Dat gezegd 

hebbende, werd mijn fractie van een aantal punten niet echt vrolijk. Zo blijven windenergie en 490 

circulaire economie in het provinciaal beleid een belangrijke rol spelen, zaken waar de PVV al 

vaker kritische kanttekeningen bij heeft geplaatst. Op bladzijde 73 van de begroting valt te lezen 

dat bij het huisvesten van statushouders met gemeenten die achterlopen met hun taakstellingen, 

ambtelijke gesprekken worden gevoerd. Met gemeenten die hun taakstelling niet adequaat 

uitvoeren, worden zelfs bestuurlijke gesprekken gevoerd. Het kabinet Rutte II heeft besloten dat 495 

vanaf 1 april 2017 gemeenten zelf mogen beslissen of statushouders voorrang krijgen in de 

lokale regelgeving voor wat betreft huisvesting. Kan het college aangeven of dit uitgangspunt 

nog steeds van kracht is nu er een nieuw kabinet is aangetreden en in hoeverre dit uitgangspunt 

al of niet botst met de passages op bladzijde 73? Bij alle commissies liggen klimaatgerelateerde 

zaken zoals de reductie van CO2, in meer of mindere mate aan de basis van het provinciale 500 

beleid. Omdat ons standpunt bekend is in deze, zal ik daar verder niet over uitweiden. Echter, het 

is mijn fractie opgevallen dat de begroting lang niet altijd duidelijk is hoeveel aan 

klimaatgerelateerde zaken in provinciaal beleid kosten. Mijn punt is, waarom niet alle bedragen 

die klimaatgerelateerd zijn, in de begroting vermelden? Daarom een motie. 

 505 

Motie 103/061117 

Alle bedragen t.b.v. klimaatverandering tegengaande maatregelen vermelden in begroting 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 6 november 2017 

 510 

Constaterende dat: 

- Klimaatverandering tegengaande maatregelen, zoals het reduceren van C02, 

belangrijke uitgangspunten zijn voor provinciaal beleid en in voordrachten van 

alle commissies terug te vinden zijn; 

- Kosten met betrekking tot klimaatverandering tegengaande maatregelen in 515 

provinciaal beleid niet altijd duidelijk staan vermeld in de begroting. 

 

Overwegende dat: 

- Het voor de transparantie van provinciaal beleid een goede zaak is als deze 

bedragen duidelijk worden vermeld. 520 

 

Roepen het college op om: 

Alle bedragen die worden uitgetrokken om klimaatverandering tegen te gaan in 

de begroting te vermelden 
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 525 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fractie PVV 

 

De VOORZITTER: De motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.  

 530 

Mevrouw BEZAAN (PVV): Voorzitter. De PVV heeft tijdens de PS-vergadering van 23 juni 2014 een 

motie ingediend om de totale kosten van de door de provincie uitgevoerde projecten op 

projectborden te vermelden. Deze motie is aangenomen. Als je tegenwoordig langs een 

projectbord rijdt, dan staan in principe de totale kosten van het project daarop vermeld. Aan de 

hand van de projectomschrijving en projectkosten kan de burger opmaken of het om een groot 535 

of klein project gaat. Qua transparantie gaat het de goede kant op. Aangezien mijn fractie voor 

optimale transparantie is, zouden wij ook graag zien dat bij projecten waar meerdere 

stakeholders bij de uitvoering zijn betrokken, de totale projectkosten worden vermeld. Daarom 

een motie.  

 540 

Motie 104/061117 

Totale projectkosten vermelden op borden van projecten met meerdere stakeholders 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 6 november 2017 

 545 

Constaterende dat: 

- Naar aanleiding van de aangenomen motie M27 (PS 23-6-2014) sinds 1 januari 

2015 de totale projectkosten worden vermeld op de borden die geplaatst worden bij 

openbare/publieke werken of projecten en kunstprojecten die de provincie Noord-Holland 

uitvoert; 550 

- Er ook openbare/publieke werken of projecten en kunstprojecten zijn waar niet alleen de 

provincie Noord-Holland bij de uitvoering is betrokken, maar ook andere stakeholders. 

 

Overwegende dat: 

- Inzake totale projectkosten van openbare/publieke werken of projecten en 555 

kunstprojecten waar niet alleen de provincie bij de uitvoering betrokken is, ook gestreefd 

moet worden naar optimale transparantie. 

 

Roepen het college op om: 

Bij projecten waarbij meerdere stakeholders bij de uitvoering zijn betrokken in overleg te gaan 560 

met betreffende stakeholders om (na hun goedkeuring) ook daar de totale projectkosten op de 

borden te vermelden 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fractie PVV 565 

 

De VOORZITTER: De motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.  
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Mevrouw ALBERTS (SP): Voorzitter. Gisterochtend kwam een bericht binnen via de site van de 

NOS met als titel ‘Klimaatdoelen Parijs zijn ver weg. Situatie alarmerend.’ Een verontrustend 570 

bericht naar aanleiding van de vandaag gestarte jaarlijkse klimaattop van de VN met als 

onderwerp het verder reduceren van de uitstoot van broeikasgassen. Ik citeer uit het bericht: 

“Want nu al is duidelijk dat de plannen die landen nu hebben, het afgesproken 2 gradendoel uit 

Parijs nog lang niet in zicht brengen”. Wij moeten dus als de wiedeweerga aan de slag. Het 

nieuwe kabinet denkt dat de opslag van CO2 de oplossing is voor het klimaatprobleem, maar niet 575 

alleen is deze aanpak omstreden, er is nog nauwelijks een begin gemaakt met investeringen die 

kant op. Dan rijst de vraag, wat doet de provincie? Wacht zij op het Rijk of neemt zij zelf zaken 

ter hand of laat zij het over aan de markt? Dat laatste is niet echt een gunstige, want dat is de 

politiek van de afgelopen tijd. Ik heb nog geen signalen opgepikt dat deze provincie voortvarend 

het voortouw neemt bij de aanpak van de o zo dringende klimaatproblematiek. Daar waar de 580 

provincie zichzelf op de borst klopt dat het fantastisch gaat met de economie, blijft het op dit 

vlak veel te stil. Ook in de onlangs verschenen voortgangsrapportage Uitvoeringsagenda 

Economie staan weinig concrete stappen. Het is een prachtig rapport met schitterende 

infographics, maar met name gevuld met teksten van bestuderen, bezien, onderzoek en overleg. 

Al een paar jaar geleden heb ik gesproken over de drie P’s, people, planet en profit. Enkele weken 585 

geleden konden wij de directeur van DSM opnieuw hierover horen spreken. Zijn betoog was 

duidelijk. Zolang de focus blijft liggen op profit, wordt het nooit wat en deze CEO is beslist geen 

Sinterklaas en ook geen naïeveling. Ik denk dat deze provincie met zijn overtuiging de boer op 

moet, dus zeg gewoon eens een keer nee tegen Schiphol als er weer geklaagd wordt over de 

beperkte groeimogelijkheden en gebruik nou eens een keertje de economie niet als excuus om 590 

de klimaataanpak te vertragen. De wereld heeft haast en daar speelt de provincie net zo goed een 

rol in als wie dan ook. Ik houd het vandaag heel kort, want alles is aan de orde gekomen bij de 

bespreking van de kaderbrief voor deze zomer en ik was niet van plan om dat allemaal weer te 

herhalen. De zorgen van de SP blijven, zorgen over hoe de provincie omgaat met de natuur, 

zorgen over de overschrijdingen op wegenprojecten, zorgen over ijzerenheinig doorgaan met het 595 

aanleggen van asfalt, zorgen over de achterblijvende bouw van betaalbare woningen, zorgen over 

het doordrukken van gemeentelijke herindelingen zonder dat dit duidelijk van onderop is 

geïnitieerd, zorgen over de invoering van de Omgevingswet en de Omgevingsvisie die mogelijk 

gemeenten hun gang zal laten gaan op weg naar een verdere verrommeling van de open ruimte, 

zorgen over de groeiende kloof tussen rijk en arm. Deze begroting is een weerslag van hetgeen 600 

in de kaderbrief is vastgelegd, de eerstvolgende kans om aanpassingen op het provinciale beleid 

te doen, is bij de volgende kaderbrief, ten minste als wij het tempo van de provincie aanhouden. 

U zou de SP een gat in de lucht kunnen laten springen en ik zal u vertellen hoe. Zet een streep 

door drie wegenprojecten, ik herhaal ze nog een keer, het is bijna een mantra, maar het is nog 

niet geland bij iedereen hier, de A8/A9, afslag A9 en de Duinpolderweg en gebruik dat geld voor 605 

verdere uitbreiding van NNN of voor het stopzetten van de commercialisering van de natuur of 

voor het stimuleren van natuurinclusieve landbouw, voor het plaatsen van zonnepanelen en 

plaats daarmee Noord-Holland met stip op nummer 1 en ik daag u uit: verras ons.  
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De heer HIETBRINK (GL): Voorzitter. Recent verscheen de nieuwe barometer Welvaart en Welzijn 610 

Noord-Holland, voorheen het dashboard Welvaart en Economie. GL is blij met die barometer. Het 

geeft op een inzichtelijke manier invulling aan een breder welvaartsbegrip en stelt ons daardoor 

in staat de discussie over economisch beleid betekenisvoller te voeren. Ook de groei van de 

woningvoorraad, de inkomensongelijkheid en de leefbaarheid van de woonbuurt worden vanaf nu 

in kaart gebracht en kunnen meegenomen worden in onze afwegingen. Het thema Levensgeluk is 615 

vooralsnog alleen op landelijk niveau beschikbaar, maar de gedeputeerde heeft aangekondigd 

dat wij met ingang van volgend jaar zelfs op dat thema Noord-Holland zullen kunnen vergelijken 

met het Nederlandse gemiddelde. Wij zijn nu al benieuwd of de gemiddelde Noord-Hollander 

gelukkiger is dan de gewone, normale Nederlander waar onze minister-president het de 

afgelopen weken zo vaak over had. De barometer maakt inzichtelijk dat de provincie het op de 620 

thema’s economie, demografie en werk beter doet dan het landelijk gemiddelde. De Noord-

Hollander heeft gemiddeld meer te besteden en is minder vaak werkloos. Natuurlijk moet je dit 

soort cijfers op hun juiste waarde schatten. In onze provincie is de invloed van Amsterdam op de 

gemiddelde cijfers enorm. Het hoge bbp per hoofd van de bevolking en de relatief lage 

demografische druk worden er voor een belangrijk deel door verklaard. Maar dat neemt niet weg 625 

dat de barometer als eerste proeve geslaagd is en hopelijk steeds meer gebruikt zal worden om 

richting te geven aan het provinciaal beleid. GL was dan ook teleurgesteld in de reactie van de 

gedeputeerde toen wij in de commissie EEB bij de bespreking van de barometer een aantal zaken 

benoemden waar Noord-Holland het minder goed doet. De inkomensongelijkheid groeit in onze 

provincie, de CO2-emissie stijgt en het woningtekort gaat de komende jaren echt nijpende 630 

vormen aannemen. In ieder geval die laatste twee thema’s raken direct aan de kerntaken van de 

provincie en het antwoord van de gedeputeerde dat met het economische provinciale beleid niet 

zoveel invloed uitgeoefend kan worden – ik citeer uit het verslag – is dan echt beneden de maat. 

Of noemen we wat eerst een dashboard Welvaart en Economie was, nu een barometer Welvaart en 

Welzijn omdat GS willen benadrukken dat de economie net zoiets als het weer is?  Heb je bij een 635 

dashboard nog het idee dat je aan knoppen kunt draaien, bij een barometer lees je toch vooral 

iets af zonder dat je er zelf al te veel invloed op kunt uitoefenen. Wij kunnen het ons nauwelijks 

voorstellen: deze coalitie heeft 43 miljoen euro uitgetrokken voor nieuw beleid op het gebied van 

economie en werkgelegenheid, meer dan een kwart van de totale middelen voor nieuw beleid. 

Dat is toch niet omdat daarmee geen invloed wordt uitgeoefend? Wij verwachten van GS dan ook 640 

een serieuze reactie en willen het college uitnodigen in haar eerste termijn aan te geven hoe zij 

denken een extra inspanning te kunnen leveren om aan deze problemen op het gebied van 

duurzaamheid en woningbouw het hoofd te bieden. Dat die extra inspanning voor duurzaamheid 

nodig is, wordt ook in de barometer onderstreept en net ook in de bijdrage van de SP. Voor de 

aanpak van het woningtekort begint de tijd te dringen. Dat blijkt wel uit de recente discussie over 645 

bouwen in de Purmer. Als we onvoldoende voortgang boeken met binnenstedelijk bouwen zullen 

ontwikkelaars ons altijd wijzen op de voor hen zeer lucratieve mogelijkheid om in het groen te 

bouwen. GL is daar zoals u weet, een hartstochtelijk tegenstander van. Wij staan voor een open 

en groene Purmer, waar ruimte is voor natuur, weidevogels, recreatie en duurzame landbouw. Wij 

willen graag dat alle Noord-Hollanders tot in de verre toekomst van dat unieke gebied kunnen 650 

genieten. We zijn dan ook blij dat gedeputeerde Geldhof duidelijk stelling heeft genomen tegen 

deze en andere plannen om in het groen te bouwen. Maar de laatste analyse van de 
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plancapaciteit voor woningbouw laat ook zien dat de provincie actiever haar rol moet nemen. Van 

de iets meer dan 135.000 geplande woningen tot 2025 heeft iets minder dan de helft, 62.000 

woningen, een hoge realisatiekans. Van nog eens 42.000 woningen wordt gesteld dat ze een 655 

beperkte realisatiekans hebben terwijl ze wel nodig zijn om aan de uitbreidingsbehoefte 

tegemoet te komen. GL vindt dat de provincie haar regierol steviger moet invullen en gemeenten 

niet alleen met raad maar ook met meer geld moet ondersteunen om binnenstedelijk wonen te 

versnellen en op te schalen. 2018 is het laatste volledige jaar in de bestuursperiode van deze 

coalitie. GL heeft herhaaldelijk indringend aandacht gevraagd voor de langere termijndoelen van 660 

de provincie op het gebied van groen en financiën. Helaas zonder enig succes. Wij kunnen dus nu 

al concluderen dat deze coalitie de inwoners van Noord-Holland met twee grote schulden 

opzadelt. De eerste heeft betrekking op het programma voor het afronden van het Natuurnetwerk 

Nederland. Wij weten vanaf het begin van deze periode dat er onvoldoende geld is om het 

netwerk af te ronden, ongeveer 100 miljoen euro. Een verstandig bestuur zou dan vast wat opzij 665 

zetten, deze coalitie schuift de rekening volledig door. Tegelijkertijd constateren we dat de 

algemene reserve van de provincie fors is geslonken. In 2012 – het eerste jaar dat deze partijen 

samen aan het stuur zaten – had de provincie 131 miljoen euro in de algemene reserve. Het 

eindsaldo in 2019 staat op 68 miljoen euro. Bijna de helft van de algemene reserve is dan dus 

opgemaakt, een flinke greep uit de provinciale kas. Dat de algemene reserve in 2021 weer iets is 670 

aangegroeid naar 79 miljoen euro is een doekje voor het bloeden. Deze erfenis krijgt een 

volgende coalitie op haar bordje. Dat er jaar in, jaar uit triomfantelijk wordt geconstateerd dat 

onze motorrijtuigenbelasting de laagste van Nederland is, heeft dus een prijs, een prijs die de 

provinciale besturen na ons mogen betalen. GL denkt dat het verstandiger is de opcenten stapje 

voor stapje te verhogen zodat de algemene reserve op peil kan blijven en er vast een reserve kan 675 

worden ingericht voor de afronding van het NNN en wij dienen daarom een amendement in, dat 

wij “Verstandig sparen” hebben genoemd, omdat het een keuze is tussen potverteren en 

verstandig sparen.  

 

Amendement 12/061117 680 

Verstandig sparen 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 6 november 2017 

 

Besluiten aan het ontwerpbesluit het volgende toe te voegen: 685 

- In 2018 het tarief van de opcenten te verhogen van 67,9 naar 69; 

- In de meerjarenbegroting de opcenten jaarlijks met e ́e ́n opcent te verhogen 

(dus in 2019 van 69 naar 70 etc.) op voorwaarde dat de provincie Noord-Holland 

daarmee de laagste opcenten van Nederland houdt; 

- De extra inkomsten gelijkelijk te verdelen over de algemene reserve en een 690 

nieuw te vormen reserve “Afronden Natuurnetwerk Nederland”; 

- PS in het eerste kwartaal van 2018 een voorstel te doen voor de inrichting van 

genoemde nieuw te vormen reserve. 

 

Toelichting 695 
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Sinds 2012 is de algemene reserve van de provincie Noord-Holland gedaald van 131 miljoen euro 

naar 68 miljoen euro in 2019. Tegelijkertijd is duidelijk dat er onvoldoende middelen zijn om in 

de toekomst het Natuurnetwerk Nederland af te ronden. Omdat het belangrijk is voldoende 

middelen over te houden in de algemene reserve en de ontbrekende middelen voor de afronding 

van het NNN te vinden, stelt GL Noord-Holland voor om de opcenten de komende jaren 700 

langzaam te verhogen om te voorkomen dat in de toekomst een ingrijpende stijging noodzakelijk 

zal worden 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fractie GL 705 

 

De VOORZITTER: Het amendement maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.  

 

De heer HIETBRINK (GL): Op één klein onderdeel van de begroting willen we een indringend 

beroep doen op de coalitie. De terreinbeheerders hebben ons een brief geschreven waarin ze 710 

vragen om de middelen voor toezicht in natuurgebieden beschikbaar te stellen. Op dit moment is 

dat niet het geval. Aangezien provincies en beheerders op een hele zorgvuldige manier tot het 

bepalen van de kostprijs zijn gekomen voor voorzieningen en toezicht in de natuurterreinen, zou 

het in onze ogen een heel slecht signaal zijn als we nu maar voor één component geld 

beschikbaar stellen. Om die reden vragen we GS middels een amendement om die omissie te 715 

herstellen.  

 

Amendement 13/061117 

Toezicht in natuurgebieden 

 720 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 6 november 2017 

 

Besluiten aan het ontwerpbesluit het volgende toe te voegen: 

- De gehele openstellingsbijdrage inclusief de component toezicht open te stellen en op te 

nemen in de begroting 2018; 725 

- De middelen voor goed toezicht in de natuurgebieden te halen uit de algemene reserve. 

 

Toelichting 

Terrein beherende organisaties hebben PS middels een schrijven geïnformeerd over het besluit 

van GS om in het openstellingsbesluit geen middelen op te nemen voor het houden van toezicht in 730 

natuurgebieden. Dat terwijl er de afgelopen periode op een zorgvuldige manier door het IPO en 

de beheerders onderzoek is gedaan naar de werkelijke kosten van de openstelling van 

natuurgebieden. Nu wordt alleen geld beschikbaar gesteld voor de component voorzieningen. GL 

is van mening dat geld voor toezicht niet kan uitblijven. Natuurlijk omdat toezicht belangrijk is, 

maar ook omdat de provincie bestuurlijk een bijzonder slecht signaal zou afgeven als er nu geen 735 

geld komt voor toezicht nadat er middels een zorgvuldige procedure overeenstemming is bereikt 

over de werkelijke kosten van de openstelling van natuurterreinen 

 



Pagina 19 

 

 19 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fractie GL 740 

 

De VOORZITTER: Het amendement maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.  

 

De heer HIETBRINK (GL): Wij constateren verder dat GS niet tijdig zijn gekomen met een notitie 

over de invulling van de middelen voor slimme mobiliteit, ook al lag er een duidelijke motie van 745 

CDA, PvdA en D66. Wij betreuren dat ten zeerste en willen hier duidelijk stellen dat er geen cent 

van de gereserveerde gelden voor dit onderwerp mag worden uitgegeven totdat PS zich hebben 

kunnen uitspreken over het beleid en daarover een besluit hebben genomen. Ik kom tot een 

afronding. Anderhalve week geleden is het nieuwe kabinet gepresenteerd. Zij hebben als we het 

regeerakkoord mogen geloven, vertrouwen in de toekomst. Wij hebben vooral zorgen omdat nu 750 

al uit een doorrekening van het Planbureau voor de Leefomgeving blijkt dat de voorgestelde 

maatregelen van het kabinet op het gebied van klimaat volstrekt onvoldoende zijn om de 

gestelde doelen te realiseren. Werk aan de winkel dus. Wij doen dat zoals u weet, wel altijd met 

zin in de toekomst, maar dan wel een toekomst waarin voor iedereen plek is. Wij kunnen daar 

hier een bijdrage aan leveren. Noord-Holland is een prachtige provincie, laat dat vooral zo blijven. 755 

Overschakelen op duurzame energie en voedselproductie, binnenstedelijk bouwen en vormen van 

recreatie die de natuur koesteren en de leefbaarheid van onze inwoners respecteren zijn daarbij 

voor ons leidend. 

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Voorzitter. Is het voldoende om goed op de winkel te passen als de 760 

straat in brand staat? Er is natuurlijk niets mis met goed op de winkel passen, maar soms is het 

volstrekt onvoldoende. Het college heeft in deze begroting netjes de door hen voorgestelde 

beleidswijzigingen uit de kaderbrief verwerkt. Een business as usual begroting gemaakt voor het 

nieuwe jaar. In deze kaderbrief en begroting geen verdere bezuinigingen op natuur, geen extra 

geld voor het doodmaken van dieren, geen nieuwe asfaltplannen. De PvdD haalde opgelucht 765 

adem maar daarmee is het nog geen goede begroting. Deze begroting had in dienst moeten 

staan van het omschakelen van een groei-economie naar een economie binnen de grenzen van de 

planeet. Met het akkoord van Parijs heeft de wereld het pad ingezet naar het einde van het 

fossiele tijdperk. De wereld gaat hoe dan ook ingrijpend veranderen. Op de winkel passen is dus 

niet voldoende. Een paar zoethoudertjes in de goede richting ook niet. Hoe belangrijk het ook is 770 

dat wij een pilot natuurinclusieve landbouw doen, dat de provincie inzet op circulaire economie, 

dat wij experimenteren met groene lasers om schade van dieren diervriendelijk te voorkomen en 

dat wij een programma hebben voor groen kapitaal, het is bij elkaar niet voldoende om te leven 

binnen de grenzen van deze planeet. Daartoe moeten wij paal en perk stellen aan activiteiten die 

de planeet en omgeving schaden, zoals intensieve landbouw, extra asfalt, meer Schiphol. Earth 775 

Overshoot Day, de dag dat de grondstoffen die de aarde duurzaam kan leveren, in een jaar op 

zijn, viel dit jaar al op 3 augustus. Sinds die datum leven wij op de pof van toekomstige 

generaties. Hoe is die balans in Noord-Holland? Wat is onze Earth Overshoot Day? Daarom een 

motie.  

 780 

Motie 105/061117 
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Noord-Holland Earth Overshoot Day 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 6 november 2017 

 785 

Constaterende dat: 

- Earth Overshoot Day, de dag waarop de natuurlijke grondstoffencapaciteit van de 

aarde wordt overschreden, ieder jaar eerder valt, in 2017 te weten op 3 augustus; 

- Indien de Nederlandse consumptie van grondstoffen per hoofd van de bevolking gold voor 

alle inwoners van de wereld, Earth Overshoot Day in 2017 rond 18 april zou 790 

vallen; 

- Als iedereen zou leven zoals de gemiddelde Nederlander, wij 3,6 aardbollen nodig 

hebben.  

 

Overwegende dat: 795 

Het aannemelijk lijkt dat Earth Overshoot Day in Noord-Holland op dezelfde dag of eerder zou 

vallen. 

 

Van mening dat: 

Het besef dat de grondstoffen voor dit jaar eigenlijk op zijn, een krachtige boodschap is 800 

die draagvlak voor noodzakelijk beleid kan uitbreiden. 

 

Gehoord de discussie, verzoeken het college van GS: 

Jaarlijks uit te rekenen op welke dag van het jaar voor de provincie Noord-Holland Earth 

Overshoot Day valt 805 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fractie PvdD 

 

De VOORZITTER: De motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.  810 

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Als een kwakzalver verblind door eigen gewin, blijven wij 

economische groei voorschrijven als het wondermiddel dat de wereld zal genezen van al haar 

kwalen. Hoe lang kunnen wij de destructieve effecten inherent aan onze economische zalfjes en 

drankjes nog ontkennen? Klimaatverandering, ineenstortende ecosystemen, het verdwijnen van 815 

75% van de insecten, vervuiling, toenemende ongelijkheid, groeiende politieke onmacht als 

gevolg van excessieve macht bij multinationals, onze obsessie met economische groei is de 

stuwende kracht achter de enorme uitdagingen van de 21
e
 eeuw. Kate Raworth, wetenschapper in 

Oxford, ontwierp een economisch model waarin economie niet losstaat van de aarde. Haar model 

laat zien hoe economische activiteiten grondstoffen en energie consumeren, terwijl het afval en 820 

vervuiling veroorzaakt. Wij kunnen vooruitgang bewerkstelligen die niet tegengesteld is aan de 

belangen van toekomstige generaties mensen, dieren en natuur maar er juist mee samengaat. 

Van economieën die moeten groeien, of wij er wel of niet in gedijen, naar economieën waarin wij 

allemaal gedijen, of ze nu groeien of niet. De wereld als een donut. In de donut zitten bij wijze 



Pagina 21 

 

 21 

van spreken alle middelen die een mens nodig heeft om een goed leven te kunnen leiden. 825 

Voedsel, onderdak, energie, onderwijs, zorg en democratie in voldoende mate. In het centrum is 

er schaarste en hebben wij te weinig om goed te kunnen leven, maar buiten de donut is het te 

veel. De ecologische grenzen die de planeet op onze activiteiten plaatst en waarbuiten we 

biodiversiteit, klimaat, waterbronnen, lucht en de ozonlaag onherstelbare schade toebrengen. 

Tussen de zoete vlakken van de donut is het goed toeven voor iedere aardbewoner. Tussen de 830 

sociale grenzen van de VN en de ecologische grenswaarden van de aarde is ‘the safe and just 

space of humanity’. Waar wij ons nu bevinden? Miljarden mensen bevinden zich binnen de 

kleinste ring en honderden miljoenen bevinden zich ver buiten de grote ring. Waar denkt u dat de 

provincie staat? Het gaat dan niet alleen om waarde in geld, maar ook om sociale waarde. De 

PvdD maakt deel uit van een wereldwijze emancipatiebeweging die de belangen van de zwaksten 835 

verdedigt tegenover het vermeende recht van de sterksten. Individuen beoordelen op basis van 

geslacht, huidskleur, seksuele voorkeur of diersoort moet worden vervangen door gelijkheid, 

sociale rechtvaardigheid en duurzame samenleving voor iedereen waarin emancipatie werkelijk 

de ruimte krijgt. In de provincie Groningen hebben wij samen met andere partijen ervoor gezorgd 

dat de provincie inzet op beleid voor veiligheid, sociale acceptatie en gelijke behandeling voor 840 

LHBTI-plusgroepen en dat ook die provincie, naast Drenthe, Gelderland, Flevoland en recent 

Limburg een regenboogprovincie wordt. Daarom zullen wij het initiatief van GL in onze provincie 

van harte ondersteunen. Over twee jaar zouden wij honderd jaar vrouwenkiesrecht moeten 

vieren. Ondertussen zijn de manvrouwverhoudingen in de politiek nog steeds scheef en is 

Nederland op de ranglijst voor gelijkheid tussen man en vrouw van het World Economic Forum 845 

gedaald van de 16
e
 naar de 32

e
 plek. In Nederland en de provincie zijn minder vrouwen aanwezig 

in hogere bestuurlijke functies en daarnaast werken veel vrouwen parttime. Dat zegt iets over de 

wijze waarop wij zorg- en werktaken verdelen. Als er een kindje wordt geboren, moeten de 

ouders samen de eerste weken kunnen doorbrengen. Een dag bij de bevalling en een dag om het 

kindje aan te geven bij de gemeente is geen figuur. Dat moet anders en dat vraagt ook iets van 850 

werkgevers, waaronder de provincie. Er staat weinig goeds in het huidige regeerakkoord, maar de 

uitbreiding van partnerverlof is een geweldige stap voorwaarts. Laten wij als provincie niet 

wachten op de wettelijke invoering en onze werknemers en hun aanstaande kinderen nu al laten 

profiteren. Daarom de volgende motie: 

 855 

Motie 106/061117 

Kraamverlof en adoptie- en pleegzorgverlof 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 6 november 2017 

 860 

Constaterende dat: 

- In het nieuwe regeerakkoord wordt afgesproken het betaalde kraamverlof voor partners 

in 2019 uit te breiden van de huidige twee dagen naar vijf dagen, en om vanaf juli 2020 

daar nog vijf weken betaald kraamverlof tegen 70 procent van het salaris aan toe te 

voegen; 865 

- Volgens datzelfde regeerakkoord ook het adoptie-en pleegzorgverlof wordt uitgebreid van 

vier naar zes weken; 
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- De provincie Noord-Holland nu het huidige wettelijke minimum vastgelegd in Wet Arbeid 

en Zorg (WAZ), volgt en de partner twee dagen betaald kraamverlof geeft en werknemers 

die een adoptiekind of een pleegkind in huis nemen, adoptie- of pleegzorgverlof biedt van 870 

maximaal 4 weken; 

- Alle werkgevers minimaal de wettelijke regels dienen uit te voeren, maar dat de 

werkgever meer mag bieden. 

 

Overwegende dat: 875 

- De VN-organisatie UNICEF in een onderzoeksrapport Nederland al heeft gewaarschuwd 

dat het Nederlandse betaalde kraam- en ouderschapsverlof te kort is en dat dit ten koste 

kan gaan van het kind; 

- Ruimer betaald kraamverlof een eerlijker taakverdeling tussen de ouders stimuleert; 

- Volgens onderzoek het ouderschapsverlof en kraamverlof invloed hebben op de latere 880 

kansen op de arbeidsmarkt van de vrouw: voor elke maand extra verlof dat de man 

opneemt, zou het toekomstige inkomen van de vrouw met zeven procent toenemen; 

- De gemeente Rotterdam vanaf 2018, ruim voordat de nieuwe verlofregeling uit het 

regeerakkoord ingaat, het betaalde kraamverlof wil uitbreiden naar drie weken tegen 70 

procent van het salaris. 885 

 

Gehoord de discussie, dragen het college van GS op: 

- Het betaalde kraamverlof voor partners (ouders) zo snel mogelijk en op zijn laatst in 

2019 uit te breiden naar minstens 6 weken; 

- Het betaalde adoptie- en pleegzorgverlof zo snel mogelijk en op zijn laatst in 2019 te 890 

verruimen naar zes weken 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fractie PvdD 

 895 

De VOORZITTER: De motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.  

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Het is niet voldoende om in 2027 het NNN te realiseren als wij nu 

maar 250 ha per jaar realiseren. Daarvoor is de opgave te groot en het huidige budget wordt 

door dit college terecht als een risico gezien. De beste inschatting is dat wij jaren voor 2027 geen 900 

geld meer hebben gereserveerd om de rest van het netwerk af te maken. Uit Wagenings 

onderzoek bleek dat de provincie Noord-Holland geen eigen middelen in natuur steekt. Het 

bedrag dat voor natuur wordt gereserveerd, is precies wat door het Rijk na het natuurakkoord en 

het natuurpact is gestort in het provinciefonds. Maar in het natuurakkoord is ook afgesproken 

dat provincies gezamenlijk 65 miljoen euro zouden investeren uit eigen middelen en dat zou 905 

voor Noord-Holland 6,5 miljoen euro betekenen. Waar kunnen wij die terugvinden? Er staat 

overigens niet veel over dieren in de begroting. Maar dat is misschien maar goed ook, want met 

dieren die wel in de begroting staan, loopt het zelden goed af. Op zijn best worden zij 

gemonitord voor de KRW, zodat goed in beeld wordt gebracht hoe de waterdoelen niet gehaald 

worden. Verder worden zij en ik citeer: “Geveild, gefileerd en bereid of beheerd”, een chic woord 910 
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voor doodgeschoten, vergast of gedood door jachtvogels. De korte termijn economische 

belangen van de visserij staan hoger aangeslagen dan het belang van vissen om te kunnen blijven 

zwemmen. Dat is voor allebei op lange termijn een vergissing. De intrinsieke waarde van het dier 

komt nergens terug. Herkent het college zichzelf in het beeld van dieren dat de begroting laat 

zien? Het kan natuurlijk beter. De Natuurbeschermingswet legt de bescherming voor in het wild 915 

levende dieren bij de provincie. Waarom is er dan geen tastbare waardering voor de opvangcentra 

voor in het wild levende dieren? De PvdD had graag een andere begroting gezien, eentje die niet 

past op de winkel maar die vooruitkijkt naar wat de wereld nu nodig heeft en ja, de economie in 

de vorm van een donut. Dat voorkomt dat mensen te weinig hebben en dat wij ons toeëigenen 

wat niet van ons is, kortom een echte inclusieve samenleving en er is meer mogelijk dan u denkt. 920 

Als symbool hebben wij een smakelijke herinnering voor u gereserveerd aan hoe de wereld eruit 

kan zien. Inderdaad, een donut, gemaakt met biologische grondstoffen waar geen dier aan te pas 

is gekomen.  

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Voorzitter, het huishoudboekje van de provincie 2018 is ook dit jaar 925 

weer een boekwerk van grote omvang. Ook wij willen de ambtenaren bedanken voor het 

beantwoorden van alle technische vragen en de voorbereiding. Ook dit jaar zien wij dat de 

structurele lasten gedekt worden door structurele baten. Technisch niets op aan te merken op 

deze begroting, wel de doelen waaraan het geld besteed wordt. Niets over het welzijn van 

mensen helaas of ouderenbeleid, hoewel die eventueel terugkomt in de barometer, daar zijn wij 930 

ook erg blij mee. De coalitie zal tevreden zijn gezien de naam van het coalitieakkoord Ruimte 

voor economische groei, maar niets over alle mensen die zich belangeloos inzetten als vrijwilliger 

of mantelzorger. Dat is toch ook werk. Voor de oppositie is dit het moment om te kijken of er 

binnen dit volledig dichtgetimmerde boekwerk nog ergens een muizengaatje is waar iets voor de 

oppositie is te halen, qua dekking van middelen. Met een grote loep heb ik gezien mijn leeftijd 935 

alles minutieus doorgespit, maar nee, vrijwel alles is uitgegeven. De vraag doemt dan ook op of 

het voor kleine fracties en de oppositie nog zin heeft om überhaupt nog mee te praten over deze 

begroting, want ook als er maar een kruimel aan dekking gevonden zou worden, dan is de kans 

dat de motie of amendement van de oppositie het haalt om het aan een ander doel uit te geven 

dan de coalitie voor ogen heeft, bijzonder klein. Toen mijn speech van de vorige begrotingen er 940 

maar eens bijgehaald. De eerlijkheid gebiedt mij u te verklappen dat de verleiding groot was om 

dit jaar alles gewoon te hergebruiken, want mijn uitgesproken teksten staan nog steeds als een 

huis. Stiekem was ik ook wel benieuwd of iemand van u het zou merken, maar deze gedachte heb 

ik als plichtsgetrouw Statenlid naast mij neergelegd. Wel wil ik u niet onthouden enkele van de 

onderwerpen nogmaals met u te delen die ik heb besproken de afgelopen jaren. De grote 945 

vergrijzingsgolf die eraan staat te komen gepaard gaande met een groot aantal ouderen die 

zullen worden getroffen door dementie en langer thuis moeten blijven van dit kabinet, daar 

wordt in het geheel niet op geanticipeerd door de provincie. Het uitblijven van de bouw van 

geschikte woningen voor lage en middeninkomens en voor ouderen, het uitblijven van woningen 

door transformatie van bestaand vastgoed en de hardnekkige werkeloosheid onder ouderen. Ja, 950 

wij zien ook dat de economie aantrekt, maar voor ouderen blijft de werkeloosheid hardnekkig. 

Uit een onlangs verschenen publicatie van het Sociaal Cultureel Planbureau staat dat een kwart 

van de werkgevers ouderen boven de 40 stimuleert om cursussen te volgen. Dat is schandalig 
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weinig. Wij hebben dan ook enige tijd geleden een motie ingediend om scholing en 

werkgelegenheid voor ouderen over andere sectoren dan de techniek te stimuleren. Wij wachten 955 

nog steeds de resultaten van de werkambassadeur op dit vlak in spanning af. Met de afschaffing 

van de VUT, het prepensioen en de verhoging van de pensioenleeftijd moeten werknemers steeds 

langer doorwerken. De provincie kan dus best een tandje harder lopen om ouderen aan het werk 

te houden en te krijgen, want niemand wil nutteloos thuiszitten. Een overgrote meerderheid van 

de werkgevers vindt het een goede zaak dat 60-plussers blijven doorwerken, maar dan moeten ze 960 

wel kansen krijgen. Dat brengt mij op een ander onderwerp. Het valt mij iedere keer weer op – 

ook nu weer – hoe weinig er wordt samengewerkt tussen fracties, zowel tussen oppositie als 

coalitie maar ook tussen oppositiepartijen. Dat vind ik bijzonder jammer. Natuurlijk heeft elke 

fractie een eigen partijprogramma, maar daarom kun je toch zeker proberen om zoveel mogelijk 

gezamenlijke doelen te halen. Wij zitten er toch allemaal om de provincie mooier en beter te 965 

maken? Veel moties en amendementen worden niet of heel laat met elkaar gedeeld. Het zou in 

mijn optiek beter zijn om elkaar te ondersteunen waar mogelijk. Ik hoop dan ook van ganser 

harte dat dit de periode die ons nog rest, beter wordt. Nu zou Tom Poes zeggen, verzin een list, 

en dat heb ik gedaan. Lang voordat het woord circulaire economie zijn intrede deed, kan ik u 

zeggen dat ik als 50-plusser daar al decennialang mee bezig was. Ik hou bijzonder veel van 970 

rommelmarkten. Als er ergens een plek is waar de circulaire economie wordt bedreven, is het wel 

in deze branche. Ik kan mij urenlang vergapen aan alle stallen met veelal nutteloze 

gebruiksvoorwerpen, huishoudelijke artikelen en kleding die eerst voor de kopers aantrekkelijke 

hebbedingen waren, maar nu op een stalletje liggen te wachten op een koper die vrijwel nooit 

komt. Ik kom er nog steeds graag, maar kopen doe ik vrijwel niet meer. Dat is namelijk zo 975 

heerlijk aan het ouder worden, dat je steeds meer spullen wegdoet, want zoals mijn moeder altijd 

zei: “Kind, je kunt maar op een stoel tegelijk zitten”. Veel van mijn gevonden kunstschatten zijn 

de deur uitgegaan de afgelopen tijd. Het voorgaande geeft maar weer aan dat wij ouderen vaak 

onze tijd ver vooruit zijn en je kunt dus stellen dat ik en mijn collega van ONH gewoon hipster 

zijn zoals ze dat nu zo mooi zeggen. Nu zult u zeggen, leuk allemaal, maar wat heeft dit met de 980 

begroting te maken? Dat ga ik uitleggen. Een van mijn allermooiste kunstschatten die ik op een 

van de rommelmarkten heb bemachtigd stel ik tijdelijk ter beschikking aan die fractie – dat kan 

coalitie of oppositie zijn – die probeert samen te werken met een andere fractie. Ik ga u nu die 

kunstschat tonen, een brillengarage, u kunt er een bril in doen, een heel leuk hebbedingetje. Ik 

kan hem even rond laten gaan, dan kunt u kijken of uw bril erin past. Ik zie u allemaal heel 985 

begerig kijken, hoe krijg ik dat voorwerp al of niet tijdelijk als pronkstuk op mijn fractiekamer. Ik 

laat hem even rondgaan.  

 

Gedeputeerde POST: Deze gedeputeerde vindt het wel jammer dat dat alleen geldt voor de 

fracties en dat het college niet kan meedoen.  990 

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Nee, daar kom ik zo op. Iedereen deelt mee. Omdat het een zeer 

gewild item is, stel ik voor dat de fractie die het eerst het initiatief neemt tot samenwerking met 

een andere fractie, dit prachtige item een maand lang kan gebruiken op de fractiekamer. Indien 

de samenwerking goed van de grond begint te komen en blijkt dat een maand te lang is, is de 995 

fractie altijd bereid om deze termijn in te korten naar twee weken, want iedereen wil dit piece of 
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art natuurlijk graag in zijn bezit hebben. Dat brengt mij op het volgende. 50plus kan instemmen 

met deze saaie volledig dichtgetimmerde begroting, maar wil een motie annex amendement 

indienen over het vlottrekken van woningbouwplannen in Noord-Holland. Uit de 

voortgangsrapportage Uitvoeringsagenda Economie, paragraaf welzijn,Iis gebleken dat wij 1000 

weliswaar een aantrekkelijk vestigingsklimaat hebben, maar dat de woningbouw ernstig 

achterblijft. Met deze motie annex amendement hopen wij dit te kunnen versnellen, aangezien 

wij vinden dat ook de provincie naast gemeenten en de MRA hierin een taak heeft.  

 

Motie 107/061117  1005 

Vlottrekken woningbouw 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 6 november 2017 

 

Constaterende dat: 1010 

- Uit de Voortgangsrapportage Uitvoeringsagenda Economie, besproken tijdens de 

commissie EEB op 16 oktober jongstleden, is gebleken dat Noord-Holland op het gebied 

van woningbouw enorm achterblijft; 

- Het door de provincie Noord-Holland geprezen vestigingsklimaat alleen in stand kan 

worden gehouden als er door gemeenten wordt gezorgd voor voldoende aanbod van 1015 

woningen voor diverse doelgroepen; 

- Als er voor bepaalde beroepsgroepen geen geschikte (betaalbare) huisvesting voorhanden 

is, het aantrekkelijke vestigingsmilieu in de MRA verdwijnt; 

- In voornoemde woningbouwplannen in de MRA te weinig aandacht is voor alternatieve 

kleinschalige woonvormen voor ouderen (met bijvoorbeeld dementie), het realiseren van 1020 

woonzorgzones voor ouderen en het opplussen van woningen; 

- De komende decennia dementie volksziekte nummer 1 wordt waarbij een op de vijf 

mannen en een op de drie vrouwen getroffen zal worden en woonvoorzieningen op dit 

gebied achterblijven en hier te weinig op wordt geanticipeerd; 

- In het nieuwe regeerakkoord wederom hoge heffingen voor corporaties zijn opgenomen.  1025 

 

Verzoeken het college: 

- De bouw van woningen in het sociale en middensegment in MRA-verband te versnellen 

door knelpunten bij gemeenten weg te halen; 

- Op korte en op lange termijn gemeenten, ontwikkelaars en investeerders aan te sporen 1030 

rekening te houden met het reserveren van woonzorgzones en mogelijk maken van 

alternatieve kleinschalige woonvormen voor ouderen binnen hun grondgebied, al dan niet 

in combinatie met de transitie van bestaand vastgoed, zodat er ook een daadwerkelijk 

alternatief is voor ouderen om te (moeten) verhuizen naar een beschermde 

woonomgeving; 1035 

- Er bij het Rijk op aan te dringen de stijging in heffingen voor corporaties te beperken 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fractie 50plus 
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 1040 

Toelichting: 

De provincie Noord-Holland beschikt over een aantrekkelijk vestigingsklimaat, waarbij de MRA 

functioneert als grote banenmotor voor de provincie. In de Voortgangsrapportage 

Uitvoeringsagenda Economie is de barometer welvaart en welzijn voor het eerst opgenomen. 

Hieruit is gebleken dat de provincie Noord-Holland slecht scoort op een aantal punten waaronder 1045 

het achterblijven van voldoende woningbouwplannen. In MRA-verband zijn de locaties voor 

woningbouwplannen onlangs vastgelegd. De bouw van woningen voor bepaalde doelgroepen 

binnen Noord-Holland is helaas ernstig achtergebleven. Om Noord-Holland te behouden als 

aantrekkelijke vestigingsplaats voor bedrijven en bewoners zullen de woningbouwplannen op 

papier nu daadwerkelijk moeten worden omgezet in echte woningen met aandacht voor 1050 

woningbouw voor specifieke doelgroepen. Ook het opplussen van woningen dient onder de 

aandacht van gemeenten te worden gebracht.  

 

De VOORZITTER: De motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.  

 1055 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Dan hebben wij een amendement omdat wij geld vragen, dus het 

voorgaande vragen wij aan GS.  

 

Amendement 14/061117 

Aanjager woningbouw (uitvoeringsagenda economie) 1060 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 6 november 2017 

 

Besluiten aan het ontwerpbesluit het volgende toe te voegen; 

- 150.000 euro te reserveren in de begroting 2018 voor een aanjager/makelaar (1 fte) die 1065 

in samenwerking met de MRA voor de rest van deze bestuursperiode de negatieve 

conclusies op het gebied van woningbouw uit de uitvoeringsagenda economie bij 

gemeenten onder de aandacht brengt en plannen van aanpak met gemeenten maakt hoe 

voornoemde problematiek opgelost kan worden; 

- Dekking te vinden in de 4 miljoen euro extra inkomsten uit opcenten in de begroting en/of 1070 

de algemene reserves 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fractie 50plus 

 1075 

De VOORZITTER: Het amendement maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.  

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Tot slot wenst 50plus iedereen veel wijsheid toe, zowel GS als PS, en 

hoopt zeer snel over te kunnen gaan tot wisseling van het gewilde piece of art, waarbij wij ervan 

uitgaan dat die in deze bestuursperiode in elke fractiekamer heeft gehangen.  1080 
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De VOORZITTER: Ik constateer dat waarschijnlijk het hangrecht van de brillenkoker gewaardeerd 

moet worden op minder dan 50 euro zodat u niet in strijd handelt met onze gedragscode. 

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Het is bruikleen. 1085 

 

De VOORZITTER: Daarom zeg ik ook, hangrecht.  

 

De heer LEEVER (ONH): Voorzitter. Begroting 2018 en memorie van antwoord. De begroting 2018 

is in twee opzichten een hele bijzondere. Het is de laatste begroting waarin GS het 1090 

coalitieakkoord Ruimte voor groei voor een heel jaar tot zijn recht kunnen laten komen. Zoals 

bekend zijn er in maart 2019 provinciale verkiezingen en dat zou weleens een heel ander college 

kunnen opleveren dan de huidige samenstelling. Na 2018 is het gedaan met het coalitieakkoord. 

Verder is de begroting de laatste met de lay-out waarin de budgettabellen nog een hoofdrol 

spelen. De begroting 2019 wordt een laagdrempelige begroting waarin de inhoudelijke 1095 

onderdelen van programma’s centraal staan, een begroting die ook voor de gewone burger 

leesbaar is. Wij kijken er met belangstelling naar uit. Zoals dit agendapunt aangeeft, gaat het 

over de begroting maar ook over de memorie van antwoord. Met dit memorie willen wij beginnen 

daar wij niet geheel tevreden zijn met de beantwoording van onze vragen, om het maar positief 

uit te drukken. De uitvoeringsregeling. In antwoord op schriftelijke vragen van ONH enige tijd 1100 

geleden heeft u ons gewezen op het subsidieregister, de verzamelplaats van alle subsidies in een 

bepaald jaar. Wanneer wij de subsidieregisters voor bijvoorbeeld 2014 en 2015 en 2016 

bekijken, dan zien wij dat de uitvoeringsregelingen voor allerlei provinciale onderwerpen daarin 

een zeer belangrijke plaats innemen. Ik zal dit voor het subsidieregisterjaar 2016 met enkele 

getallen duidelijk maken. Het subsidieregister 2016 omvat in totaal 739 subsidies met een 1105 

bedrag van 88 miljoen euro. Het laagste subsidiebedrag is 232 euro en het hoogste 4,2 miljoen 

euro voor de gemeente Hilversum. Dit hoge bedrag valt des te meer op omdat er in de begroting 

2018 op bladzijde 44 ook nog een subsidie staat van 1,7 miljoen euro voor Hilversum. Wat is de 

basis van deze subsidies voor Hilversum? Daar kunnen wij niets over vinden. Een kleine 600 

subsidies, 73 van het totaal zijn uitgekeerd op grond van de uitvoeringsregeling. In totaal wordt 1110 

in het subsidieregister gewerkt met 35 verschillende uitvoeringsregelingen. Het is duidelijk dat 

de uitvoeringsregeling jaarlijks een zeer belangrijke rol speelt bij de subsidieverlening aan allerlei 

instellingen, personen en gemeenten. Daarom zijn wij nieuwsgierig naar hoe het er in 2018 

voorstaat met de uitvoeringsregeling en daar hebben wij een vraag over gesteld. Het antwoord 

was, het is allemaal onzeker, er valt nog niets over te zeggen. Het is interessant om in 1115 

commissieverband na te gaan wat de relatie is tussen al deze subsidies – 739 voor 2016 – en de 

kerntaken van de provincie. Interessant is ook hoeveel ambtelijk werk de verwerking van de 739 

subsidies in 2016 heeft vereist en last but not least, waarom wordt het subsidieregister met zijn 

vele subsidies en uitvoeringsregelingen buiten de begroting en de rekeningen gehouden? Het 

vertegenwoordigt toch een belangrijk deel van het provinciale werk? Enige aandacht voor dit 1120 

register in samenvattende zin in de begroting en de rekening lijkt ons dan ook terecht. Inmiddels 

hebben wij een reserve van 906 miljoen euro. Bij de memorie van antwoord hebben wij een vraag 

gesteld over het hoge bedrag van de reserves. Voor 2018 schommelt dat rond 900 miljoen euro 

verdeeld over 39 reserves. Is het vereist voor een goed functioneren van de provincie om een zo 
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hoog bedrag aan reserves aan te houden? Te meer als wij letten op de onttrekkingen uit en de 1125 

stortingen in de reserves. Wij zien dat dat het bedrag van 200 miljoen euro niet te boven gaat, 

waarbij blijkt dat de stortingen en onttrekkingen elkaar in evenwicht houden. Het ene jaar wat 

meer stortingen en het andere jaar meer onttrekkingen. Wij hebben in totaal 39 reserves met een 

totale waarde van 906 miljoen euro. Waarom kan onze provincie niet goed functioneren voor de 

helft, 450 miljoen euro? Stel dat dit mogelijk is, dan kan de provincie 450 miljoen euro 1130 

teruggeven aan de burgers. Voor totaal 2,8 miljoen inwoners is dat per persoon 160 euro. Zo 

kunnen wij nog wel een paar rekenvoorbeelden geven, maar wij laten dit even rusten. Zijn 

reserves gevuld met 906 miljoen euro echt nodig voor een goed functioneren van de provincie? 

Dat is de vraag waar het hier om gaat. ONH is van mening dat zo’n grote reserve niet nodig is, 

laten wij niet per programma van de begroting zoals wij die nu hebben, een reserve aanhouden, 1135 

dus in totaal 8. Het is duidelijk dat ONH graag zou zien dat aan dit onderwerp gewerkt wordt. In 

feite zijn wij dit verplicht naar de inwoners van Noord-Holland, want het is ten slotte hun geld. In 

eerste instantie dachten wij aan een motie of amendement met een opdracht voor GS om dit 

verder uit te werken, maar bij nader inzien lijkt het ons beter dat PS hier het voortouw in nemen. 

Wij roepen de rekeningencommissie en de commissie M&F op om dit onderwerp verder te gaan 1140 

bespreken en uitwerken. Het ligt voor de hand dat GS hier op een geschikt moment een bijdrage 

aan kunnen leveren. Het zou prachtig zijn als in de begroting 2019 het resultaat van dit 

onderzoek al meegenomen zou kunnen worden. In die begroting is het dan weg met die 

abstracte budgettabellen en overtollige reserves. Er zijn nog een paar vragen over de memorie 

van antwoord die onvoldoende beantwoord zijn, maar gezien onze spreektijd laten wij dit rusten. 1145 

Een ander onderwerp is het OV in de Kop van Noord-Holland. Nu iets over het openbaar vervoer. 

De concessie OV voor 2018 – 2028 is op 5 juli 2017 aan Connexxion gegund. De concessie ligt 

nu ter inspraak en begin 2018 zal in PS de concessie definitief vastgesteld worden en op 22 juli 

2018 start een nieuwe concessie en gaat Connexxion daar weer rijden. Zoals wij hebben kunnen 

lezen in de media, is er veel kritiek op de inhoud van deze concessie. Ook ONH deelt die 1150 

bezwaren. In een vroeg stadium heeft de SP met schriftelijke vragen aan de bel getrokken, 

waarvoor compliment, zeer verdienstelijk werk. Wij hebben te maken met drie OV-concessies, 

Noord-Holland, Gooi en Vechtstreek en Haarlem-IJmond. Even kijken wat dit kost in de begroting 

ligt dan voor de hand. Echter, in de begroting 2018 wordt aan deze concessies, toch zeker grote 

omvangrijke projecten, nog minder dan een pagina besteed. Een budgettabel zonder toelichting, 1155 

operationeel doel 2.3.1. OV-concessies aanbesteden en beheren op pagina 47 van de begroting. 

De kosten van deze drie concessies zijn niet te vinden, sterker nog, de namen worden niet eens 

genoemd. In onze optiek kan het niet slechter. Wij zullen niet ingaan op al onze bezwaren tegen 

deze concessies, maar wij noemen alleen de lijnen 150, 152, 158 en 164 in de huidige vorm die 

niet meer terugkomen. ONH vindt de grote verschraling van het aanbod OV Noord-Holland 1160 

schrijnend. Juist het OV met vaste lijnen en een vast rooster zijn belangrijk voor de gebruiker. 

Daar kan men dan op vertrouwen en dat kunnen ook ouderen zijn, maar ook mensen zonder 

auto en scholieren, mensen met mobiele beperkingen, alleenstaanden. Juist voor het sociale 

contact, de bereikbaarheid van scholen, winkelcentra is een OV met vaste lijnen en een vast 

rooster van essentieel belang. Recent op 16 oktober jl. is er voorlichting geweest in Schagen met 1165 

onder andere gemeente- en schoolbesturen. Als algemene klacht kwam naar voren dat zij niet 

geraadpleegd waren bij de vorming van de nieuwe concessie. Daar komt bij dat de LSBO, de 
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lokaal samenwerkende ouderenbonden in de Kop, voor dat overleg niet was uitgenodigd. Wij 

vinden dat uitermate vreemd, want dit zijn een van de meest direct betrokkenen bij het OV in 

onze provincie. Op 15 november a.s. is er nog een inspraak gepland. Kunt u ervoor zorgdragen 1170 

dat LSBO en betrokken gemeenten en schooldirecties wel uitgenodigd worden? Terug naar het 

OV, waarom altijd dat beknibbelen op OV-voorzieningen voor burgers? Laten wij de burgers in 

zijn sociale omgeving vergelijken met planten en dieren in hun omgeving en hoe de provincie 

daarmee omgaat. Kosten noch moeite worden gespaard om de leefbaarheid van plant en dier te 

verbeteren. Uiteraard staan wij daarachter. Vergroot de diversiteit, toename aantal natuurwaarden 1175 

vergroten leefruimte voor dieren zijn de trefwoorden die wij regelmatig tegenkomen op dit 

terrein. Vindt de provincie het nodig om een moerasgebied aan te leggen, dan doen wij dat. Is 

een eiland gewenst? Ook aanleggen. Moet de leefruimte van dieren vergroot worden en zijn 

ecoducten de oplossing, dan vinden wij dat als ONH in de meeste gevallen terecht. Ten slotte 

leven mensen en dier met zijn allen in een milieu. Maar wat doet de provincie met het OV-aanbod 1180 

voor de burger? Onze belastingbetalers nota bene in deze concessie. Dat is toch een verkleining 

en verschraling van het OV? Is het dan geen wonder dat jongeren en zelfs bestaande werkende 

inwoners uit de Kop wegtrekken naar locaties waar het voorzieningenniveau en het OV up to date 

zijn? En dan geven wij als provincie ook nog eens 15 miljoen euro uit voor economische impulsen 

voor de Kop met een verdubbeling door betrokken gemeenten door middel van extra belastingen 1185 

naar 30 miljoen euro. Hoe verhoudt zich dat met verschraling van de OV-voorzieningen? Juist 

voor economische ontwikkelingen in de regio is goede logistiek van essentieel belang. Begrijpt u 

het nog? ONH wil niet dat er beknibbeld wordt op de huidige lijnen en natuurlijk zal het iets 

extra’s kosten maar dat heeft ONH er graag voor over, zeker met reserves op de bank van 906 

miljoen euro.  1190 

 

De heer ANNAERT (VVD): Voorzitter. Vandaag ligt de derde begroting van dit college voor en net 

als de voorgaande versies is ook die gebaseerd op het coalitieakkoord ‘Ruimte voor groei’ en het 

Uitvoeringsprogramma 2015-2019 en is er daarnaast uiteraard rekening gehouden met de 

vastgestelde Kaderbrief 2018. In de aanbiedingsbrief van 30 augustus 2017 geeft het college aan 1195 

dat ervoor wat betreft de planning- en control cyclus in het algemeen en de begroting in het 

bijzonder nog de nodige verbeterslagen gemaakt moeten worden. Daarvoor wordt gekozen voor 

een projectmatige aanpak en de daarbij door het college geduide prioritaire aspecten 

onderschrijven wij. Los van die gewenste verbetering is onze fractie van oordeel dat door zowel 

het college als ook de gehele ambtelijke organisatie weer veel werk is verricht en inzet is 1200 

gepleegd het afgelopen jaar. De VVD-fractie spreekt hiervoor haar dank uit. Dat de gekozen titel 

van het coalitieakkoord ‘Ruimte voor groei’ nog steeds actueel is blijkt wel uit het feit dat de 

Nederlandse economie volop groeit en het is zaak die groei te blijven faciliteren ofwel die de 

ruimte te blijven bieden. Ruimte voor groei creëren brengt werk en welvaart voor alle Noord-

Hollanders en dat is waar het de VVD om te doen is. En dat het werkt blijkt ook dit jaar weer uit 1205 

de Barometer Welvaart en Welzijn die onderdeel is van de Economische Uitvoeringsagenda. Voor 

de periode 2016-2019 wordt door de coalitie op basis van die agenda maar liefst 90 miljoen euro 

uitgetrokken om de Noord-Hollandse economie duurzaam aan te jagen. Wat de VVD betreft een 

prima voorbeeld van hoe ruimte wordt geboden aan economische groei. Het gaat dus goed met 
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Nederland en het gaat zeker goed met Noord-Holland. De groeicijfers liegen er niet om. Met een 1210 

groei van 2,8 % in 2016 is Noord-Holland koploper in het economische herstel van Nederland.  

 

De heer VAN LIERE (PvdD): U zei letterlijk, het gaat goed met de economie, het gaat goed met 

Nederland. Is dat exact hetzelfde of zijn er nog meer dingen die ertoe doen dan de economie? 

 1215 

De heer ANNAERT (VVD): Er is altijd meer dan economie in het leven, maar kijken naar waar wij 

hiervoor staan, is dat het thema dat voor ons de toon voert.  

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Dus de VVD concentreert zich op de economie en al het andere van 

waarde is even niet belangrijk. 1220 

 

De heer ANNAERT (VVD): Concentreren in een betoog betekent niet dat je andere zaken uitsluit. 

In een betoog maak je keuzes en daar zijn wij ook politici voor en wij maken keuzes die wij 

gemaakt hebben, maar dat betekent niet dat andere zaken niet belangrijk zouden zijn. Dat is in 

het dagelijkse leven bij u thuis ook niet zo. Met recht en ook een zekere trots kunnen wij stellen 1225 

dat de ruimte die door deze coalitie voor groei is en wordt gecreëerd, hieraan een belangrijke 

bijdrage heeft geleverd en wat de VVD betreft ook naar de toekomst toe geleverd blijft worden, 

want we staan pas aan het begin. Eveneens kunnen wij constateren dat door het gedegen en 

robuuste financiële beleid dat de afgelopen jaren door deze coalitie is gevoerd, er sprake is van 

een meerjarig structureel evenwicht. Vanuit dit perspectief geredeneerd zou naar de toekomst 1230 

toe ook gekeken kunnen worden naar een mogelijke lastenverlichting voor de inwoners van 

Noord-Holland. Graag vernemen wij van de overige fracties in PS hoe zij hierin staan. De wereld 

om ons heen verandert ongelooflijk snel en dat vraagt flexibiliteit en aanpassingsvermogen van 

overheden inclusief de provincie Noord-Holland. Of om de kop van een recent artikel in 

Binnenlands Bestuur aan te halen: “De provincie moet meer lef tonen.” De veelgehoorde kritiek in 1235 

de in opdracht van de provincie zelf uitgevoerde Omgevingsscan dat de provincie te traag en te 

verkokerd is en dat de wendbaarheid ook niet iets is om over naar huis te schrijven, moeten we 

ons allemaal, GS, PS en de organisatie, in dat verband dan ook zeer ter harte nemen. Een 

veranderende samenleving en daarmee veranderende maatschappelijke opgaven vragen om een 

meebewegende overheid c.q. overheidsorganisatie. De VVD onderschrijft dan ook van harte het 1240 

inmiddels in gang gezette ontwikkeltraject waarbij wordt ingespeeld op de eisen die deze tijd aan 

de organisatie stelt en waarbij de blik meer dan voorheen naar buiten gericht is en de provincie 

zich bovenal als ‘partner’ opstelt. Dat het menselijk kapitaal daarvoor in huis is, blijkt ook de 

Omgevingsscan. De kennis en deskundigheid van de provinciale medewerkers wordt geprezen en 

als VVD sluiten wij ons graag bij deze constatering aan. De door ons als VVD gewenste 1245 

flexibiliteit en aanpassingsvermogen heeft ertoe geleid dat wij het college hebben gevraagd te 

anticiperen op de kansen en bedreigingen van de Brexit voor Noord-Holland. Naast kansen om nu 

nog in het Verenigd Koninkrijk gevestigde bedrijven met een groot belang in de EU te verleiden 

zich in Noord-Holland te vestigen, acht de VVD het gewenst dat het college samen met het Rijk er 

alles aan doet de negatieve gevolgen voor ondernemend Noord-Holland te beperken. Veel van 1250 

onze vissers, handels- en logistieke bedrijven wordt het werk na de Brexit een stuk moeilijker 

gemaakt en dat kan ten koste gaan van de werkgelegenheid. De toezegging van GS in de 
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commissie EEB hier een plan van aanpak voor te maken, verwelkomen wij dan ook zeer. Graag 

vernemen wij van de gedeputeerde wanneer hij dit plan met PS gaat delen. We kunnen er niet 

omheen. Sinds donderdag 26 oktober jl. hebben wij weer een nieuwe regering met bijpassend 1255 

akkoord. Onze fractie staat overwegend positief tegenover de inhoud van het regeerakkoord, dat 

zal u niet verbazen, niet in de laatste plaats omdat wij daarin veel kansen zien voor Noord-

Holland c.q. de Noord-Hollandse economie. In de verschillende commissies zijn de kansen die het 

nieuwe akkoord brengt voor de regio’s op hoofdlijnen besproken. Zo pleitte onze fractie er in de 

commissie EEB voor dat het college snel een plan klaar heeft om succesvol een beroep te kunnen 1260 

doen op de extra middelen die het nieuwe kabinet ter beschikking stelt voor regionale 

economische ontwikkeling. De VVD vindt het van belang dat alle regio’s in Noord-Holland daarbij 

worden aangehaakt. Daarnaast biedt ook het plan van het kabinet om krimp- en 

anticipatiegebieden te ondersteunen kansen voor met name het noordelijke deel van de 

provincie. Daar liggen voldoende uitdagingen die met hulp van het Rijk kunnen worden 1265 

opgepakt. Een kwestie van landsbelang dat de laatste tijd weer volop in de belangstelling staat, is 

natuurlijk Schiphol. De luchthaven speelt een zeer belangrijke rol waar het zeker ook het 

regionale vestigingsklimaat betreft. 20.000, veelal Noord-Hollanders, houden de luchthaven zelf 

draaiende, 32.000 mensen werken bij alleen al Air France/KLM en als we de werkplekken op 

hoofdkantoren en in distributiecentra van de bloemen, farma en hightech sector die van Schiphol 1270 

afhankelijk zijn, daarbij optellen, komen we tot ruim 300.000 banen. Heel veel gezinnen zijn dus 

afhankelijk voor hun inkomen van de nationale luchthaven. Maar er ligt een aantal uitdagingen. 

Schiphol zit tegen het afgesproken vluchtplafond tot 2020 aan en omwonenden ervaren 

geluidshinder. Het nieuwe kabinet heeft aangekondigd een nieuwe luchtvaartnota te maken. Slim 

en duurzaam zijn daarbij de kernbegrippen. Door de focus te leggen op hinderbeperking in 1275 

plaats van het aantal vliegbewegingen, wordt toegewerkt naar een betere leefomgeving en 

luchtkwaliteit, terwijl de sector met slimmere en schonere vliegtuigen ruimte kan creëren voor 

groei van het aantal vluchten. Als VVD Noord-Holland ondersteunen wij deze insteek. Voor het 

vestigingsklimaat van Noord-Holland en de werkgelegenheid is het van groot belang dat Schiphol 

niet het pad van krimp opgaat en dat lijkt nu wel te gaan gebeuren gezien de stevige reductie van 1280 

het aantal vrachtvluchten van Schiphol. De effecten van het toekennen van de zogenaamde slots 

baren ons in dat opzicht zorgen. Het toekennen van minder slots aan met name 

luchtvrachtmaatschappijen leidt er nu al toe dat uitgeweken moet worden naar luchthavens in het 

buitenland wat uiteraard schade oplevert voor de Nederlandse economie en daarmee voor de 

regionale werkgelegenheid en de logistieke bedrijven rond Schiphol. Wij verzoeken het college 1285 

als voorzitter van bestuurders in de ORS zich hard te maken voor het onder voorwaarden 

faciliteren van groei op de luchthaven Schiphol. Graag uw reactie hierop.  

 

De heer DEN UYL (PvdA): Ik hoor u dingen zeggen over Schiphol die volgens mij nog wel wat 

verder gaan dan PS in de hoedanigheid van ondersteuning van de ontwikkeling rond Schiphol als 1290 

positie hebben ingenomen. Meent de VVD werkelijk of verdere groei met overlast voor de burgers 

aan de orde is? 

 

De heer ANNAERT (VVD): Wij sluiten die groei zeker niet uit, omdat er aan de andere kant 

maatregelen genomen gaan worden. Dat sluiten wij niet uit.  1295 
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De heer DEN UYL (PvdA): Begrijp ik het goed dat de heer Annaert zegt, de burgers van Noord-

Holland weten dat zij met de VVD nog veel meer geluidsoverlast over hun oren kunnen krijgen? 

 

De heer ANNAERT (VVD): Dat is een vrije vertaling van wat ik net gezegd heb, ik heb namelijk 1300 

gezegd dat wij groei niet uitsluiten omdat daar andere maatregelen tegenover staan. Dat heeft u 

in mijn betoog gehoord.  

 

De heer HIETBRINK (GL): Ik wil de heer Den Uyl ondersteunen en de vraag iets anders stellen. 

Beluister ik het goed dat de VVD zegt of wil zeggen dat de overlast niet mag groeien? 1305 

 

De heer ANNAERT (VVD): Dat heeft u mij niet horen zeggen. U gaat er per definitie vanuit dat 

overlast iets is waar niemand genoegen mee neemt, maar dat blijkt in de praktijk niet het geval te 

zijn, het is ook keuzes maken.  

 1310 

De heer HIETBRINK (GL): Dan constateer ik dat het geen vrije vertaling was van de heer Den Uyl 

en dat u gewoon zegt dat Schiphol verder moet groeien, koste wat kost. 

 

De heer ANNAERT (VVD): Wij zeggen dat groei voor Schiphol mogelijk moet blijven gezien het 

enorme economische belang van Schiphol en wij zijn er ook van overtuigd dat – en dat zie je bij 1315 

heel veel onderwerpen – ook maatregelen die aan de andere kant genomen worden en waar het 

kabinet op inzet en dat heeft onze steun, beperken van hinder prima, maar niet zozeer praten 

over het terugdringen van het aantal vluchten, want dat vinden wij de verkeerde discussie. Wij 

zien inderdaad nog steeds mogelijkheden voor groei aan de ene kant en terugdringen van hinder 

aan de andere kant.  1320 

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Ik heb een vraag want de heer Annaert heeft het over maatregelen 

treffen. Verstaat u dat onder al die mensen die binnen de 20Ke-contour straks moeten gaan 

wonen, die allemaal vooruit moeten zeggen, wij gaan akkoord met alle overlast die ons te 

wachten staat, vindt u dat een goede oplossing? Dat je mensen van tevoren opzadelt met een 1325 

probleem.  

 

De heer ANNAERT (VVD): Sterker nog, dat hebben wij als PS al toegestaan met de locatie 

Bloemendalerpolder en daar kom ik zo op terug. Dat is nou een voorbeeld van een gewone 

woningbouwlocatie waarbij aan de mensen duidelijk wordt gemaakt, let op, als u zich hier 1330 

vestigt, dan kunt u te maken krijgen met mogelijke overlast van Schiphol, dus geen nieuwigheid 

in dat opzicht. Met het college is de VVD blij dat op grond van het nieuwe 

Luchthavenindelingsbesluit weer gebouwd kan worden in de nabijheid van Schiphol, noodzakelijk 

om aan de grote vraag naar woningen in de MRA te kunnen voldoen maar ook om te zorgen dat 

woonkernen waar de vitaliteit onder druk staat, weer wat lucht krijgen. Deze laatste opmerking is 1335 

overigens ook op andere delen van de provincie van toepassing. Toekomstige bewoners van 

bouwlocaties rond Schiphol goed informeren over de situatie is natuurlijk van belang. Ervaring 

met de bouwlocatie Bloemendalerpolder laat overigens zien dat woningzoekenden zich niet tegen 
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laten houden door de nabijheid van Schiphol. Een andere belangrijke speler waar het gaat om 

werkgelegenheid in Noord-Holland, betreft Tata Steel. In de Economische Uitvoeringsagenda staat 1340 

dat de regio zwaar leunt op dit bedrijf. Bij de voorgenomen fusie kan sprake zijn van een fors 

banenverlies in onze provincie. Uiteraard maken wij ons daar zorgen over en wij weten dat wij 

niet zomaar in zo’n proces kunnen treden, maar desondanks vernemen wij graag van het college 

of zij voor zichzelf een rol ziet weggelegd in deze. Mobiliteit is en blijft een belangrijk 

smeermiddel voor de economie.  Voor de VVD staat daarbij vast dat investeren in asfalt 1345 

noodzakelijk blijft. Voor een inhaalslag in infrastructuur stelt het kabinet cumulatief 2 miljard 

euro beschikbaar in de eerstkomende drie jaar en daarna wordt het structurele budget met 100 

miljoen euro verhoogd. Bij de verdeling van deze middelen wordt aangesloten bij de bestaande 

verdeelsleutel tussen weg, water en openbaar vervoer. Omgerekend kan het OV rekenen op 

39,5% hiervan, dit is zo’n 800 miljoen euro. De mobiliteitssector, waaronder het streekvervoer, 1350 

de vier grote steden, de ANWB en de NS pleiten al enige tijd voor extra gelden voor verbetering 

van de mobiliteit. Wij zien het als een uitdaging voor de gedeputeerde Mobiliteit om al dan niet in 

samenwerking met de regio’s met goede voorstellen te komen om aanspraak te kunnen maken 

op een groot deel van deze OV-gelden. Naast het onderhoud, beheer en aanleg van provinciale 

wegen, kan Smart Mobility weggebruikers helpen om efficiënter van A naar B te komen. In de 1355 

kaderbrief is reeds afgesproken dat er in 2018 4,2 miljoen euro en in 2019 6,8 miljoen euro 

beschikbaar komt voor Smart Mobility. In haar brief van 19 oktober jl. spreekt het college de 

verwachting uit dat eind 2017 of begin 2018 de commissie M&F zich kan buigen over een notitie 

waarin nadere invulling wordt gegeven aan de activiteiten rond Slimme Mobiliteit. De VVD komt 

graag tegemoet aan het verzoek van GS om de nu daarvoor in de begroting opgenomen middelen 1360 

beschikbaar te houden in afwachting van een vast te stellen plan. In het coalitieakkoord is 

vastgelegd dat het van belang is dat er een verbindingsweg van 2x2 rijstroken tussen de A8 en 

A9 wordt gerealiseerd. Wat de VVD betreft komt er voor het einde van het jaar duidelijkheid over 

het voorkeurstracé dat daarbij wordt gekozen. De VVD is zeer te spreken over de proeven die 

gedaan gaan worden met duurzaam asfalt. Het klinkt veelbelovend en als dit slaagt kan het 1365 

helpen om de onderhoudsuitgaven in de toekomst sterk te beperken. Wat de VVD betreft mag de 

provincie vaker aan dit soort initiatieven meewerken. Wij verwachten wel op regelmatige basis 

geïnformeerd te worden over de resultaten. Als het gaat om mobiliteit blijft de VVD staan voor 

keuzevrijheid. Alle modaliteiten doen ertoe en tellen mee. De VVD is in dit verband content met 

het feit dat in het PMI aandacht wordt gegeven aan de fiets. Het fietsknelpuntenplan en het 1370 

fietsbeleidsplan zijn nu in de maak. Wij kijken uit naar de uitwerking hiervan. Aangezien fietsen 

een goed alternatief voor het OV en de auto kan zijn, trekt het kabinet eenmalig een bedrag van 

100 miljoen euro uit voor cofinanciering van gemeentelijke en provinciale investeringen in 

fietsinfrastructuur en fietsenstallingen bij OV-knooppunten. Eerder is door PS al het belang 

aangegeven van een nieuw fietsbeleid. Het eerste BOT-gesprek hierover bracht veel ideeën voor 1375 

nieuw beleid naar voren en het was goed om te merken dat het belang van een goed provinciaal 

fietsnetwerk door alle partijen werd gedeeld. Voor nu is het goed dat er in deze begroting naast 

het aangegeven belang om te komen tot een nieuwe nota Fietsbeleid, prioriteit wordt gegeven 

aan het verlenen van subsidies voor het oplossen van knelpunten in het huidige fietsnetwerk. En 

dat de aandacht voor de fiets in dit verband niet mag verslappen blijkt wel uit een recent artikel 1380 

in de media waarin wordt gemeld dat mensen de fiets weer laten staan omdat het te druk is en 
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wordt op de fietspaden en er te weinig stallingsplekken zijn. Van het Noord-Hollandse oppervlak 

heeft 61% een agrarische bestemming. Voor de VVD is het van belang dat er voldoende aandacht 

blijft voor dit landelijke gebied en de focus niet alleen op de MRA wordt gericht. Het is van belang 

om te investeren in de verbinding juist tussen stad en platteland. De VVD draagt de agrarische 1385 

sector een warm hart toe. Nederland is met name dankzij de land- en tuinbouwsector de tweede 

voedselexporteur ter wereld en levert daarmee een belangrijke bijdrage aan een duurzame 

voedselvoorziening voor een wereldbevolking die nog steeds explosief groeit. De VVD is trots op 

de kennisintensieve, efficiënte, hoogproductieve en innovatieve landbouw die zich ook in Noord-

Holland nadrukkelijk doet gelden.  1390 

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Wat heeft het verhandelen van bananen, koffie en thee te maken met 

primaire landbouw? 

 

De heer ANNAERT (VVD): Verklaar u nader.  1395 

 

De heer VAN LIERE (PvdD): U verwijst, wij zijn de tweede exporteur van landbouwproducten. Daar 

valt dit ook allemaal onder, wij zijn namelijk een groot handelsland. Wat heeft dat met de 

landbouw te maken? 

 1400 

De heer ANNAERT (VVD): Volgens mij is de landbouw de sector die deze producten aanlevert.  

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Niet de Nederlandse landbouw, hier groeien geen bananen. 

 

De heer ANNAERT (VVD): Bananen misschien niet, maar u weet net zo goed als ik wat er hier 1405 

allemaal wel geteeld wordt en daar heb ik het over, ik heb het niet over bananen. 

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Als u zegt, wij zijn de tweede exporteur, dat gaat het over alle 

geëxporteerde goederen inclusief bananen, koffie, thee en tractoren. Een hele lijst die niets met 

landbouw heeft te maken 1410 

 

De heer ANNAERT (VVD): Dat klopt, dat heeft allemaal met landbouw te maken. Ja. Het zijn van 

exporteur op meer dan alleen primaire landbouwproducten, dan komen wij terug bij wat ik net 

zei dat de groei van de economie voor ons belangrijk is. De landbouwsector is een van de grote 

spelers bij het exporteren van, dus dat kunt u niet ontkennen. Gaat u maar eens kijken bij de 1415 

Greenports alleen al. In de ogen van de VVD is de agrarische sector onmisbaar voor het realiseren 

van de ambities ten aanzien van economie en innovatie, klimaat, energie, voedsel, gezondheid en 

een aantrekkelijk landschap. Schaalvergroting is daarbij geen bedreiging, maar een kans en zelfs 

noodzakelijk in het licht van de hiervoor door mij genoemde ambities. Om te zorgen dat er ook 

voor deze voor Noord-Holland belangrijke sector sprake blijft van een ‘level playing field’, blijft 1420 

de insteek van de VVD voor ook de jaren hierna dat er geen enkele ‘kop’ op nationale of EU-

wetgeving wordt gezet door de provincie. De VVD is in het licht van dit betoog dan ook content 

met het beschikbaar stellen van 2 miljoen euro voor het stimuleren van landbouwinnovatie. 

Duurzaamheid moet van onderop komen en is wat ons betreft meer dan een certificaat. In een 
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evenwichtig Noord-Holland realiseren wij ons dat Noord-Hollandse tuinders zestig keer 1425 

duurzamer kunnen produceren dan hun Spaanse collega's. Wat de VVD betreft krijgt de 

agrarische sector dan ook eveneens volop ruimte voor verdere groei. “Ik denk dat het kan maar ik 

weet zeker dat het moet.” Het lijkt haast op een omgekeerde slogan van Tele2, maar het zijn de 

woorden van voormalig VVD-minister Kamp waar het gaat om de noodzaak van de 

energietransitie. Uit de laatste cijfers van het Planbureau voor de Leefomgeving (PBL) blijkt dat 1430 

Nederland aan de vooravond staat van een enorme groei van het aandeel schone, hernieuwbare 

energie. In 2025 kan de helft van de opgewekte elektriciteit uit zon en wind komen, in 2030 is 

dat zelfs twee derde en dat komt door diezelfde minister Kamp, aldus de heer Boot, sectorhoofd 

Klimaat, Lucht en Energie van het PBL. In dit verband zijn wij verheugd te lezen dat waar het gaat 

om windenergie het nieuwe kabinet zich concentreert op Wind op zee. Wij zien dit als een 1435 

erkenning van de problematiek die speelt bij Wind op land en daarmee als een bevestiging van 

het beleid dat door deze coalitie op dit punt is gevoerd. De ontwikkeling van de nieuwe generatie 

windturbines gaat zo snel dat met grote parken op zee eveneens grote resultaten kunnen worden 

bereikt. Aandacht voor de belangen van de visserijsector blijft wat de VVD betreft daarbij van 

belang. Wij zijn ervan overtuigd dat ook Noord-Holland zijn bijdrage aan de energietransitie zal 1440 

blijven leveren. Met de vorig jaar vastgestelde beleidsagenda ligt de basis daarvoor voor handen. 

Net zoals ik dit vorig jaar in mijn bijdrage heb aangegeven spreekt de VVD nadrukkelijk zijn 

voorkeur uit voor de optie van besparing, zuinigheid. Immers, alle energie die niet gebruikt 

wordt, hoeft ook niet opgewekt te worden. Hierbij leggen wij opnieuw de relatie met de in juli 

2017 verschenen studie ‘Perspectieven op een volledig hernieuwbare energievoorziening in 1445 

Noord-Holland’. Daaruit blijkt immers de enorme ruimtelijke en economische impact bij volledige 

invulling van hernieuwbare energie op het grondgebied van de provincie. Onze fractie heeft met 

veel belangstelling kennisgenomen van het recente bericht dat NRG in Petten sinds kort 

experimenten uitvoert voor een nieuw type kerncentrale, te weten een zogenaamde gesmolten-

zoutreactor die thorium gebruikt als brandstof in plaats van uranium. De experimenten vinden 1450 

plaats in opdracht van het Ministerie van Economische Zaken en Klimaat en er zijn hiervoor 

enkele tonnen euro’s per jaar voor beschikbaar. De toekomst van deze vorm van 

energieopwekking zal voor een belangrijk deel afhankelijk zijn van beschikbare financiële 

middelen voor het uitvoeren van grootschalige experimenten. De VVD ziet daarbij op termijn een 

mogelijke rol voor de provincie Noord-Holland weggelegd c.q. sluit hem zeker niet uit. 1455 

 

Mevrouw ZAAL (D66): Voorzitter. Wij hebben in het coalitieakkoord opgenomen dat wij daar 

onderzoek naar doen. Dat hebben wij gedaan en daaruit blijkt dat voor de middellange toekomst 

er geen ruimte is voor thorium. Waarom wilt u dan toch daarop blijven inzetten als het gaat om 

experimenten die in het kader van wetenschappelijk onderzoek zeker relevant zijn, maar waarom 1460 

zouden wij als Noord-Holland ons ermee bezig moeten houden? 

 

De heer ANNAERT (VVD): Ik denk dat omdat wij ons als provincie bezighouden met 

energievoorziening in zijn algemeenheid, ook als het gaat om verduurzaming daarvan, dit zeker 

een element daarvan kan zijn. Het wordt ook in het stuk aangegeven, de energiebehoefte an sich 1465 

zal zeker groot blijven in de wereld, zo niet nog toenemen en alles met wind of zon gaat het niet 

worden, dus er zullen ook alternatieve vormen moeten zijn. Nogmaals, wij zetten in eerste 
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instantie altijd in op het beperken van het gebruik van energie, maar het wordt duidelijk uit het 

stuk dat de vraag naar energie zo groot zal zijn dat er ook op dat punt alternatieven nodig 

blijven. Waarom wij het belangrijk vinden? Het klopt, wij hebben het in het coalitieakkoord 1470 

aangegeven en er is onderzoek naar gedaan en daar blijkt uit dat het voor de middellange 

termijn niks oplevert, maar goed, wij zijn hier niet alleen om te kijken naar wat zich nu afspeelt, 

maar mogelijk ook in de toekomst. Wij hebben in het verleden NRG vaker gesubsidieerd voor 

onderzoek en ik constateer dat het ministerie daar ook heil in ziet om dit te ondersteunen. 

Natuurlijk, wij kennen de uitkomsten van de experimenten niet, maar daarom heb ik nadrukkelijk 1475 

aangegeven dat wij daar mogelijk wel kansen zien op termijn waarbij de provincie een rol mag 

spelen.  

 

Mevrouw ZAAL (D66): Is de heer Annaert het met mij eens dat wij voor de middellange termijn 

eerst moeten inzetten op technieken die hun bestaan al hebben bewezen? Daarbij denk ik niet 1480 

alleen aan wind en zon maar ook aan geothermie, blue energy, waar wij al verdergaande 

onderzoeken op hebben gedaan waaruit blijkt dat dat wel kansen biedt en pas dan moeten gaan 

kijken naar kernenergie. 

 

De heer ANNAERT (VVD): Nee, dat zou ik een te beperkte benadering vinden. Een thema dat de 1485 

komende jaren wat de VVD betreft zeker op de agenda blijft staan, betreft de ICT-ontwikkelingen 

en de daarbij van belang zijnde ICT-infrastructuur. Het belang van dit thema wordt Statenbreed 

onderschreven, zoals gebleken is uit de daarover aangenomen moties en amendementen in de 

afgelopen periode. Nieuwe ICT-ontwikkelingen helpen bij het oplossen van maatschappelijke 

vraagstukken bijvoorbeeld rondom duurzame energie- en voedselvoorziening, duurzaam 1490 

grondstoffengebruik, veiligheid of zorg. De beschikbaarheid van voldoende betrouwbare en 

snelle netwerken is daarbij echt randvoorwaardelijk. De VVD ziet om de redenen zoals hiervoor 

genoemd, het belang in van eersteklas internetvoorzieningen in Noord-Holland. Zoals wij 

inmiddels al enkele jaren bepleiten, zijn wij van mening dat de digitalisering van de Noord-

Hollandse economie een hoge prioriteit kent en dat de provincie daar een sturende en creërende 1495 

rol in zou moeten vervullen. Er zijn deze periode serieuze stappen gezet om de realisatie van het 

beste digitale netwerk in heel Noord-Holland te helpen ondersteunen, maar er is nog heel veel 

werk te verrichten. Niet alleen het dekken van financiële risico’s, maar het concreet ondersteunen 

van realisatie van glasvezelnetwerken in witte en grijze gebieden moet het uitgangspunt zijn. Met 

inachtneming van de kansen die het Europese recht daarbij biedt, wil de VVD de komende jaren 1500 

hierop extra inzet plegen. Nog een thema dat ons allemaal bezig houdt is de woningbouw. Tot 

aan 2025 moeten er in Nederland ruim 600.000 extra nieuwbouwwoningen komen om aan de 

vraag te voldoen. Recent zijn op dit gebied diverse rapporten verschenen die in ieder geval één 

ding gemeen hebben, namelijk dat de voorraad achterblijft bij de vraag. Waar zoals verwacht 

minder eenduidigheid over bestaat, is hoe dit vraagstuk moet worden opgelost. Daarbij spelen 1505 

inmiddels vele factoren een rol. Niet alleen het ontbreken van voldoende harde plancapaciteit 

maar ook het tekort aan bouwvakkers en zelfs heipalen tegenwoordig. Wij zijn blij dat het nieuwe 

kabinet in overleg met medeoverheden, woningcorporaties en andere stakeholders afspraken wil 

maken over het gaan aanjagen van de woningbouwproductie. Gelet op de omvang van het 

vraagstuk is regie hierop van het Rijk gewenst. Tegelijkertijd zijn wij ook blij dat het kabinet 1510 
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bevestigt dat gemeenten met de komst van de nieuwe Omgevingswet meer 

verantwoordelijkheden, meer instrumenten en meer vrijheidsgraden in het ruimtelijk beleid en 

het woonbeleid krijgen. Dat biedt mogelijkheden tot regionaal en lokaal maatwerk om te sturen 

op omvang, samenstelling en kwaliteit van de woningbouwproductie. In de vast te stellen 

provinciale Omgevingsvisie moet deze filosofie wat betreft de VVD nadrukkelijk terug te lezen 1515 

zijn. Het adagium dat bovenal binnenstedelijk gebouwd moet worden, zien wij in relatie daarmee 

als te beperkend. Wat de Omgevingsvisie zelf betreft verwachten wij dat er aankomend 

begrotingsjaar eindelijk echt ingezet wordt op samenwerking met de verschillende regio’s.  

 

Mevrouw ZAAL (D66): Ik heb behoefte aan toelichting op de opmerking dat binnenstedelijk 1520 

bouwen te beperkend zou zijn. Volgens mij staat daarover een heldere afspraak in het 

coalitieakkoord. Ik vraag mij af wat er dan zo belemmerend is. 

 

De heer ANNAERT (VVD): Ik zou zeggen, lees alle rapporten erop na en dan komt u vanzelf tot 

de conclusie dat – ik heb het al genoemd – een deel ligt in het feit dat er helemaal geen sprake is 1525 

van voldoende harde plancapaciteit. Ik zou de vraag een keer andersom willen stellen want ik zei 

dat natuurlijk niet voor niks dat het wat ons betreft te beperkend is. Daarmee sluit ik bouwen 

binnen bestaand stedelijk gebied helemaal niet uit, maar het is wat mij betreft een te eenzijdige 

benadering, want wij moeten ook rekening blijven houden met de leefbaarheid in de steden in 

gebieden rondom steden en tegelijkertijd hebben wij de mond vol dat wij de rest van de provincie 1530 

leefbaar moeten houden. Een van de dingen die voor ons vaststaat, is dat in de rest van Noord-

Holland ook woningen nodig zijn.  

 

Mevrouw ZAAL (D66): Ten aanzien van de leefbaarheid, hebben wij de groene gebieden juist niet 

nodig voor recreatie van alle mensen die in de steden wonen en ten aanzien van de plancapaciteit 1535 

volgens mij blijkt uit het onderzoek dat er voldoende plancapaciteit is, ja, het staat er, ik weet 

niet welk onderzoek u leest, maar dat er wel risico’s zijn. Moeten wij dan qua volgordelijkheid 

niet eerst kijken of wij de risico’s kunnen oplossen en daarna gaan kijken naar bouwen buiten 

bestaand stedelijk gebied conform het coalitieakkoord? 

 1540 

De heer ANNAERT (VVD): Reagerend op uw eerste opmerking, het is natuurlijk veel te 

gemakkelijk om te zeggen dat door alle wensen die iedereen of wij of gemeenten hebben, Noord-

Holland helemaal volgebouwd wordt. Dat is precies de gedachte van mensen die blijven hameren 

op, het moet allemaal in de steden plaatsvinden, noemt u mij eens voorbeeld in Noord-Holland in 

het landelijk gebied waar het fout gelopen is met woningbouw. Ik kan ze niet noemen. Ik 1545 

constateer dat ze er gewoon niet zijn. Nogmaals, de filosofie van de Omgevingswet 

onderschrijven wij. Wij denken dat alleen binnenstedelijk bouwen niet de oplossing van het 

vraagstuk is. Daar kunnen wij van mening over blijven verschillen, maar dat is ons oordeel.  

 

De heer DEN UYL (PvdA): Ik wil een vraag stellen die te maken heeft met het coalitieakkoord en 1550 

de prioritering daarbinnen. In het coalitieakkoord hebben wij opgenomen dat wij eerst kijken of 

woningbouwopgaven binnenstedelijk kunnen gebeuren binnen bestaand bebouwd gebied en dat 
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wanneer wij vaststellen dat het daadwerkelijk niet kan, we gaan kijken of het daarbuiten moet. 

Neemt u nu afstand van die benadering of houdt u daaraan vast? Kwestie van volgordelijkheid.  

 1555 

De heer ANNAERT (VVD): Tuurlijk, u kent de VVD als een betrouwbare coalitiepartner. Zo willen 

en kunnen wij onszelf in ieder geval typeren. Als het anders is dan hoor ik dat graag, want dan 

hebben wij een ander vraagstuk. Tuurlijk, wij houden ons vast aan wat nu geregeld is met elkaar, 

sterker nog, ook al zouden wij dat niet geregeld hebben, dan heeft het Rijk dat geregeld op dit 

moment. Ik hou geen betoog waarin ik afstand neem van wat wij nu geregeld hebben, ik hou een 1560 

betoog waarvan ik denk dat naar de toekomst toe de oplossingen liggen. U weet net zo goed als 

ik, er komen nieuwe coalitieonderhandelingen aan, dus onze inzet zal duidelijk zijn wat dit punt 

betreft. Daarom denken wij dat het Rijk goed in de gaten heeft dat er meer regie op gezet moet 

worden, omdat dit vraagstuk zo mega is, dat gaan wij hier niet in ons eentje oplossen.  

 1565 

De heer DEN UYL (PvdA): Als ik het goed begrijp, voor de time being en dat vertaal ik in deze 

coalitieperiode die anders dan mevrouw De Meij zei, loopt tot in 2019, houden wij gewoon vast 

aan het coalitieakkoord? 

 

De heer ANNAERT (VVD): Ik denk dat terecht geconstateerd is dat dit de laatste begroting is 1570 

waarin wij ons beleid ter tafel leggen, want 2019 is een ander jaar, dat weet u ook. Wij kijken in 

dat opzicht vast vooruit en dat doet u vast en zeker in uw betoog straks ook. Ben ik van 

overtuigd.  

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Constateer ik hier de eerste scheurtjes in het coalitieakkoord? Ik 1575 

constateer, ook wat de heer Den Uyl zegt, vindt u het belangrijker om vast te houden aan het 

coalitieakkoord de komende anderhalf jaar of oplossingen te zoeken? Ik vind dit schokkend.  

 

De heer ANNAERT (VVD): Dan denk ik dat u op de verkeerde plek werkzaam bent als u dit 

schokkend vindt. 1580 

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Wat gaat u dan de komende anderhalf jaar doen? U hebt net 

toegegeven dat er een enorm woningtekort is, maar wat gaat u eraan doen? Moet het allemaal 

binnenstedelijk? U ziet zelf toch ook dat dat niet gaat.  

 1585 

De heer ANNAERT (VVD): Ik ben blij dat wij een medestander in u gevonden hebben, mevrouw 

De Meij. Wellicht gaan wij elkaar later treffen op dat punt, een nieuwe coalitie zie ik.  

 

De heer HIETBRINK (GL): Ik leef een beetje mee met de VVD. Ik hoor de heer Annaert net zeggen 

dat voor deze periode de afspraken staan, maar volgende week hebben wij een discussie met 1590 

elkaar over de Omgevingsvisie en die gaat verder dan deze coalitieperiode. Kunt u mij zeggen 

hoe de VVD daarin staat? 

 

De heer ANNAERT (VVD): Ik zou zeggen, dat gaat u volgende week horen. Onze woordvoerder, 

de heer Slettenhaar, is prima in staat om dat te duiden, maar het zal denk ik in de lijn liggen die 1595 
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u net van mij heeft gehoord. Ik zeg het er maar bij, omdat dat soms niet in alle fracties zo is 

namelijk. Dan zijn wij weer bij de Omgevingsvisie beland en daar verwachten wij dat ingezet 

wordt op samenwerking met de regio’s en dat nadrukkelijk oog blijft bestaan voor de verschillen 

binnen en tussen regio’s, want dat is het kenmerkende van Noord-Holland, die verschillen enorm 

van elkaar en daar moet je rekening mee houden. Oogsten begint met ambitie. Bij de realisatie 1600 

van projecten worden innovatieve plannen voor verduurzaming van onze energiehuishouding 

gestimuleerd. Voor wat betreft wonen, duurzaamheid en ruimtelijke ordening Iiggen er grote 

opgaven. Over dit onderwerp komen wij uiteraard 13 november a.s. verder te spreken. In het 

regeerakkoord staat dat het kabinet eraan hecht dat de overheid transparant en open is. Er is een 

initiatiefvoorstel Open Overheid aanhangig en hierbij kan de link worden gelegd met open 1605 

Stateninformatie, een thema dat al eerder door onze fractie aan de orde is gesteld in zowel 

commissie als deze Staten. Wij zijn content met de door het college uitgesproken verwachting dat 

medio 2018 het project om Stateninformatie open te krijgen, is afgerond. Dit zal bijdragen aan 

de gewenste transparantie van de overheid. De VVD is verheugd met het beloofde plan van 

aanpak van gedeputeerde Tekin voor het structureel oplossen van de financiële problemen van 1610 

de recreatieschappen. Het is de VVD al jaren een doorn in het oog dat inverdienmogelijkheden 

voor de schappen nauwelijks van de grond komen en de bestuurlijke spaghetti hoogtij viert. De 

VVD heeft er vertrouwen in dat dit college met een duidelijk plan van aanpak komt hoe deze 

problemen op te lossen. Ik ben een blaadje kwijt maar dat is niet erg, want ik weet het uit mijn 

hoofd. In het verlengde hiervan vraagt mijn fractie zich ook af hoe het nu staat met de aanpak 1615 

van blauwalg. Zoals bekend is, kan blauwalg tot fysieke klachten leiden en verknalt het 

regelmatig het zwemplezier van tienduizenden Noord-Hollanders. De VVD wil hier graag concrete 

actie op. Graag vernemen wij van het college wat hieraan in 2018 concreet gedaan wordt om in 

ieder geval de zwaarst getroffen recreatieplassen hier zo goed mogelijk van te vrijwaren. Ik kom 

tot een afronding. De coalitie ligt op koers en daar zijn wij als VVD uiteraard zeer content mee. 1620 

Ambities blijven er desondanks nog genoeg. Geholpen door het herstel van de economie ziet het 

ernaar uit dat er ook op financieel gebied meer ruimte is of nog ontstaat. Wij zien kansen voor 

verdere ambities en het verkrijgen van financiële dekking daarvoor. Met onze coalitiepartners 

willen wij dit echter op zorgvuldige wijze aanvliegen en daartoe wordt een gezamenlijke motie 

ingediend door de heer Den Uyl die uitgaande van integraliteit en uitvoerbaarheid, het college 1625 

verzoekt op korte termijn inzicht te verschaffen in de mogelijkheden die zich op dit vlak 

voordoen. 

 

De VOORZITTER: Het was mijn bedoeling om de eerste termijn van de Staten voor de lunch af te 

maken en ik wil dat nog wel, oké, zullen wij dat proberen te doen? De heer Van Liere heeft nog 1630 

een vraag voor de heer Annaert.  

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Ik hoor u zeggen, wij zijn overwegend positief over het nieuwe 

regeerakkoord, dat impliceert dat er ook wat kritische kanttekeningen gemaakt zijn, dus ik heb 

met spanning geluisterd naar uw betoog, dus misschien paste dat daar net niet in. Kunt u daar 1635 

nog iets over zeggen? 
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De heer ANNAERT (VVD): Nee, dat was ik niet van plan. Ik ben geen politiek commentator van 

Den Haag. Ik constateer alleen dat als het gaat om de relatie met Noord-Holland, dat er genoeg 

kansen zijn en als u weet waar de VVD voor staat – en onze landelijke partij zit vaak op dezelfde 1640 

lijn – dan kunt u zelf wel verzinnen welke onderwerpen in het regeerakkoord ons wat minder 

aanspreken.  

 

De VOORZITTER: Wij gaan na mevrouw Zaal twee minuten schorsen.  

 1645 

Mevrouw ZAAL (D66): Voorzitter. Ik ben kort, maar ik houd het niet kort. Het gaat goed met 

Noord-Holland. Dit blijkt uit de begroting 2018 die wij hier vandaag met elkaar bespreken. De 

combinatie van ruimtelijke kwaliteit, cultuur en groen enerzijds en goede werklocaties en 

internationale faciliteiten anderzijds maken Nood-Holland een aantrekkelijke provincie om te 

wonen, te werken en te recreëren. Ook de uitvoering van het coalitieakkoord ligt op koers. Een 1650 

groot deel van het programma is reeds uitgevoerd. Dit betekent niet dat wij de komende 

anderhalf jaar stil kunnen gaan zitten. Er staan nog geen afspraken op de rol en door nieuwe 

ontwikkelingen zoals het Parijse Klimaatakkoord en het regeerakkoord, zijn nieuwe uitdagingen 

en kansen ontstaan. In deze bijdrage geef ik aan op welke punten D66 vindt dat we de laatste 

jaren van deze periode nog wat meer gas moeten geven en lef en daadkracht moeten tonen 1655 

zodat deze coalitie herinnerd wordt als een ambitieuze, wendbare en resultaatgerichte coalitie. 

Als een snelle – uiteraard elektrische speedboot – en niet als een olietanker zoals in de recente 

Omgevingsscan drie keer werd gezegd, maar een keer was het een compliment. Nu denkt u bij 

lef en daadkracht natuurlijk vooral aan doen van nieuwe dingen, ontwikkelen en actie 

ondernemen. Dat hoeft niet altijd het geval te zijn, soms is lef tonen juist iets beschermen, iets 1660 

koesteren, voor iets opkomen. Dat is het geval bij ons landschap, want Noord-Holland vergt veel 

van haar landschap. Dit moet ruimte bieden voor natuur, wonen, werken, recreëren en de 

opwekking van duurzame energie. Dit vraagt om balans tussen ruimte geven en bescherming 

bieden. De Omgevingsvisie biedt een kans om deze bescherming gebiedsgericht op te pakken. Ik 

verwijs daarvoor naar de inbreng van Amelie Strens bij het debat over de Omgevingsvisie. Wij 1665 

kijken uit naar de derde termijn volgende week. Ten aanzien van natuur heeft Noord-Holland het 

aangedurfd de NNN niet te herijken en zichzelf een ambitieuze doelstelling opgelegd. D66 is 

daar trots op. Het laaghangend fruit is geplukt en nu moeten de laatste stukken nog gerealiseerd 

worden. Hierbij blijken langdurende pachtcontracten uit 1977 en daarvoor in de weg te zitten. 

Kan de gedeputeerde hier nog iets aan doen? Het kan toch niet zo zijn dat wij in het uiterste 1670 

geval kunnen onteigenen voor natuur, maar dat het openbreken van pachtcontracten om onze 

natuurdoelstellingen te behalen, niet mogelijk is. Wij vragen creativiteit van het college, want hier 

ligt een potentie voor 900 ha nieuwe natuur. Hoe kunnen wij dit openbreken? Robuuste natuur 

gaat hand in hand met duurzame landbouw. Landbouw en natuur vormen geen tegenstelling, 

maar moeten vooral rondom de randen van NNN dichter naar elkaar toegroeien. In de tuinbouw 1675 

heeft Noord-Holland veel bereikt op het gebied van duurzaamheid. Daar mogen wij best trots op 

zijn. In de reguliere landbouw is echter nog wel veel winst te behalen. Lang is er ingezet op 

intensivering, waarbij bodemvruchtbaarheid en biodiversiteit uit het oog werden verloren. Voor 

D66 is een systeemkanteling een voorwaarde om als landbouwsector op een duurzame wijze bij 

te dragen aan de voedselvoorziening voor de groeiende wereldbevolking. In Noord-Holland wordt 1680 



Pagina 41 

 

 41 

hieraan een indrukwekkende bijdrage geleverd, maar die moet wat D66 betreft, minder in de 

vorm van exportproductie en meer in de vorm van innovatie, kennis en kunde. D66 ziet veel 

kansen voor kringlooplandbouw, naast natuurinclusieve landbouw. Op 20 oktober is hierover een 

bijeenkomst geweest in Noord-Holland. D66 zou graag eens in de commissie verder willen praten 

over de mogelijkheden die Noord-Holland biedt voor deze vorm van landbouw. Bodemdaling in 1685 

veenweidegebied is een van de grootste zorgen voor D66. Het leidt tot een hoge CO2-uitstoot, 

verdroging en het ontstaan van bagger. De provincie moet samen met het Rijk, de waterschappen 

en de landeigenaren meer maatregelen nemen om verdere bodemdaling en verdroging van de 

kwetsbare veenbodem te voorkomen. Vernatting is daarbij de enige oplossing. Het 

innovatieprogramma veen in Laag Holland is een goed begin, maar wij verwachten ook in andere 1690 

gebieden de komende anderhalf jaar maatregelen die de bodemdaling stoppen of liever nog, 

terugdraaien, maar ook boeren een kans blijven geven een boterham te verdienen met hun 

bedrijf. Een markant onderdeel van het Noord-Hollandse landschap vormt het cultureel erfgoed, 

het industrieel erfgoed in het NZKG, de Stelling van Amsterdam, de Zaanse Schans en 

verschillende monumenten verspreid in Noord-Holland. Je zou bijna iedere school in Noord-1695 

Holland verplichten daar een bezoek te brengen. Ook dit dient beschermd te worden, nu dit 

mede de aantrekkelijkheid van de provincie als vestigingsgebied bepaalt. Cultureel erfgoed komt 

niet voor zichzelf op, dat is onze taak. Kies niet zonder meer voor de makkelijkste of snelste weg 

als dit ten koste gaat van waardevol cultureel erfgoed, breng dat in balans. Speciale aandacht 

vraagt D66 vandaag voor de buitenplaatsen.  1700 

 

De heer LEEVER (ONH): Ik hoor u net zeggen, de belangrijkheid van het cultureel erfgoed, maar 

wat doen wij als provincie daarmee? Ik heb begrepen dat wij cultureel erfgoed uitbesteden aan 

gemeenten, maar hoe lossen wij dat financieel op qua onderbouwing naar de gemeenten toe? 

 1705 

Mevrouw ZAAL (D66): Voorzitter. Ik weet niet precies waar u het nu over hebt, maar als 

gemeenten het cultureel erfgoed zelf kunnen onderhouden, dan lijkt mij dat prima. Volgens mij 

doen wij ook veel met herbestemming en biedt dat juist weer kansen om dat cultureel erfgoed 

een nieuwe bestemming te geven en financieel rendabel te maken.  

 1710 

De heer LEEVER (ONH): Op dit moment hevelt de provincie monumenten, cultureel erfgoed over 

naar gemeenten. Wat doen wij als provincie daar verder mee? 

 

Mevrouw ZAAL (D66): Voorzitter. Wij hebben beleid voor herbestemming waardoor dit cultureel 

erfgoed weer een nieuwe kans krijgt en financieel rendabel kan worden. De buitenplaatsen.  1715 

Vergelijkbaar met de Stelling van Amsterdam vormt een vijftigtal buitenplaatsen een door water 

gebonden cultuurhistorische eenheid in ons landschap met publiek toegankelijke parken, 

moestuinen, natuurcentra en restaurants. Dit zijn de groene longen van Amsterdam die kunnen 

voorzien in de natuurlijke behoefte van mensen op een groene leefomgeving. Het is een 

gemeentegrens overstijgend erfgoed dat moet worden behouden en ontwikkeld. Laten wij deze 1720 

ruwe diamant oppoetsen. D66 vraagt de gedeputeerde per motie deze eeuwenoude ‘groene 

longen’ van Amsterdam in kaart te brengen.  
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Motie 108/061117 

Onderzoek buitenplaatszones als eeuwenoude Groene Longen 1725 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 6 november 2017  

 

Constateren dat: 

- Aan weerszijden van Amsterdam twee buitenplaatszones liggen die sinds de Gouden Eeuw 1730 

met trekvaarten en natuurlijke waterwegen zijn verbonden met Amsterdam; 

- Deze eeuwenoude ‘Groene Longen van Amsterdam’ internationaal symbool staan voor de 

menselijke behoefte om vanuit de stad toegang te hebben tot de natuur en 

natuurproducten, en die te koesteren en te beschermen met bijvoorbeeld oranjerieën; 

- De circa 50 buitenplaatsen met hun bijzondere erfgroen nog steeds een bijzondere 1735 

toegang tot het buitenleven bieden, inclusief parken, moestuinen, zorgboerderijen, 

landwinkels, natuurcentra en restaurants die natuurproducten presenteren en 

bijvoorbeeld de oudste biologisch-dynamische tuinderij van Nederland; 

- Het gemeenten en betrokken partijen ontbreekt aan een gemeentegrensoverstijgend 

integraal overzicht van deze ‘Groene Longen’ van Amsterdam die als geheel 1740 

internationaal van ongekende omvang zijn; 

 

Overwegende dat: 

- Bepaalde onderdelen van de Groene Longen van Amsterdam beter toegankelijk gemaakt 

kunnen worden en deels beter behouden kunnen blijven; 1745 

- De Groene Longen meerwaarde bieden voor de concurrentiepositie metropoolregio; 

- Een integraal overzicht gemeenten en betrokken groenpartners zoals Natuurmonumenten 

en Landschap Noord-Holland kan stimuleren waar nodig extra beschermende 

maatregelen te nemen en verdere ontwikkeling te faciliteren; 

- Vergelijkbaar met de Stelling van Amsterdam een meer integrale benadering kan 1750 

bijdragen aan ontwikkeling door behoud met voor de buitenplaatsen een veelheid aan 

potentiële functies zoals horeca, congrescentrum, museum, natuurcentrum, landwinkel, 

zorgboerderij, publiek park, bezoekerscentrum, overnachting etc.  

 

Zijn van mening dat: 1755 

- De provincie vanuit haar inspirerende gemeentegrens overstijgende rol een integraal 

overzicht zou kunnen bieden van deze Groene Longen inclusief verbindende elementen 

zoals te bevaren waterwegen en fiets- en wandelroutes; 

- Een daaraan gekoppelde kansenkaart, gemeenten en andere partijen kan uitnodigen 

meer te investeren in behoud door ontwikkeling van de betrokken buitenplaatsen, 1760 

inclusief hun erfgroen en verbindende elementen zoals waterwegen en paden. 

 

Dragen het college op: 

In 2018 de eeuwenoude ‘Groene Longen van Amsterdam’ integraal in kaart te brengen en te 

presenteren inclusief erfgroen, verbindende elementen als waterwegen en paden en een 1765 

kansenkaart t.bv. behoud door ontwikkeling 



Pagina 43 

 

 43 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fractie D66  

 1770 

De VOORZITTER: De motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.  

 

Mevrouw ZAAL (D66): Op het gebied van wonen wordt de druk op de provincie en haar landschap 

opgevoerd. Het is natuurlijk heel verleidelijk om hiervoor de makkelijkste weg te kiezen en een 

paar locaties in het groen aan te wijzen waarop duizenden woningen kunnen worden gebouwd. 1775 

Sommigen van u zouden dat misschien als lef zien. D66 niet, want eenmaal verdwenen groen 

komt niet meer terug. En met het toenemende aantal inwoners in het stedelijk gebied is dat 

groen hard nodig voor de biodiversiteit, gezondheid en recreatie. Wij roepen de provincie dan 

ook op: durf te beschermen, durf ook hier weerstand te bieden aan eigendomsplanologie. Durf 

creatief te zijn door binnenstedelijk met innovatieve oplossingen te komen, zoals bijvoorbeeld 1780 

met project Inverdan in Zaanstad, project Overstad in Alkmaar of het Scheepmakerskwartier in 

Haarlem en dat zijn echt niet alleen maar appartementen. Soms is de aanval echter de beste 

verdediging.  

 

Mevrouw KEUR (CDA): Ik word getriggerd door de woorden ‘Dat zijn echt niet alleen maar 1785 

appartementen’. Het weliswaar nog niet vastgestelde rapport van de EIB zegt toch echt dat 

gekeken moet worden naar een stukje verscheidenheid, omdat de plannen van de provincie erg 

eenzijdig zijn en zich vooral richten op juist appartementen. Ik citeer: “Bij het zoeken naar 

additioneel aanbod is het dan zaak om het vizier te richten op grondgebonden woningen in de 

groene ruimte rondom de steden. Zo wordt een kwalitatieve aanvulling geboden op het huidige 1790 

planaanbod dat voor een groot deel uit appartementen bestaat in dicht bebouwd stedelijk 

gebied.” Graag uw reactie.    

 

Mevrouw ZAAL (D66): Dat is precies wat ik bedoel. Ik noemde een aantal voorbeelden van 

recente woningbouwlocaties binnen stedelijk gebied waar niet alleen appartementen zijn 1795 

gebouwd maar ook grondgebonden woningen. Wellicht vergt het iets meer creativiteit, maar ook 

binnenstedelijk kan er naar grondgebonden woningen worden gekeken. Voordat wij echt hebben 

geconcludeerd dat dat niet kan en dat blijkt niet uit het onderzoek, dan komen wij pas toe aan de 

vraag of wij in het groen moeten bouwen. Het hoeft niet meteen. 

 1800 

Mevrouw KEUR (CDA): Dan wil ik mevrouw Zaal vragen het onderzoek nog een keer goed door te 

lezen, want het citaat dat ik voorlas, heeft het over het vizier op de groene gebieden aan de rand 

van verstedelijkt gebied.  

 

Mevrouw ZAAL (D66): Ik heb het onderzoek heel goed gelezen en wat dat betreft is het 1805 

onderzoek misschien tegenstrijdig, want in het onderzoek staat ook dat er voldoende 

plancapaciteit is maar dat er nog wat risico’s aan kleven. Mijn gedachte zou zijn om eerst te 

kijken of wij die risico’s kunnen vermijden en dan pas de vraag gaan stellen of wij moeten 

bouwen in het kwetsbare groen. Ik begon al te zeggen dat de aanval soms de beste verdediging 
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is, want die zorg is gerechtvaardigd en die probeer ik niet te bagatelliseren. De zorg voor te 1810 

weinig betaalbare woningen is gerechtvaardigd en deze moet worden weggenomen. Het college 

stelt ook dat op verschillende plekken de schop zo de grond in kan en er hierdoor 116.000 

woningen gerealiseerd kunnen worden. Waarom is dat dan nog niet gebeurd? Wat kan de 

provincie eraan bijdragen om ervoor te zorgen dat die woningen daadwerkelijk worden 

gerealiseerd? En hoe zorgen wij ervoor dat ook aan de vraag wordt voldaan dat mensen die in een 1815 

appartement willen wonen, in een appartement kunnen wonen maar dat er ook ruimte komt voor 

grondgebonden woningen voor gezinnen. D66 ziet alle woningen in Noord-Holland het liefst 

duurzaam en gasloos. Het regeerakkoord maakt hier duidelijk groene keuzes in. Recht op gas 

wordt recht op warmte en ieder nieuw huis moet duurzaam worden gebouwd. Een ambitie van de 

regering die past bij de nog niet uitgevoerde afspraak in het coalitieakkoord om de bestaande 1820 

woningvoorraad te verduurzamen. D66 verwacht dat Noord-Holland samen met het Rijk optrekt 

om ook in Noord-Holland deze periode nog een groot aantal woningen te verduurzamen. Het is 

daarbij zoeken naar de rol van de provincie. Hoe zien GS dat? Hoe kunnen wij bewoners helpen in 

het woud van opties, regels en vergunningen? En hoe kunnen wij lokale burgerinitiatieven zoals 

energiecoöperaties ondersteunen? Er is in het coalitieakkoord 10 miljoen euro gereserveerd voor 1825 

verduurzaming van de bestaande woningbouwvoorraad. D66 wil graag dat die goed 

terechtkomen. Op het gebied van duurzame energie heeft Noord-Holland volgens D66 al veel lef 

getoond. Het windbeleid verdedigen was niet altijd een eenvoudige taak. Maar achteraf bezien 

blijkt dit een hele goede keuze. Er worden verschillende windparken gerealiseerd op plekken 

waar ze passen en oude windmolens verdwenen uit het open landschap. Het zonnebeleid is zeer 1830 

ambitieus en leidt ertoe dat er op grootschalige wijze duurzame energie kan worden opgewekt, 

ook buiten het stedelijk gebied. Al met al een mooie score al zien ook wij dat de inzet van zonne-

energie op daken van woningen, bedrijven, boerderijen nog een stimulans zou kunnen 

gebruiken. Het nieuwe kabinet legt ons gelukkig geen specifieke taakstelling meer op. Dat 

betekent dat Noord-Holland vanaf nu een eigen mix van duurzame energie kan kiezen. Voor D66 1835 

is dat een mix van bewezen technieken en innovatie. Windmolens, vooral op industrieterreinen en 

zee, zon op daken, op land en op het water, biomassa, maar ook geothermie, zeewier en blue 

energy. Vooral van geothermie verwachten wij de komende anderhalf jaar veel. Hoe staat het 

daarmee?  

 1840 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Ik heb D66 of de fractievoorzitter alleen horen praten over dat nieuwe 

woningen energieneutraal moeten zijn, maar wat vindt u van alle woningen die er al zijn? Moeten 

die allemaal zo blijven of gaat u daar ook heel veel lef tonen dat daar heel veld in gestopt moet 

worden? 

 1845 

Mevrouw ZAAL (D66): Zeker niet, maar volgens mij heb ik ook gezegd dat wij samen met het Rijk 

moeten gaan inzetten om de bestaande woningvoorraad juist te verduurzamen en hebben wij 

daar een hele duidelijke afspraak in het coalitieakkoord over gemaakt en hebben wij daar geld 

voor gereserveerd. Ik vind dat dat zo snel mogelijk moet worden uitgevoerd. Naast het land is het 

belang van water voor Noord-Holland groot. Het zorgt onder meer voor schoon drinkwater, 1850 

recreatie, vervoer en biodiversiteit. Net als op het land moeten wij zorgvuldig met het water 

omgaan om al die activiteiten naast elkaar te laten bestaan. De kwaliteit van water moet goed 
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zijn. D66 zou graag willen dat de provincie op dat terrein meer regie neemt, zodat wij de doelen 

uit de KRW in 2027 gaan halen. Kan de provincie bijvoorbeeld concrete kaders stellen richting de 

waterschappen die verantwoordelijk zijn voor het halen van de doelen? Voor het halen van de 1855 

doelstellingen van de KRW zijn natuurvriendelijke oevers van groot belang. Zij zorgen voor meer 

biodiversiteit, zowel op het water als het land en hebben een goede uitwerking op de ecologische 

waterkwaliteit. Wat is ervoor nodig om deze ecologische oevers te realiseren? Water biedt ons 

veel, maar kan ook een gevaar vormen. Gelukkig worden de Markermeerdijken versterkt en het 

duingebied beschermd. D66 is dan ook blij met de uitwerking van het kustpact en wil dat graag 1860 

binnenkort bespreken in de commissie. Maar niet alleen de kustgebieden lopen risico op 

overstroming. Klimaatadaptatie is noodzakelijk voor zowel het platteland als het stedelijk gebied. 

Voor Westpoort is recent een studie gedaan naar de mogelijkheden dit gebied zo robuust 

mogelijk in te richten, zodat eventuele overstromingen zo weinig mogelijk schade zullen 

teweegbrengen. Deze studie biedt tevens een opstap voor maatregelen in andere delen van de 1865 

provincie. D66 zou graag zien dat klimaatadaptatie verder wordt uitgerold in de provincie en 

dient daartoe een motie in maar als GS dat kunnen toezeggen, is dat wat mij betreft ook 

voldoende.  

 

Motie 109/061117 1870 

Opvolging rapport waterbestending Westpoort 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 6 november 2017  

 

Constaterende dat: 1875 

- Onlangs het rapport Waterbestendig Westpoort is gepresenteerd aan de Minister en de 

Deltacommissaris; 

- Dit rapport aanbevelingen bevat om ervoor te zorgen dat vitale functies maximaal 

worden beschermd en de gevolgen wanneer het wel misgaat, zoveel mogelijk worden 

beperkt. 1880 

 

Overwegende dat: 

Het nu aan betrokken bedrijven, overheden en andere belanghebbenden is om stappen te zetten 

op weg van denken naar doen. 

 1885 

Van mening dat: 

De provincie een belangrijke rol kan spelen in het regisseren van alle publieke en private partijen. 

 

Verzoeken het college: 

- De regierol op te pakken om te komen met alle betrokken partijen tot concrete plannen 1890 

voor een betere bescherming van vitale en kwetsbare infrastructuur; 

- Te onderzoeken of er voor andere regio’s in Noord-Holland ook pilots ‘vitaal en 

kwetsbaar’ nodig is 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 1895 
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Fractie D66 

 

De VOORZITTER: De motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.  

 

Mevrouw ZAAL (D66): Het onderwerp infrastructuur beheerst het grootste deel van de begroting. 1900 

Wij voelden hem aankomen, maar toch is het weer schrikken te lezen dat de kosten voor 

onderhoud omhooggaan. Wij moeten het beleid op het gebied van wegen herijken en meer 

investeren in OV en de fiets. Uiteraard moet iedere inwoner van Noord-Holland zelf kiezen welk 

vervoermiddel hij of zij gebruikt, maar dan moet wel sprake zijn van realistische alternatieven. 

Ook ik heb het onderzoek gelezen dat 10% van de fietsers de auto pakt omdat de fietspaden niet 1905 

goed zijn. Ik ben blij met de steun van de VVD op dit terrein, want het is goed om het 

regeerakkoord te gebruiken om op dit punt investeringen te doen. Het OV-systeem met 

stamlijnen en fijnmazig OV werkt goed, maar de fiets is een ondergeschoven kindje, terwijl door 

de opkomst van de snelfiets het aantal fietsgebruikers op grote afstanden toeneemt. Uit 

onderzoek blijkt dat fietsers de auto pakken als de fietspaden niet goed zijn of er onvoldoende 1910 

fietsenstallingen zijn. Dan is er geen sprake meer van een gelijk speelveld. De nieuwe regering 

erkent gelukkig het belang van de fiets en stelt cofinanciering ter beschikking voor provinciale 

projecten. Dat is een kans die wij niet kunnen laten lopen. D66 ziet graag dat wij deze 

cofinanciering gebruiken om door te pakken en ons fietsnetwerk toekomstbestendig te maken. 

Tot slot vragen wij actie en moed van GS bij de herindeling in ‘t Gooi. Geen houtje-touwtje 1915 

constructie maar een krachtig bestuur dat ‘t Gooi verdient. Het streven is daarbij wat D66 betreft, 

tot éen Gooi-gemeente te komen. Als dat niet in een keer lukt, verzoeken wij GS de 

besluitvorming zo vorm te geven dat dat einddoel in een volgende stap is geborgd. Maak 

conform het regeerakkoord een einde aan noodverbanden in de vorm van gemeenschappelijke 

regeling die de lokale democratie ondermijnen. Met deze bril zullen wij het besluit van dinsdag 1920 

aanstaande beoordelen. Zoals u hoort heeft D66 nog wel wat wensen en ambities ondanks dat wij 

volgens de Midterm Review goed op weg zijn.  

 

De heer ANNAERT (VVD): Ik heb een vraag aan mevrouw Zaal. Ik hoor haar iets zeggen over 

gemeenschappelijke regelingen. Welke taak ziet u daar voor de provincie weggelegd? 1925 

 

Mevrouw ZAAL (D66): De provincie moet de bestuurskracht van gemeenten beoordelen en ook 

zoals opgenomen in het coalitieakkoord, kijken naar de democratische legitimatie. Wanneer er 

veel gemeenschappelijke regelingen komen, dan kun je je afvragen of de democratische 

legitimatie van de gemeente nog wel op orde is. Dat moeten wij onze burgers niet aandoen.  1930 

 

De heer ANNAERT (VVD): Mijn vraag was, wat u denkt dat de provincie daaraan kan doen.  

 

Mevrouw ZAAL (D66): Ik denk dat dat onderdeel zal moeten zijn van de besluitvorming over 

gemeentelijke herindeling. Als dat ertoe leidt dat er nog steeds veel gemeenschappelijke 1935 

regelingen blijven bestaan of misschien nog bij zullen komen, dan zal dat geen goede beslissing 

zijn.  
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De heer ANNAERT (VVD): Bent u het eens met het feit dat als een gemeente groter wordt, dat 

niet per definitie betekent dat er geen gemeenschappelijke regelingen meer zouden zijn.? 1940 

 

Mevrouw ZAAL (D66): Uiteraard niet, maar wij zien dan ook dat er bij kleinere gemeenten vaak 

meer gemeenschappelijke regelingen zijn dan bij grote gemeenten. Zoals gezegd, hebben wij 

nog ambities en een aantal van deze ambities vergt nieuwe investeringen. Het regeerakkoord 

biedt op het eerste gezicht ook op dat punt kansen. De nieuwe regering doet geen greep in het 1945 

Provinciefonds, waardoor de post macro-economische tegenvallers mogelijk kan vervallen. Echter, 

wij weten ook dat de regering soms onderwerpen decentraliseert of provincies taakstellingen 

oplegt. Ook hebben de provincies een aanbod gedaan tot een energieakkoord. Daar zullen 

mogelijk ook financiële verplichtingen uit volgen. De heer Den Uyl zal straks een motie indienen 

waarin GS worden gevraagd om de financiële consequenties van het regeerakkoord te 1950 

onderzoeken en in kaart te brengen. Als daar meevallers in zitten, kunnen wij die dan besteden 

bij een tussentijdse begrotingswijziging. Ik rond af met iets persoonlijks. Om 10.38 uur vandaag 

is mijn nichtje geboren. Noord-Holland is een nieuwe inwoner rijker en natuurlijk was ik er 

vandaag graag bij geweest om haar te verwelkomen, maar ik heb hier een verantwoordelijkheid. 

Niet alleen om dat jonge meisje te laten zien dat politiek niet alleen voor oude mannen is, maar 1955 

ook om Noord-Holland voor haar een beetje mooier te maken, want ik wil dat mijn nichtje op 

onze stranden zandkastelen kan bouwen, kan surfen op het Markermeer, koeien in de ogen kan 

kijken, maar ook weidevogels kan horen. Kortom, ik ga mij de komende anderhalf jaar met mijn 

fractie inzetten om Noord-Holland nog een beetje mooier te maken en ik hoop dat GS dat met 

ons gaan doen. Heb lef, toon ambitie, wees creatief en kies niet altijd voor de makkelijkste weg.  1960 

 

De VOORZITTER: Wij wensen u allemaal geluk met deze nieuwe waardigheid en de vergadering 

is nu twee minuten geschorst.  

 

De heer DEN UYL (PvdA): Voorzitter. Deze begrotingsbehandeling vindt dit jaar plaats onder een 1965 

ander landelijk politiek gesternte. Toch staat dat wat ons betreft de voorzetting van het 

succesvolle beleid dat dit college de afgelopen jaren heeft gevoerd, niet in de weg. Ik verwijs 

hiervoor graag naar de Midterm Review waarin uitgebreid wordt gerapporteerd over hetgeen dit 

college, deze coalitie heeft gepresteerd. Wat ons betreft doen wij er dit laatste anderhalf jaar tot 

de Statenverkiezingen als PvdA nog een schepje bovenop. Onze ambities bij duurzaamheid, werk, 1970 

natuur en wonen gaan verder en wij zullen kijken wat er kan, uiteraard rekening houdend met de 

kaders die wij daar als coalitie voor hebben afgesproken. Ten aanzien van duurzaamheid geldt 

dat wij wat ongeduldig zijn. Er moet veel gebeuren in het kader van klimaatdoelstellingen en 

energietransitie. Als provincies hebben wij in IPO-verband een aanbod gedaan aan de toen 

onderhandelende partijen en wij hopen en verwachten dat dit tot een forse extra inzet ook van 1975 

deze provincie zal leiden. De begroting die GS hebben gepresenteerd, ziet er goed uit. De 

politieke wensen van de Staten zoals die ook in de Kadernota naar voren zijn gekomen, zijn goed 

vertaald en daar past een compliment aan de gedeputeerde en haar ambtenaren. Ten aanzien van 

Smart Mobility geldt dat wij in de kadernota geld gereserveerd hebben. Dat is dan ook keurig in 

de begroting opgenomen. Het plan van aanpak is nog niet besproken in de commissie, maar wij 1980 

verwachten daarover binnenkort een goede discussie en besluitvorming. De economie in dit land 
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en zeker in Noord-Holland, gaat goed, de inkomsten van veel burgers nemen toe, maar lang niet 

voor iedereen. Ongelijke verdeling blijft voor ons een grote zorg en waar mogelijk zullen wij onze 

bijdrage leveren om iedereen te laten delen in groeiende welvaart. Het regeerakkoord zal 

financiële gevolgen hebben voor de provincie, bijvoorbeeld door de vrijval van de stelpost macro-1985 

economische tegenvallers. Daar kunnen we met elkaar op een verstandige manier gebruik van 

maken. Bovendien hebben GS eerder toegezegd te komen tot een inventarisatie van 

reserveringen en voorzieningen, vooruitlopend op de nieuwe nota, om te zien of er mogelijk 

financiële middelen daaruit kunnen vrijvallen. Om onze ambities te kunnen invullen en te kunnen 

komen tot een integrale afweging dient onze fractie samen met VVD, D66, CDA een motie in om 1990 

op zo kort mogelijke termijn te weten welke financiële middelen er beschikbaar zijn, zodat wij 

kunnen komen tot een integrale afweging.  

 

Motie 110/061117 

 1995 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 6 november 2017  

 

Constaterende dat: 

- Blijkens de Midterm Review (MTR) van het college van GS de provincie goed op weg is met 

de uitvoering van het coalitieakkoord Ruimte voor Groei; 2000 

- Er inmiddels een nieuwe regeringscoalitie is gevormd; 

- Het regeerakkoord financiële gevolgen voor de provincie zal hebben; 

 

Overwegende dat: 

De ambities van de Staten verder reiken dan het coalitieakkoord Ruimte voor Groei en dat er 2005 

behoefte is om aanvullende initiatieven te nemen op de terreinen van: waterrecreatie, 

infrastructuur, terugdraaien bodemdaling in veenweidegebieden, ecologische oevers, handhaving 

in natuur- en stiltegebieden, fietsinfrastructuur, versterking van de regionale (duurzame) 

economie door aanleg van snel internet en C02-leidingen. 

Dit aan een aantal voorwaarden is gebonden, te weten:  2010 

- Dat er in 2018 aanvullende financiële middelen ter beschikking zijn; 

- Dat er voldoende uitvoering gerede plannen zijn voor activiteiten, die in 2018 ook 

daadwerkelijk tot besteding van middelen zullen leiden; 

- Dat er voldoende ambtelijk capaciteit is om aanvullende activiteiten uit te voeren. 

 2015 

Verzoeken het college van GS om: 

- Zo spoedig mogelijk inzicht te verschaffen in de nu bekende financiële gevolgen van het 

regeerakkoord; 

- Zo spoedig mogelijk inzicht te verschaffen in de financiële mogelijkheden die uit een 

doorlichten van bestaande reserves en voorzieningen voortkomen. 2020 

- Zodat de Staten voor het eind van het jaar dan wel begin 2018, zo nodig in de vorm van 

een begrotingswijziging, een integrale afweging kunnen maken van prioriteiten die in 

2018 aanvullend op het huidige Uitvoeringsprogramma Ruimte voor Groei tot uitvoering 

kunnen komen 
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 2025 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fracties PvdA, VVD, D66, CDA 

 

De VOORZITTER: De motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen. 

 2030 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Was dat een motie van de coalitie? 

 

De heer DEN UYL (PvdA): Het is een motie van vier partijen. 

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): En heeft u die rondgemaild? 2035 

 

De heer DEN UYL (PvdA): Nee.  

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Dan krijgt u de brillengarage de eerste maand niet op uw 

fractiekamer. 2040 

 

De heer DEN UYL (PvdA): Ik dacht dat ik toch wel recht had op deze brillengarage, omdat deze 

namens vier partijen is ingediend en dat is toch samenwerking. 

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Mijn verhaal ging ook over dat het leuk zou zijn als u ook eens 2045 

samenwerkt met de oppositie. Waarom wilt u al het leuke voor uzelf houden?  

 

De heer DEN UYL (PvdA): Dit is toch ook een procesmotie en die geeft ruimte als GS op tafel 

leggen welke financiële ruimte er is, om samen en niet alleen in de coalitie maar ook met de 

oppositie te kijken welke dingen wij het komende jaar extra kunnen financieren als er financiële 2050 

middelen blijken te zijn. Dus ik kom toch in aanmerking om overwogen te worden.  

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Absoluut niet, maar dat terzijde. Ik vraag mij af, ik heb maar een 

zetel en moet alles alleen doen. Daar ga ik niet over mopperen, maar feit is dat ik altijd alles op 

tijd doormail. U hebt een aantal fractieleden, de VVD heeft een hele batterij, D66 heeft veel leden 2055 

en toch lukt het u niet om een motie drie dagen van tevoren door te mailen, dat vind ik te gek 

voor woorden. 

 

De heer DEN UYL (PvdA): Ik kan daar wel een verhaal over houden, maar dat doe ik niet. Soms, 

moet ik zeggen mevrouw De Meij, is het gemakkelijker om dingen in je eentje te doen dan 2060 

wanneer je dat met vier partijen moet coördineren. Daar zult u toch begrip voor hebben. De 

werkgelegenheid in onze provincie groeit gelukkig. Tegelijkertijd wordt ook werk bedreigd, 

bijvoorbeeld bij Tata Steel. Mijn fractie heeft daar inmiddels tweemaal schriftelijke vragen over 

gesteld. Juist bij een aantrekkende arbeidsmarkt wordt de spanning tussen vraag en aanbod van 

arbeid vaak zichtbaarder. De PvdA wil dat alle Noord-Hollanders eerlijke kansen krijgen op de 2065 

arbeidsmarkt ongeacht hun leeftijd, afkomst of geaardheid. Zo werken we verder aan een 

inclusieve samenleving. De provincie speelt daarin in onze ogen met behulp van de 
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werkambassadeur een goede rol. Wat ons betreft alle reden om dat voort te zetten. De 

gedeputeerde heeft toegezegd met een evaluatie en een voorstel te komen en wij wachten dat af. 

De uitvoering van de motie van PvdA, VVD, CDA, D66 over noodzakelijke verbeteringen van de 2070 

recreatieschappen in de MRA is voortvarend opgepakt door de gedeputeerde. Er is een onderzoek 

gedaan naar de werkelijke natuurelementen (NNN) en de discussie over bestuurlijke verandering 

is gestart. De PvdA vindt het belangrijk dat in deze bestuursperiode daadwerkelijk stappen in dit 

veranderingsproces worden gezet. Kunnen GS aangeven wat nu de planning is? De provincie 

heeft een faciliterende rol voor cultuureducatie en doet dit via Stichting Plein C. Tijdens de 2075 

bijeenkomst in de Statenzaal georganiseerd door het CDA waarvoor dank, bleek dat 

basisschoolleerlingen in enkele gemeenten geen cultuureducatie krijgen. Wij als PvdA vinden dat 

ongewenst en wij vragen GS wat zij hieraan denken te gaan doen. Hoewel het nieuwe kabinet 

geld voor de provincies labelt voor groen, zal dat niet voldoende zijn. In het meerjarenplan Groen 

wordt duidelijk dat er op termijn onvoldoende geld is om het NNN af te maken en vervolgens te 2080 

onderhouden. Op dit moment is er geen actueel tekort, maar op termijn zijn maatregelen nodig. 

Wij vragen GS daarom of het niet zinvol zou zijn in de meerjarenraming vanaf 2020 een extra 

donatie in de reserve Groen op te nemen. Graag horen wij de reactie van GS op deze suggestie. 

Bij een goed NNN hoort ook kwaliteit. Bij kwaliteit past ook handhaving. In het 

Meerjarenprogramma Groen 2018 -2022 worden voor de componenten voorzieningen op 2085 

natuurterreinen wel middelen beschikbaar gesteld, maar de component toezicht zal niet meer 

door de provincie worden vergoed. Ook voor de stiltegebieden zijn maatregelen nodig, daar 

horen ook toezichthoudende taken bij om deze gebieden ook echt ‘stil’ te houden. Wij vragen 

daarom aan het college of zij met de natuurbeheerders en/of organisaties die toezicht houden op 

naleving van regels voor stiltegebieden, in overleg wil treden over nauwe samenwerking op het 2090 

gebied van toezicht op natuur en stilte. Wij realiseren ons dat daaraan een prijskaartje zit en wij 

komen daarop terug als er middelen voor 2018 beschikbaar lijken en blijken te zijn.  

 

De heer HIETBRINK (GL): Ik vraag mij af hoe belangrijk u het precies vindt. Ik heb in mijn betoog 

iets gezegd over de algemene reserve. Daar zijn de afgelopen periode tientallen miljoenen 2095 

uitgehaald. Als u dat toezicht nou echt belangrijk vindt, waarom zegt u niet als PvdA, wij zorgen 

dat er geld komt en wilt u eerst wachten tot er duidelijkheid is over de vraag of er überhaupt geld 

is? 

 

De heer DEN UYL (PvdA): Los van de algemene reserve waarvan wij met elkaar besloten hebben 2100 

dat die minder kan zijn omdat die beter onderbouwd is, vinden wij het belangrijk dat het geld er 

komt. Wij denken en zijn ervan overtuigd dat er ook middelen zijn, ik heb daar een voorbeeld van 

genoemd en wat ons betreft wordt daarover op korte termijn een aanvullende discussie gevoerd 

en kunnen en zullen wij ons best doen ervoor te zorgen hopelijk met u en anderen, dat de 

noodzakelijke middelen op tafel komen. Ik heb er eerlijk gezegd veel vertrouwen in.  2105 

 

De heer HIETBRINK (GL): Maar u wilt dat niet vandaag doen? 

 

De heer DEN UYL (PvdA): Nee, ik wil dat niet vandaag doen. Maar ik heb het wel genoemd en niet 

zonder reden. In het kader van een dekkend openbaar vervoer maken wij in de provincie gebruik 2110 
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van buurtbussen. Recent bracht mijn fractie nog een werkbezoek aan de buurtbus in Hoorn met 

andere leden van deze Staten. Naast het probleem van de ontoegankelijkheid van de buurtbus 

voor mindervaliden, blijkt ook dat het niet overal lukt om voldoende vrijwilligers te vinden. Het 

vrijwilligersprobleem lijkt ook een uitdaging te worden in Muiden bij de plannen om met een 

buurtbus verbinding te leggen tussen de bebouwde kom en de nieuwe OV-halte een stuk 2115 

verderop. Kunnen GS aangeven hoe het in algemene zin met de vrijwilligers in de buurtbus gaat 

en wat kunnen wij als Staten en GS doen om de deelname van vrijwilligers te bevorderen? Na een 

wat moeizame aanloop in het begin van deze coalitieperiode worden de contouren van een 

herkenbaar fietsbeleid voor Noord-Holland steeds duidelijker. Wij zien met belangstelling de 

fietsvisie tegemoet en tevens de aanpak van de geconstateerde fietsknelpunten in 2018. Hoewel 2120 

wij de aanpak van GS in deze volop ondersteunen, zouden wij graag zien dat er nog meer gaat 

gebeuren, bijvoorbeeld nadrukkelijk inzetten op het hoofdfietsennetwerk. Wij kijken uit naar de 

mogelijkheden om gebruik te maken van de cofinanciering van het Rijk. Er is vandaag al heel veel 

gezegd dus een aantal dingen ga ik niet herhalen, bijvoorbeeld wat er is gezegd over doorpakken 

bij de bestuurlijke herindeling van ‘t Gooi. Ook wij zien graag één Gooigemeente in de toekomst.  2125 

 

Mevrouw KEUR (CDA): Hoe kijkt u dan aan tegen de stellingname dat dergelijke fusies van 

onderop moeten komen als u hier al verkondigt hoe het er volgens u uit moet zien? 

 

De heer DEN UYL (PvdA): Volgens ons is het mogelijk om dingen te combineren, maar het is ook 2130 

van belang om als provincie weleens richtinggevend te zijn. Je kunt net zo lang met elkaar 

doordraaien dat je nergens komt of je kunt zeggen dat het verstandig is om die initiatieven die 

daarop gericht zijn, ook vanuit ‘t Gooi, te ondersteunen. Politiek is toch kiezen? 

 

Mevrouw KEUR (CDA): Daarmee zegt u dus dat u de regio’s en ‘t Gooi niet in staat acht om tot 2135 

een goede beslissing te komen.  

 

De heer DEN UYL (PvdA): Dat zeg ik helemaal niet. U legt mij woorden in de mond, ik kom niet in 

de buurt om dat te zeggen. Ik zeg dat wij het een goede ontwikkeling zouden vinden en dat 

mogen wij toch vinden als politieke partij. Vervolgens is de vraag, hoe gaat het proces hier 2140 

naartoe en dan helpt het wel als je een keer zegt wat je goed zou vinden in het licht van de 

bestuurlijke herindeling. Dus ik zie niet waar uw probleem zit, maar dat zal wel aan mij liggen. 

Waar ik ook niet zoveel over zeg, is over wonen, terwijl daar hele verstandige dingen over gezegd 

zijn. Wij vinden het belangrijk om te kijken naar de mogelijkheden binnen stedelijk gebied, maar 

wij realiseren ons ook dat er op langere termijn, maar laten wij eerst kijken of het lukt het 2145 

probleem op te lossen en als dat niet lukt, ligt er de mogelijkheid op langere termijn om verder 

te kijken, want de woningen voor de burgers van Noord-Holland moeten worden gebouwd, want 

ook mensen met een laag inkomen hebben recht op een goed betaalbare woning en niet alleen 

heel ver weg.  

 2150 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Ik wil nog even een vraag stellen over het vorige onderwerp. U zei net 

dat u aan GS gaat vragen hoe u meer vrijwilligers krijgt op de buurtbussen, maar hebt u daar zelf 

een idee over? Ik kan hier wel een hele retirade geven over hoe ik denk dat het in elkaar zit, dat 
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alle betaalde banen weg zijn en dat vrijwilligers het moeten oplossen, maar hebt u daar zelf een 

idee over hoe u dat kunt doen? 2155 

 

De heer DEN UYL (PvdA): Ik ben blij met deze vraag, want als ik het zo uit mijn mouw zou 

strooien, dan vroeg ik dat niet aan GS, maar misschien heeft u nog suggesties. Tenslotte, wat de 

PvdA betreft, wij zijn op de goede weg maar er kan meer gebeuren op weg naar een duurzame en 

inclusieve samenleving in Noord-Holland. Wij hopen als Staten binnenkort een nadere integrale 2160 

afweging te kunnen maken op basis van de beschikbare middelen.  

 

Mevrouw KEUR (CDA): Voorzitter. Dank aan GS voor de voorliggende begroting en dank voor de 

beantwoording van de reeds gestelde vragen. Zeker als we kijken naar wat in deze coalitieperiode 

allemaal al is bereikt en uitgevoerd van het coalitieprogramma, is een compliment aan dit college 2165 

maar ook zeker aan het ambtenarenapparaat op zijn plaats. Met name de instelling van een MKB-

innovatie- en duurzaamheidsfonds, het Fonds Herbestemming Waardevolle Monumenten, 

voortzetting en uitbreiding van de Herstructurering Bedrijventerreinen en de Kop Werkt zijn een 

aantal onderwerpen waar het CDA erg blij mee is. Maar ook voor het uiteindelijk vlottrekken van 

de werkzaamheden aan de Westfrisiaweg wil ik het college complimenten maken. Er verrijst 2170 

momenteel in snel tempo een waar kunstwerk in het West-Friese landschap en de betere 

doorstroming is nabij. Een compliment is ook op zijn plaats voor het vlottrekken van de discussie 

over de HOV-verbinding in ‘t Gooi. Als CDA zijn we ook blij dat er een kabinet is aangetreden 

waar onze partij deel vanuit mag maken. Volgens de voorzitter van de staatscommissie 

Parlementair Stelsel heeft de formatie te lang geduurd en had het proces transparanter gemogen. 2175 

Zeker, maar het was ook wel een ingewikkeld proces. Daarentegen hebben we vorige week een 

heel open debat over de regeringsverklaring kunnen zien, waarbij de premier aangaf dat de deur 

richting andere partijen openstaat. Iets waar wij aan beide kanten van deze zaal nog wel wat van 

kunnen leren. Al met al, wat het CDA betreft een mooi regeerakkoord, met mooie dingen voor 

onze provincie. En wat mogen wij vanuit Noord-Holland ook blij zijn met het groot aantal 2180 

bewindspersonen vanuit Noord-Holland, die goed de uitdagingen van onze provincie kennen. Het 

behoeft geen toevoeging dat wij blij zijn met een minister van landbouw en dat er volop aandacht 

is voor deze prachtige innovatieve sector van voedselproducten in ons land en in onze provincie. 

Heffen wij als CDA dan spontaan lofliederen of misschien zelfs het Wilhelmus aan om dit samen 

met u te vieren? Natuurlijk zouden we dat graag samen met u doen, maar we zien ook nog 2185 

genoeg uitdagingen. Een belangrijk knelpunt is het aantal betaalbare woningen in onze provincie. 

Amsterdam kookt over en op nog geen 80 km van Amsterdam hebben wij te maken met 

zogenaamde krimpregio’s. Deze krimpregio’s willen maar wat graag dat mensen daar kunnen 

komen of blijven wonen om de voorzieningen en de leefbaarheid op peil te houden. Is dit dan 

een pleidooi bij deze algemene beschouwingen om het landschap en kostbare landbouwgrond 2190 

maar eindeloos op te offeren aan woningbouw? Nee, zeker niet. Ook het CDA vindt het 

binnenstedelijk bouwen waar het kan, een mooie oplossing voor de toenemende vraag naar 

woningen, maar dit is niet dé oplossing volgens ons. Wij kunnen nu eenmaal niet blijven 

verdichten en alle parken, doorkijkjes en speelplekken volbouwen en daarin staan wij niet alleen.  

 2195 
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Mevrouw ZAAL (D66): Even terug in uw betoog. U koppelt het overkoken van Amsterdam aan de 

krimp in de Kop van Noord-Holland. Wilt u nu verplichten dat mensen uit Amsterdam in de Kop 

gaan wonen of moeten wij dat aan de mensen zelf overlaten? 

 

Mevrouw KEUR (CDA): Ik spreek uit ervaring en er is niets mis mee om in het noorden van onze 2200 

prachtige provincie te wonen met ontzettend veel natuur en schoonheid en veel actieve 

vrijwilligers die daar wonen, maar zeker mensen moeten de vrijheid hebben om te wonen waar zij 

willen. Dat is net het punt. Als mensen willen wonen in het noorden van de provincie, moet dat 

ook kunnen, maar daar kom ik later in mijn betoog op terug, dus blijft u vooral goed luisteren.  

Het onderzoek van het Economisch Instituut voor de Bouw dat in opdracht van de provincie is 2205 

uitgevoerd, pleit voor meer plancapaciteit. De huidige plancapaciteit is in zijn algemeenheid maar 

zeker in het noorden van de provincie waar de krimpregio’s zich bevinden, eenvoudigweg 

onvoldoende, in tegenstelling tot wat de provincie beweert. Ik citeer uit het rapport: “De huidige 

analyse laat zien dat de huidige plancapaciteit nog niet tot voldoende feitelijk aanbod zal leiden 

als aanvullende acties uitblijven.” Er is dus gewoon meer plancapaciteit nodig, dit betekent dat er 2210 

meer mogelijke locaties in beeld gebracht moeten worden. Werk aan de winkel dus, zou je 

zeggen.  

 

De heer DEN UYL (PvdA): Dank voor het citaat, maar dat citaat zegt dat de huidige plancapaciteit 

onvoldoende is als aanvullende acties uitblijven. Is het uw conclusie dat er meer plancapaciteit 2215 

moet komen? Mijn conclusie zou zijn meer aanvullende actie. Bent u het niet met mij eens dat wij 

moeten zorgen dat de plancapaciteit die er is, ook daadwerkelijk wordt gebruikt? 

 

Mevrouw KEUR (CDA): Dat sowieso, dat ben ik met u eens, die aanvullende acties moeten wij 

verder uitvoeren, maar ik heb een kopie van het rapport bij me en daar staat duidelijk in dat in 2220 

het noorden van de provincie de plancapaciteit 5.000 woningen onder de plancapaciteit ligt die 

het zou moeten zijn. De plancapaciteit wijkt gewoon af, dus u kunt wel zeggen, gaan inzetten op 

de acties om zoveel mogelijk binnenstedelijk te bouwen, daar zijn wij ook voorstander van, doe 

dat vooral gedeputeerde, dat is ook een oproep, maar onderken ook de problematiek van 

onvoldoende capaciteit. Dan spreek ik ook met de woorden van de heer Annaert. Natuurlijk, het 2225 

regeerakkoord spreekt over binnenstedelijk bouwen, maar wij moeten kijken naar de toekomst 

en als wij onze provincie leefbaar willen houden zowel in het noorden als in de MRA, dan zullen 

wij moeten uitkijken naar meer plancapaciteit.   

 

De heer DEN UYL (PvdA): Ik heb u horen zeggen dat u twijfels had over het opheffen van allerlei 2230 

speelterreintjes. Nou woon ik zelf ook in binnenstedelijk gebied en ik kom ook nog weleens in 

Amsterdam en ook in Zaanstad, maar ik zie en daar zijn ook voorbeelden van genoemd, 

fantastische nieuwe ontwikkelingen die de steden beter leefbaar maken en waar meer huizen 

komen in plaats van braakliggende terreinen of verouderde gebruiksmogelijkheden, ontstaan er 

nieuwe grootstedelijke woonomgevingen. Bent u het niet met mij eens dat daar enorme 2235 

mogelijkheden liggen en is het dan niet een beetje raar om te zeggen, dat gaat allemaal ten koste 

van de speelterreintjes? 
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Mevrouw KEUR (CDA): Nee, hoor. Ik heb gezegd dat wij van harte onderschrijven binnenstedelijk 

bouwen waar het kan en dat wij dat heel belangrijk vinden. Ik kom ook weleens in Amsterdam en 2240 

ik zie natuurlijk ook prachtige inbreidingslocaties waar prachtige dingen gebouwd zijn, weliswaar 

vaak hoogbouw wat niet altijd past op andere locaties, maar dat neemt niet weg, wij moeten 

proberen zoveel mogelijk binnenstedelijk te bouwen, maar wij moeten onze ogen niet sluiten 

voor de problematiek die er heerst. Werk aan de winkel dus. Des te opmerkelijker dat 

gedeputeerde Geldhof in een uitzending van Nieuwsuur van 25 oktober jongstleden in reactie op 2245 

dat rapport stelt dat er geen probleem is en dat de schop volop in de grond kan. Volgens het 

CDA toch wel een voorbarige stelling van de gedeputeerde. Deze houding kan er volgens ons toe 

leiden dat er onvoldoende plannen worden uitgevoerd en dat de druk op de woningmarkt alleen 

maar verder toeneemt. Graag een reactie van de gedeputeerde. Zoals bekend is het CDA van 

mening dat de regio’s prima in staat zijn om te bepalen waar woningen nodig zijn en het beste 2250 

gebouwd kunnen worden. Regio’s kunnen zo heel goed de helpende hand bieden aan de 

overkokende hoofdstad. Dat betekent wel dat we verder moeten kijken en out of the box moeten 

durven denken. De West-Friese bedrijvengroep pleit voor uitbreiding van de Noordzuidlijn, verder 

de MRA in, waarbij wij uitgaan van uitbreiding zowel in noordelijke als zuidelijke richting. Ook 

gezien het duurzaamheidsvraagstuk, wat ons betreft helemaal geen slecht idee. Hetzelfde geldt 2255 

voor het voortzetten van de verdubbeling van de N302 richting Flevoland of mogelijke 

spoorverbinding op dat traject. Grootse plannen en waarom niet? Te meer daar er in het 

regeerakkoord staat dat het kabinet voor een inhaalslag in infrastructuur cumulatief 2 miljard 

euro beschikbaar stelt in de eerstkomende drie jaar. Daarna wordt het structurele budget met 

100 miljoen euro verhoogd. Hoe gaat Noord-Holland ervoor zorgen dat wij hier optimaal gebruik 2260 

van kunnen maken? Graag een reactie van de gedeputeerde. Naast de fysieke mobiliteit pleit het 

CDA voor uitbreiding van de digitale mobiliteit. Snel internet voor alle inwoners van Noord-

Holland zou het streven moeten zijn. De CDA-fractie heeft er geen geheim van gemaakt dat er 

wat ons betreft meer geld op deze begroting naar snelle internetverbindingen had mogen gaan. 

De bal ligt de komende periode vooral bij de gemeenten. Wij hopen dat ze de handschoen volop 2265 

gaan oppakken en mocht blijken dat we als provincie eerder financiële ruimte hebben, dan 

schakelt CDA op dit onderwerp graag een fors tandje bij. Waar we ook willen dat eventuele 

financiële ruimte voor gebruik wordt, is de aanleg van CO2-leidingen. Op sommige plekken wordt 

te veel CO2 uitgestoten, terwijl deze op andere plekken nodig is. Te beginnen in de Greenports 

zouden deze leidingen veel energie kunnen besparen en is uitvoerbaarheid heel reëel en dichtbij. 2270 

Een prachtige win-winsituatie die een bijdrage zou kunnen leveren aan het verdere verduurzamen 

van onze voedselproductie en daar willen we ons graag, ook financieel, voor inzetten. Jammer 

genoeg hebben wij als provincie te veel bezuinigd op cultuureducatie de afgelopen jaren. Te veel 

wat het CDA betreft, waardoor een kloof is ontstaan in de culturele vorming van kinderen in de 

regio ten opzichte van kinderen in de stad. Een ontwikkeling die ons zorgen baart en die ook niet 2275 

in lijn is met het regeerakkoord. Dat schrijft dat het belangrijk is dat kunst en cultuuraanbod voor 

iedereen bereikbaar is, zowel in de Randstad als in de regio. De provincie heeft onder de 

kerntaak van de culturele infrastructuur hier zeker een grote rol in te spelen volgens ons. Naar de 

toekomst toe wil het CDA zich hard maken voor een breder aanbod van cultuureducatie, maar we 

zijn ook benieuwd naar de reactie van de gedeputeerde hierop. Tot slot nog een financieel 2280 

technisch punt. Mijn fractie is niet tevreden over de wijze waarop we in deze begroting omgaan 
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met het onderwerp Smart Mobility, een thema dat ook het CDA erg belangrijk vindt, zeker met 

het oog op multimodaliteit, daar ligt wat ons betreft dan ook niet de pijn. De brief van GS heeft 

gelukkig een opening geboden, waardoor wij kunnen instemmen met de begroting, maar 

procedureel is het niet juist. Zoveel geld beschikbaar stellen voor een zo belangrijk onderwerp 2285 

zonder enige indicatie wat we daar nu voor gaan doen, kan eigenlijk niet. Ik rond af. De 

voorzitter van de Staatscommissie Parlementair Stelsel noemde het politieke werk een ambacht. 

Een mooie uitspraak, die ik opvat als een steun in de rug voor ons als volksvertegenwoordigers. 

Graag zou ik daaraan toe willen voegen dat – naast het feit dat wij graag in aanmerking komen 

voor de brillengarage – het ambacht van politicus vraagt om samenwerking. Ik roep u allen dan 2290 

ook graag op om in navolging van het kabinet de deur op een ruime kier te zetten naar elkaar en 

naar de inwoners van Noord-Holland.   

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Voorzitter. Er zijn deze weken heel wat memorabele gebeurtenissen. 

Naast de herdenking van 500 jaar reformatie afgelopen week, zijn er ook heel wat politiek-2295 

relevante dingen gebeurd. Zo is na zeven maanden eindelijk een regeerakkoord en een kabinet 

gepresenteerd en mocht u, voorzitter, in de slipstream daarvan nog een oude nevenfunctie 

opnieuw oppakken. Twee weken geleden is een Duits onderzoek gepresenteerd waarin bekend 

werd dat de hoeveelheid insecten de afgelopen periode met driekwart is verminderd. Dit heeft 

veel mensen geschokt en doen beseffen dat we zo niet door kunnen gaan. Vandaag start de 23
e
 2300 

klimaattop, de eerste na “Parijs”, en worden we met de neus op de feiten gedrukt dat er nog heel 

veel extra inspanning nodig is om de afspraken uit het klimaatakkoord te realiseren. En ten 

slotte, op 18 oktober jongsleden bestond het weekblad Donald Duck 65 jaar. In de context van 

deze gebeurtenissen bespreken we vandaag de laatste volledige begroting van deze 

collegeperiode. Het is een bijna sluitende begroting, waarin er voldoende geld gereserveerd 2305 

wordt voor de voorgenomen taken. U noemt een aantal prioriteiten waar de CU/SGP zich goed in 

kan vinden, zoals de ontwikkeling van fietsbeleid, de oplevering van de N23, het uitvoeren van de 

KRW in beschermde gebieden, de uitvoering van de Beleidsagenda Energietransitie en het 

ontwikkelingsperspectief Circulaire Economie, het aanjagen van de woningbouw in reeds 

bestemde gebieden, de inzet op OV-knooppunten, een bezinning over agrarisch natuurbeheer, de 2310 

inzet voor glasvezel in buitengebieden en het realiseren van concrete projecten voor 

herbestemming. Daarvoor onze complimenten aan u en de ambtelijke organisatie. Mijn fractie 

heeft echter ook van een wat grotere afstand naar de begroting gekeken. Als we dan door onze 

oogharen naar deze begroting kijken, wordt het beeld toch wel wat anders. Ten eerste valt de 

scheve verdeling van het geld op. Meer dan de helft van het geld wordt besteed aan 2315 

Bereikbaarheid, een kleine 20% aan Groen en Natuur, en de rest wordt verdeeld over Ruimte en 

Economie, Milieu en Duurzaamheid, Cultuur en Water. Is deze verdeling in overeenstemming met 

waar onze prioriteiten zouden moeten liggen? Schieten onze inwoners meer op met een weg door 

de Bollenstreek of met een voortvarende en ambitieuze aanpak van klimaatverandering? Hebben 

onze inwoners meer aan experimenten met zelfrijdende auto’s of aan glasvezel in de hele 2320 

provincie? Draagt een weg dwars door het open gebied bij Krommenie meer bij aan een goede 

toekomst dan natuurinclusieve landbouw? Als we naar de uitgaven van de provincie kijken, dan is 

duidelijk waar de prioriteiten liggen. De CU/SGP zou die prioriteiten anders leggen: meer 

aandacht, geld en ambitie voor energietransitie, voor de noodzakelijk transitie in de landbouw, 
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voor het versterken van de natuur en voor de versterking van het platteland. Ten tweede valt de 2325 

traagheid op. Wat gaan veel dingen ongelooflijk langzaam. Dat werd door sommigen in de 

omgevingsscan geconstateerd, maar dat ziet mijn fractie zelf ook. Een nota Fietsbeleid kost 

blijkbaar een collegeperiode. Aangekondigd aan het begin van deze periode, nu gepland om vast 

te stellen in het derde kwartaal van 2018. De 10 miljoen euro voor energiebesparing in 

bestaande bouw ligt al drie jaar op de plank. Hopelijk krijgen we eind dit jaar - 2,5 jaar na de 2330 

presentie van het idee in het coalitieakkoord - een uitvoeringsprogramma en dan moet het geld 

nog uitgegeven worden. De 5 miljoen euro voor fietsinfrastructuur liggen nog te wachten op een 

uitvoeringsplan en besteding. Denkt u dat het lukt in deze periode? De realisatie van NNN, hoge 

doelen voor 2027, maar we maken slechts kleine stapjes. De voorgenomen fondsen ten behoeve 

van innovatie en duurzaamheid kosten ook meer dan twee jaar. En dan hebben we een fonds, dan 2335 

is er nog geen cent geïnvesteerd in de beoogde doelen. Dit is nog afgezien van de inmiddels 

beruchte onderbesteding, 20% van het geld dat we reserveren wordt niet uitgegeven. Het viel 

mijn fractie overigens op dat die onderbesteding het kleinst was op het programma 

Bereikbaarheid en het grootst op het programma Milieu. We hopen dat het toeval is. Kortom, mijn 

analyse is net wat anders dan die van collega Hietbrink, aan geld ontbreekt het ons op dit 2340 

moment nog niet, maar de uitvoering gaat langzaam. En het college lijkt daar zelf niet zo mee te 

zitten. In de Midterm Review wordt heel wat op de eigen schouder geklopt en ook de begroting 

ademt een toon van grote tevredenheid. Als ik terugdenk aan de memorabele gebeurtenissen 

waarmee ik mijn betoog begon, krijgen wij de indruk dat ons college zich vooral laat inspireren 

door 65 jaar Donald Duck, en dan met name Dagobert. Het college zwemt tevreden in haar 2345 

pakhuis met geld. Het houdt haar geluksdubbeltje, de laagste opcenten van Nederland, stevig 

vast en schermt met de hoogste economische groei, die ons echter vooral in de schoot geworpen 

wordt. Mijn fractie begint zich af te vragen of de provincie wel voldoende is toegerust om alle 

plannen die we hebben, uit te voeren. Een potje creëren is nog geen beleid uitvoeren. Het begint 

effect op onze geloofwaardigheid te krijgen. Waar wordt die traagheid door veroorzaakt? Is dit 2350 

ook een kwestie van prioriteiten? Is het een kwestie van te weinig mensen? Een kwestie van te 

veel willen? En belangrijker, wat kunnen we eraan doen om te zorgen dat we onze ambities wel 

kunnen verwezenlijken? Aangezien dit deze collegeperiode een structureel probleem is gebleken, 

moeten we onszelf de vraag durven stellen: moeten we meer investeren in de provinciale 

organisatie of plannen we te veel projecten die we eigenlijk niet aan kunnen? Het is een van de 2355 

twee. Graag hoor ik een reactie van het college op deze vragen. En dat is direct een reactie op de 

vraag van de VVD, ik zou nog niet direct denken aan lastenverlichting. Mijn fractie zou graag het 

beleid wat meer in lijn brengen met de uitdagingen waar wij voor staan, aansluitend bij een 

aantal van die andere memorabele gebeurtenissen. Wij hebben daarom twee voorstellen, een 

gericht op de klimaatambities en een op de noodzakelijke transitie van de landbouw. Op 10 2360 

oktober jongsleden is een nieuw regeerakkoord gepresenteerd door de landelijke regering en het 

is voor het eerst dat in een regeerakkoord concrete doelen rondom CO2-uitstoot worden gesteld 

die in lijn zijn met de doelstelling van het klimaatakkoord in Parijs. Het lijkt ons daarom goed om 

ons als provincie daar expliciet bij aan te sluiten. De regeringspartijen willen een doelstelling van 

49% reductie van de CO2-uitstoot in 2030 in de wet gaat vastleggen. Zij kijken nadrukkelijk naar 2365 

provincies en andere medeoverheden om deze ambitie te realiseren. De gezamenlijke provincies 
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hebben in IPO-verband al het aanbod gedaan om zich in te zetten voor de energietransitie. Wij 

dienen daarom een motie in. 

 

Motie 111/061117 2370 

Overnemen ambitie regeerakkoord 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 6 november 2017  

 

Overwegende dat: 2375 

- Op 10 oktober jongsleden een nieuw regeerakkoord is gepresenteerd door de 

landelijke regering; 

- Het voor het eerst is dat in een regeerakkoord concrete doelen rondom C02-uitstoot 

worden gesteld die in lijn zijn met de doelstelling van het klimaatakkoord in Parijs; 

- De regeringspartijen een doelstelling van 49% reductie van de C02-uitstoot in 2030 in 2380 

de wet gaan vastleggen; 

- De regering nadrukkelijk kijkt naar provincies en andere medeoverheden om deze 

ambitie te realiseren; 

- De gezamenlijke provincies in IPO-verband het aanbod hebben gedaan om zich in te 

zetten voor de energietransitie. 2385 

 

Spreken uit: 

- Zich te committeren aan de doelstelling om minimaal 49% reductie van de Nederlandse 

CO2-uitstoot te bereiken in 2030; 

- Zich daar als Noord-Holland voor in te gaan zetten. 2390 

 

Verzoeken GS: 

Daar in de uitvoering van bestaand en de ontwikkeling van nieuw beleid rekenschap van te geven 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 2395 

Fractie CU/SGP 

 

De VOORZITTER: De motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen. 

 

De heer KLEIN (CU/SGP): De andere moties gaan over het terugdringen van het gebruik van 2400 

bestrijdingsmiddelen in de landbouw. We hebben begrepen dat het Europees parlement recent 

heeft besloten dat de licentie van het bestrijdingsmiddel glyfosaat met nog slechts vijf jaar 

verlengd wordt. Een totaalverbod is na die tijd niet ondenkbeeldig. De gevolgen van zo’n verbod 

op het gebruik van glyfosaat zijn verstrekkend. Allereerst zijn er positieve gevolgen voor natuur 

en milieu, maar aan de andere kant brengt dit voor agrariërs stevige uitdagingen met zich mee. 2405 

Wij vinden dat het vanuit het oogpunt van toekomstbestendige landbouw wenselijk is voorbereid 

te zijn op een totaalverbod van glyfosaat en vinden dat gevolgen van een mogelijk totaalverbod 

niet eenzijdig bij agrariërs neergelegd kunnen worden. Wij dienen daarom een motie in.  
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Motie 112/061117 2410 

Ondersteun onderzoek glyfosaatvrije landbouw  

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 6 november 2017  

 

Overwegende dat: 2415 

- Het Europees parlement recent heeft besloten dat de licentie van het 

bestrijdingsmiddel glyfosaat met slechts 5 jaar verlengd wordt; 

- De gevolgen van een totaal verbod op het gebruik van glyfosaat verstrekkend zijn; 

- Deze gevolgen voor natuur en milieu grote positieve gevolgen heeft; 

- Deze gevolgen voor agrariërs stevige uitdagingen met zich meebrengen. 2420 

 

Van mening dat: 

- Het vanuit het oogpunt van toekomstbestendige landbouw wenselijk is voorbereid te 

zijn op een totaalverbod van glyfosaat; 

- De gevolgen van een mogelijk totaalverbod niet eenzijdig bij agrariërs neergelegd 2425 

kunnen worden. 

 

Verzoeken GS: 

- Te onderzoeken hoe de provincie Noord-Holland een bijdrage kan leveren aan innovatie 

met als doel een agrarische sector die voorbereid is op een totaalverbod van glyfosaat per 2430 

december 2022; 

- Op basis daarvan een actieplan te maken dat boeren hierin ondersteunt 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fractie CU/SGP 2435 

 

De VOORZITTER: De motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.  

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Het is nog niet geheel duidelijk wat de oorzaak is van de afname van 

insecten in de afgelopen jaren. Er komen steeds meer signalen dat ook het gebruik van 2440 

bestrijdingsmiddelen een invloed heeft op de afname van de biodiversiteit en negatieve gevolgen 

heeft voor de gezondheid van mensen. Dit is voor Noord-Holland om meerdere redenen heel 

relevant. De landbouw is in onze provincie een zeer belangrijke sector voor zowel de wereldwijde 

voedselvoorziening als de Noord-Hollandse werkgelegenheid. Tegelijk kent Noord-Holland goede 

voorbeelden van duurzame landbouw waarin zonder of met minimale bestrijdingsmiddelen wordt 2445 

gewerkt. Bovendien zet de provincie zich in voor innovatie. Wij dienen daarom een derde motie 

in. 

 

Motie 113/061117 

Onderzoek naar terugdringing bestrijdingsmiddelen 2450 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 6 november 2017  
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Overwegende dat: 

- Er steeds meer signalen komen dat het gebruik van bestrijdingsmiddelen een invloed 2455 

heeft op de afname van de biodiversiteit en negatieve gevolgen heeft voor de gezondheid 

van mensen; 

- De landbouw in Noord-Holland een zeer belangrijke sector is voor de wereldwijde 

voedselvoorziening en de Noord-Hollandse werkgelegenheid; 

- Noord-Holland goede voorbeelden kent van duurzame landbouw waarin zonder of met 2460 

minimale bestrijdingsmiddelen wordt gewerkt; 

- De provincie Noord-Holland zich inzet voor innovatie. 

 

Verzoeken GS: 

- Te onderzoeken hoe de provincie Noord-Holland een bijdrage kan leveren aan 2465 

innovatie die leidt tot bestrijdingsmiddelenvrije landbouw binnen de Europese Unie; 

- Op basis daarvan een actieplan te maken dat boeren ondersteunt bij het vergaand 

terugbrengen van het gebruik van bestrijdingsmiddelen  

 

en gaan over tot de orde van de dag. 2470 

Fractie CU/SGP 

 

De VOORZITTER: De motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.  

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Dan wil ik nog even ingaan op woningbouw. Het is al eerder vanmorgen 2475 

onderdeel van de discussie geweest. De vraag naar woningen in onze provincie is enorm, zeker in 

de Randstad. De prijzen stijgen daardoor ook enorm. Volgens het college is de oplossing voor 

handen en daar zijn we blij mee. Ook mijn fractie is geen voorstander van het opofferen van 

groen voor woningen. In de uitzending van Nieuwsuur van 25 oktober jl. noemde de 

gedeputeerde dat er voldoende bouwlocaties zijn en dat er in principe vandaag begonnen kan 2480 

worden met het bouwen van 116.000 woningen. Toch gebeurt dat niet en blijft de enorme vraag 

bestaan. Dus nog los van de vraag of die ruimte er nu wel of niet is, wat is dan de reden dat deze 

116.000 woningen niet nu gebouwd worden? Wij stellen voor dat de gedeputeerde hierin het 

voortouw neemt en actief de partijen aanspoort die schop ook daadwerkelijk in de grond te 

steken en zo nodig te horen en inventariseren wat er nodig is om de bouw van deze zo dringend 2485 

nodige woningen van start te laten gaan. Graag hoor ik daar de reactie van de gedeputeerde op. 

Als een na laatste nog een korte reactie op het pleidooi van de VVD over Schiphol. Ten eerste 

staat het evidente belang van Schiphol al enige tijd ter discussie als het gaat om een zorgvuldige 

kostenbatenanalyse. Ten tweede is Schiphol gestopt met meten, maar met het berekenen van de 

overlast en dat kun je kleuren naar je eigen opvattingen. Wat de CU/SGP betreft is het plafond 2490 

van de overlast van Schiphol qua geluid maar ook qua emissie – en daar hoorde ik u nog niet over 

– bereikt. En of dat nu gemeten of berekend wordt, wat ons betreft is er geen enkele ruimte voor 

groei zonder dat de negatieve gevolgen van Schiphol tegelijkertijd beperkt worden. Tenslotte 

over de begroting zelf. Wij hebben in de commissie aangegeven dat we geen akkoord aan de 

begroting konden geven als er geen duidelijker verantwoording werd gegeven aan de besteding 2495 
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van de gereserveerde 11 miljoen euro voor Smart Mobility. Wij vinden het proces geen 

schoonheidsprijs verdienen. We hebben nu een uitvoeringsprogramma ontvangen, maar daar nog 

geen inhoudelijke discussie over kunnen voeren. Wij zullen onze goedkeuring niet om deze reden 

aan de begroting onthouden, maar wat ons betreft is de besteding van deze gelden pas mogelijk 

nadat we hierover besloten hebben. Ik sluit af. Er wacht veel werk op u. Niet alleen potjes 2500 

creëren, maar ook beleid uitvoeren. U kunt voor onze inwoners veel betekenen. Wij wensen u 

daarbij lef, ambitie, enthousiasme en zegen toe. 

 

De VOORZITTER: Ik schors de vergadering voor de lunchpauze tot 14.30 uur en ik verzoek de 

fracties de schorsing te gebruiken voor overleg over de moties en datzelfde geldt voor het 2505 

college. Ik zou de leden van het college willen vragen om 14.15 uur in de GS-zaal te komen. Ik 

heropen de vergadering. Maar u mag nog niet weg, wij krijgen eerst de ploegleider van ons team 

BHV en dan wordt u ontruimd.  

 

Mevrouw CHRISTIAANSE: Voorzitter. Ik ben Marly Christiaanse werkzaam bij het kabinet van de 2510 

commissaris en ik ondersteun hem op het secretariaat en bij burgemeestersbenoemingen, maar 

daarvoor sta ik hier nu niet. Ik sta hier als BHV’er. Vandaag is namelijk de zesde landelijk dag van 

de BHV en die staat in het teken van waardering en support voor BHV’ers. Zo’n 900 organisaties 

gebruiken deze dag om BHV onder de aandacht van medewerkers te brengen en ook de provincie 

Noord-Holland doet dit jaar mee. Ze zijn meestal onzichtbaar, maar BHV’ers zijn overal. Ze zijn 2515 

vrijwillig getraind om de eerste minuten te overbruggen totdat de externe 

hulpverleningsinstanties ter plaatse zijn en kunnen het verschil maken tussen leven en dood. Wij 

willen daarom van de gelegenheid gebruik maken om u voor te lichten over wat u ook zelf kunt 

doen bij een calamiteit en wat u van de BHV kunt verwachten. In de panden aan de Dreef en de 

Paviljoenslaan bestaat de BHV-organisatie uit een aantal opgeleide BHV’ers, dat zijn twee 2520 

ploegleiders waar ik er een van ben, onze medewerkers gebouwbeheer en de beveiligers bij de 

recepties. Allen hebben een eigen rol in de organisatie rondom een calamiteit. Onze BHV-

organisatie doet regelmatig trainingen en oefeningen, zowel voor eerste hulp bij ongelukken als 

ontruimingen en calamiteiten. De algemene instructies voor de medewerkers maar ook voor u, 

eigenlijk alle bezoekers van onze gebouwen, zijn samengevat in een filmpje dat zo dadelijk zal 2525 

worden vertoond. Het filmpje is opgenomen in het Houtpleingebouw, maar de instructies gelden 

ook voor de panden aan de Dreef en Paviljoenslaan zolang de recepties bemand zijn. Er is een 

uitzondering op het filmpje voor u als Statenlid, want in het filmpje wordt een intern 

alarmnummer genoemd. Mocht u ergens iets constateren waarvoor u BHV of externe 

hulpverleners nodig heeft en dat is nummer 2222, maar dat is alleen te bereiken voor 2530 

medewerkers met een provincietelefoon. Er wordt ook een ander telefoonnummer getoond in het 

filmpje en dat kunt u noteren. In de loop van de middag zal het ook nog op een andere manier 

aan u kenbaar worden gemaakt, want dat is het nummer waarmee u ons kunt informeren dat er 

ergens iets aan de hand is. Ik vraag nu uw aandacht voor het filmpje. 

 2535 

De VOORZITTER: Het duurt drie minuten, dus dat is te overzien.  
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Mevrouw CHRISTIAANSE: Er ontstond enige hilariteit over warme dranken die niet mee mogen. U 

zult verbaasd staan hoe vaak dat gebeurt als er een ontruiming plaatsvindt en mensen met 

spullen, laptops en hete dranken in hun handen lopen en er ernstige ongevallen kunnen 2540 

gebeuren. Na het bekijken van het filmpje heeft u in ieder geval een idee wat u zelf kunt doen bij 

een calamiteit en wat u van BHV kunt verwachten. Wij zijn geen brandweermannen of 

ambulancepersoneel, maar wij proberen wel iedereen in veiligheid te brengen. Enkele tips die ik u 

wil meegeven zijn, zoals u aan de groene nooduitjes kunt zien, dat zijn de groene bordjes die 

hier in de doorgangen hangen, heeft deze zaal meerdere vluchtroutes en zoals het filmpje laat 2545 

zien neemt u bij een ontruiming de dichtstbijzijnde vluchtroute. Mocht u een deur tegenkomen 

die niet automatisch is ontgrendeld, dan kunt u altijd de groene nooddrukker indrukken, waarna 

de deur ontgrendeld wordt. De vluchtdeuren richting het museaal gedeelte bijvoorbeeld en de 

GS-zaal hebben zo’n nooddrukker. U kunt de spullen die u bij heeft, meenemen en u dient het 

pand te verlaten. U begeeft zich dan naar de verzamelplaats en zoals u in het filmpje zag, is dat 2550 

normaalgesproken het Schelpenpad, maar vanwege de werkzaamheden is deze tijdelijk verplaatst 

naar het wandelpad naast de inrit van de parkeergarage en staat ook als dusdanig aangeven met 

een geel bord. En u dient de aanwijzingen van de BHV’ers altijd op te volgen. Vandaag vindt hier 

een BHV-oefening plaats en daar maakt u ook deel vanuit. Zo dadelijk zal het ontruimingsalarm 

afgaan en wordt de Statenzaal ontruimd. Wij vragen uw medewerking om dit als een echte 2555 

ontruiming te zien en de aanwijzingen van de aanwezige BHV’ers op te volgen. Nadat iedereen op 

de verzamelplaats is aangekomen, zal een BHV’er het einde van de oefening aangeven en kunt u 

de lunch gebruiken in Dreef 3 zoals gewoonlijk. Bij binnenkomst van het gebouw krijgt u nog een 

handig presentje als dank voor uw medewerking. Hartelijk dank voor uw aandacht.  

 2560 

De VOORZITTER: Ik heropen de vergadering.  

 

Gedeputeerde POST: Voorzitter, ik doe het even op volgorde van binnenkomst. Ik heb van de PVV 

geen specifieke vragen gekregen en aan het eind van mijn betoog kom ik dan kort terug op het 

preadvies op de moties en amendementen voor zover ze mijn portefeuille regarderen. Dan kom 2565 

ik bij mevrouw Alberts en dezelfde opmerking werd ook door iemand anders gemaakt en dat was 

dacht ik de heer Den Uyl, maar ik weet het niet zeker. Mevrouw Alberts maakte de opmerking dat 

zij zich zorgen maakt over de overschrijdingen op de wegenprojecten. Ik wil hier met klem 

beargumenteren dat geen sprake is van overschrijdingen van wegenprojecten, maar van 

verhoging van kredieten omdat wij merken dat vanwege marktontwikkelingen wij extra geld 2570 

nodig hebben waar wij aan de voorkant met lagere bedragen hadden gerekend. Een 

overschrijding is tijdens de realisatie erachter komen dat je meer geld uitgeeft dan je beschikbaar 

had. Dit is niet meer dan een aanpassing van de raming en dat is echt iets anders.  

 

Mevrouw ALBERTS (SP): Het wordt een bijna semantische discussie. Misschien moeten wij 2575 

zeggen, het wordt duurder en daar maken wij ons zorgen over. 

 

Gedeputeerde POST: Het wordt duurder, daar zijn wij het over eens. Ik maak mij daar geen 

zorgen over zolang wij dat binnen de begroting met elkaar kunnen opvangen en zolang wij daar 

met u fatsoenlijke afspraken over gemaakt hebben. Wanneer er geld uitgegeven wordt dat u niet 2580 
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ter beschikking heeft gesteld, dan zou ik mij grote zorgen maken, maar van die situatie is hier 

pertinent geen sprake. Als ik het verhaal van de heer Hietbrink en de heer Leever naast elkaar 

leg, waar de een gelukkig is, is de ander ongelukkig, maar de een met de grote omvang van de 

reserve en de andere met de kleine omvang van de reserve. Ik kan het u niet beiden naar de zin 

maken, maar ik begin met de heer Hietbrink die zegt, de algemene reserve is geslonken, er is een 2585 

enorme greep in de provinciale kast gedaan, een enorme erfenis zadelt u ons mee op – ik kan 

erover meepraten, over erfenissen inmiddels – maar hier is geen sprake van een erfenis. Wij 

hebben met elkaar strikte afspraken over de omvang van de algemene reserve en de omvang is 

elke dag van de afgelopen acht jaar binnen een omvang geweest die past binnen het door u 

vastgestelde kader. Wanneer u van oordeel bent dat de algemene reserve te laag is, moet u een 2590 

ander kader vaststellen, maar moet u niet klagen dat het naar uw mening binnen de kaders niet 

voldoende is.  

 

De heer HIETBRINK (GL): Volgens mij heb ik dat precies gezegd en heb op geen enkel moment 

beweerd dat de algemene reserve te laag was. Ik heb alleen mijn zorgen uitgesproken over het 2595 

feit dat de algemene reserve geslonken is over de afgelopen acht jaar en een voorstel gedaan 

voor een andere financieringssystematiek.  

 

Gedeputeerde POST: Ik maak mij geen zorgen over de afname van de algemene reserve, want de 

minimale omvang is voldoende om te doen wat er gedaan moet worden en ik ga ervan uit dat de 2600 

heer Hietbrink het met ons eens is als ik zeg dat wij geen bank zijn en niet in het leven zijn 

geroepen om geld op te potten, dat wij vooral in het leven geroepen zijn om het geld dat wij 

hebben, in te zetten voor de ambities en dat onze ambities wellicht anders zijn dan die van u, 

geef ik u direct toe, maar u kunt dit college niet verwijten dat zij niet ambitieus is en dat zij het 

geld dat beschikbaar was in de algemene reserve heeft ingezet om een groot aantal van haar 2605 

ambities waar te maken. Zoals u in de Midterm Review heeft kunnen zien, hebben wij daar een 

flinke slag gemaakt.  

 

De heer HIETBRINK (GL): Ik probeer de zorg toch een keer wat scherper te formuleren. Ik heb 

niet alleen mijn zorgen uitgesproken over het slinken van de algemene reserve, maar dat 2610 

gekoppeld aan het feit dat er rekeningen liggen die betaald moeten worden, dat gekoppeld aan 

het NNN. Dat is een grote post en wij moeten dat geld ergens vinden de komende jaren. Dat bent 

u toch met mij eens? 

 

Gedeputeerde POST: Volgens mij is dat een onderwerp waarover u een amendement heeft 2615 

ingediend en daar komt de heer Tekin straks op terug. U sprak mij nogal streng toe en met u de 

PvdA en de CU/SGP op het gebied van slimme mobiliteit. Ja, ik ben het met u eens dat dat beter 

had gekund. Wij hebben er met man en macht aan gewerkt om op zo kort mogelijke termijn een 

uitvoeringsprogramma bij u te leggen en dat heeft helaas een week langer geduurd dan voorzien, 

waardoor wij de termijnen voor de commissie niet op tijd haalden en dat betekent dat u het pas 2620 

afgelopen week toegestuurd heeft gekregen en als het goed is, komt het in december in de 

commissie en dat betekent dat er uiteraard geen cent wordt uitgegeven aan het programma tot u 

daar uw goedkeuring aan verleend heeft. Overigens heb ik er alle vertrouwen in dat u uit de 
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voeten kunt met het programma dat er ligt en dat u daar tevreden over bent. Een voorschotje op 

de discussie in december dan. Van de heer Van Liere en mevrouw De Meij heb ik geen concrete 2625 

vragen gekregen. Ik wil mevrouw De Meij graag danken voor haar verhaal en de wijze waarop zij 

partijen tot samenwerking wil brengen. Ik vond het een mooie vondst, maar nogmaals, ik vind 

het wel jammer dat ons college niet kan meedingen naar de prijs en dat die nooit in de 

collegekamer kan komen te hangen.  

 2630 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Ik stel voor dat u hem eerst een week mag hebben.  

 

Gedeputeerde POST: Ik ben u zeer erkentelijk. De heer Leever, is het nou gunstig voor de 

provincie om zulke hoge reserves te hebben, vraagt hij zich af. Als gedeputeerde Financiën is het 

plezierig om het geld dat je hebt, uit te geven aan zaken waarvoor u het bestemd heeft. Daar zijn 2635 

wij druk mee bezig, maar dat lukt niet in alle gevallen. Dat is een van de problemen die wij 

hebben bij subsidieverstrekking, want daar zijn wij niet alleen afhankelijk van de provinciale 

organisatie, maar ook van derden die de subsidie aanvragen. Dan wil het gebeuren dat een 

subsidie over de jaargrens heen schuift, omdat gemeenten het niet op tijd aangevraagd krijgen of 

omdat de realisatie niet op tijd plaatsvindt, waardoor zaken doorschuiven. Dat is heel 2640 

onplezierig, maar maakt dat nou het functioneren van de provincie minder. Het maakt het 

langzamer en je zou het sneller willen. Wij hebben al eerder aangegeven dat wij er alles aan doen 

om de reserves zo snel mogelijk tot besteding te laten komen maar dat lukt niet in alle gevallen 

even goed. Verder stelt u voor de helft aan te houden en de andere helft terug te geven aan de 

inwoners. Daar is het antwoord vrij eenvoudig op, wij hebben geen reserves om de reserves, 2645 

maar omdat wij reserves hebben waar een bestemming aan zit. Het zijn allemaal bestemde 

reserves en het is de bedoeling dat die tot besteding komen juist voor die bestemmingen. Als wij 

de helft teruggeven, dan kunnen die plannen niet meer tot uitvoering komen en volgens mij is 

dat iets wat niet door de Staten gewenst wordt, maar als u vindt dat het anders ligt, dan moet u 

vooral een amendement indienen en kijken of u daarvoor een meerderheid haalt, want zo werkt 2650 

het hier.  

 

De heer LEEVER (ONH): U geeft aan, de reserves zijn geoormerkt, die discussie kennen wij ook 

vanuit de vorige bestuursperiode, maar wij zien de reserves alleen maar oplopen. De vorige 

bestuursperiode eindigde rond 800 miljoen euro en wij zitten nu op 906. Hoezo, reserves zijn 2655 

geoormerkt en worden besteed? Ik zie geen verandering in de saldo’s.  

 

Gedeputeerde POST: Dat is niet helemaal waar. Van een aantal reserves weten wij ook dat het een 

wat langere adem vergt. Ik noem als voorbeeld de OV-terminal Zuidoost Dok. Daarvan weten wij 

dat die pas tegen 2020 tot besteding komt en dat wisten wij ook van de reserve Tweede zeesluis 2660 

IJmuiden. Er zit bij sommige reserves een bepaalde termijn aan, dat kunt u ook zien bij het 

instemmingsbesluit en het staat ook nog expliciet achterin de begroting tot wanneer de reserve 

duurt en wanneer het geld uitgegeven moet zijn. Als u daar geen fiducie in heeft en u wilt het 

geld herbestemmen, dan is dat aan u en de meerderheid in de Staten om te bepalen of dat 

anders moet of niet. Waarom niet een reserve per hoofdstuk? Dat zou ik een ingewikkelde 2665 

vinden. Dat heeft voor een deel ook te maken met de wijze waarop reserves tot stand zijn 
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gekomen. Als je een reserve hebt, dat er vrijelijk geschoven kan worden zonder toezicht van uw 

Staten binnen de onderdelen die deel uitmaken van de reserve. Als je een reserve OV of Mobiliteit 

zou hebben, dan kan er vrijelijk geschoven worden tussen OV en Infra. Ik heb zo maar de indruk 

dat een deel van de Staten daar niet op zit te wachten, maar bovendien maakt dat het veel minder 2670 

transparant dan de manier waarop het nu is vormgegeven. Wanneer u dat overzichtelijker had 

gevonden, dan was het verstandig geweest als u dat had meegeven aan de heer Heijnen, die 

voorzitter is van de Rekeningencommissie Plus, die zich uitgerekend de afgelopen periode met 

dat onderwerp heeft beziggehouden en die waarschijnlijk heel graag uw input op dit terrein had 

vernomen. Als u dat aan mij vraagt, heb ik daar een oordeel over maar de 2675 

beslissingsbevoegdheid ligt bij de Staten en misschien is het handig om een keer koffie te 

drinken met de heer Heijnen, wellicht komt u tot hele mooie nieuwe ideeën met elkaar en 

misschien krijgt u dan de brillengarage. Dan geeft u aan dat u de verschraling van het OV 

schrijnend vindt. Als het sec gaat om de lijnvoering, dan snap ik dat u ziet dat het vermindert op 

sommige plaatsen en verbetert op andere. Bij de financiële kant van de zaak snap ik dat niet zo 2680 

goed, omdat er expliciet binnen de OV-budgetten meer geld vrij is gemaakt voor de concessie 

Noord-Holland-Noord. Over wie er wel of niet geraadpleegd zijn bij de vormgeving van de 

concessie, dan ben ik daar verrast over. U noemde in de gauwigheid een aantal namen, maar alle 

gemeenten in de regio Noord-Holland-Noord hebben van tevoren kennis kunnen nemen en 

kunnen reageren op het programma van eisen en zij zijn daar dus allen bij betrokken geweest en 2685 

ook het ROCOV is uiteraard geraadpleegd en heeft zijn visie gegeven op het vervoerplan zoals 

het er straks komt te liggen. Dus ik bestrijd dat zij er niet bij betrokken zijn geweest, maar 

misschien heb u de naam genoemd van een organisatie die ik over het hoofd heb gezien.  

 

De heer LEEVER (ONH): Ik kan bijvoorbeeld noemen de wethouder – daar zat uw 2690 

vertegenwoordiger die avond bij – uit Schagen waar toch een heel essentieel deel van het 

scholierenvervoer erg beperkt wordt. Die gaf duidelijk aan dat hij zich niet herkende en niet wist 

hoe de nieuwe vorm van het concessievervoer ging lopen, dus het verbaast mij dat wethouders 

van gemeenten hier niet van op de hoogte zijn geweest.  

 2695 

Gedeputeerde POST: Nogmaals, dat is niet waar. Een aanbesteding van een concessie gaat als 

volgt. Er wordt een PvE opgesteld en dat is met alle wethouders Verkeer en Vervoer uit Noord-

Holland-Noord besproken, zoals het ook is gebeurd voor Haarlem-IJmond en straks voor Gooi en 

Vecht gaat gebeuren. Dat wordt gewoon met alle gemeenten besproken. Zij kunnen het niet eens 

zijn met het PvE, maar zij zijn wel betrokken bij de totstandkoming ervan, zoals zij ook kunnen 2700 

reageren op de gunning. Dat geldt voor ons ook, wanneer er een PvE ligt en een aanbieder 

voldoet hieraan, dan kunnen wij niet anders dan gunnen en zo is het ook in dit geval gegaan. 

Men is aan de voorkant wel degelijk betrokken geweest, dat er dan iets uitkomt wat men liever 

niet had gezien, ja, dat snap ik. Misschien willen wij het een volgende keer ook anders, daar durf 

ik geen hand voor in het vuur te steken dat dat niet zo is. U zegt, waarom altijd beknibbelen op 2705 

het OV, dat heb ik al weerlegd. De heer Annaert zegt, het Rijk stelt voor mobiliteit veel geld ter 

beschikking en daar moeten wij ons deel van hebben. U kunt ervan uitgaan dat wanneer expliciet 

helder wordt hoe men daar als Rijk mee om wil gaan, wij natuurlijk onze wensen en eisen hebben 

– als is dat een beetje moeilijk want het zijn niet onze middelen – maar dat wij natuurlijk onze 
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wensen hebben over het verbeteren van de bereikbaarheid, zowel in de Kop als in de MRA. Daar 2710 

wordt uiteraard over gesproken tussen de verschillende wethouders in de verschillende regio’s en 

ons en vervolgens door ons weer met het Rijk. Ja, wij kijken naar alle modaliteiten, dus zowel bij 

infrastructuur als fietsen willen wij betrokken zijn. Of dat iets oplevert, is ter beslissing aan de 

minister en de Kamer. Dan mevrouw Zaal, zij gaf aan dat je met een olietanker kunt varen maar 

dat zij liever met een elektrische speedboot vaart, want die gaat sneller. Op dat moment dacht ik, 2715 

die olietanker gaat misschien verder dus schrijf hem nog niet helemaal af en laten wij voorzichtig 

doen, geen oude schoenen weggooien voor je nieuwe hebt. U was het die zei, overschrijdingen 

op infra, nogmaals, het zijn geen echte overschrijdingen, zaken vallen duurder uit omdat sprake 

is van prijsstijgingen. In de richting van de heer Den Uyl Smart Mobility heb ik al gehad. Een 

aantal van u heeft complimenten uitgesproken over de begroting, ik geef ze graag door aan onze 2720 

mensen want die hebben echt bikkelhard gewerkt. En u heeft gesproken over het 

vrijwilligersprobleem bij de buurtbus, hoe loopt dat in het algemeen en wat kunnen GS doen om 

te bevorderen dat er geen problemen ontstaan. Ik weet dat er bij Muiden inderdaad sprake is van 

een groot probleem, daar kan men gewoon geen vrijwilligers vinden, dat heeft volgens mij een 

aantal oorzaken en een is dat de buurtbus Muiden P&R niet echt druk bevolkt wordt. Dat maakt 2725 

het minder gezellig om in de buurtbus te chaufferen. In de Kop zijn er minder problemen, daar 

zijn ook de meeste buurtbussen. Er is toen wel een hele discussie geweest, maar goed dat heeft u 

zelf meegemaakt in de commissie waarin zij hebben aangegeven dat men niet echt zit te wachten 

op het toegankelijk maken van buurtbussen voor mindervaliden, omdat dat juist de zorg is van 

de vrijwilligers. Wij zijn op dit moment in overleg met de buurtbusvereniging en willen graag hun 2730 

ervaringen op dit moment horen en of wij hen daar op een of andere manier mee kunnen helpen 

en dan kun je denken aan het plaatsen van extra advertenties voor vrijwilligers. Ik weet ook dat 

er een probleem zit bij het UWV die af en toe wat moeilijk doet als het gaat om inzet van mensen 

die tijdelijk geen baan hebben en die dit heel graag als vrijwilligerswerk willen doen en ook daar 

proberen wij of wij het UWV op andere gedachten kunnen brengen om daar iets minder 2735 

ingewikkeld over te doen. Wij zijn bezig en als dat tot structurele problemen gaat leiden, dan 

kom ik daarover bij u terug, want ik denk dat wij dan iets anders moeten gaan bedenken, maar 

dat hoort u dan. Mevrouw Keur had twee onderwerpen die mij regarderen, dat was Smart 

Mobility, maar daar heb ik het al over gehad. U zei ook, wij willen graag pleiten voor een 

verdubbeling van de N302 richting Lelystad. Toen dacht ik, ik weet niet precies over welk stuk u 2740 

het dan heeft, als u het heeft over het stukkie tussen Stede Broec en de dijk, dan kan ik mij daar 

iets bij voorstellen. Het grote probleem is alleen niet dat stuk tussen Stede Broec en Enkhuizen, 

maar de Houtribdijk zelf die twee keer een is. Hoe je het ook wendt of keert, dat betekent altijd 

dat zolang die dijk niet verdubbeld wordt, er een bottleneck ontstaat ofwel aan het eind van de 

Westfrisiaweg of aan het begin van de Houtribdijk. Op dit moment geven onze verkeersmodellen 2745 

niet aan dat in het laatste stuk van de Westfrisiaweg een probleem zit en tegelijkertijd, als dat er 

wel zou zijn quod non, als je het zou oplossen, ontstaat een acuut probleem bij de Houtribdijk, 

dus het is dan het verplaatsen van het probleem. Veel eerder zou het de moeite lonen als u 

degenen uit die contreien die zich daar zorgen over maken, oproept om te kijken of er een 

verdubbeling van de Houtribdijk in zit. In het verleden was RWS daar niet happig op en had het 2750 

absoluut geen prioriteit. 
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Mevrouw KEUR (CDA): Alleen een vraag, want de feiten die u stelt, zijn ons ook bekend. De vraag 

is meer, wilt u dat gesprek nog een keer opnieuw aangaan met betrokken partijen om te kijken of 

de situatie wellicht wat gewijzigd is en of er mogelijkheden zijn naar de toekomst toe, ook gezien 2755 

het feit dat de N50 onder een vergrootglas ligt, dus de doorstroming richting Zwolle zou dan een 

stuk kunnen verbeteren.  

 

Gedeputeerde POST: Ik zal dat zo hier en daar nog eens op de tafel leggen. De heer Klein zegt, 

het gaat te langzaam en dan heeft hij het niet zozeer over het verkeer, maar over de uitvoering 2760 

van projecten. Op het eerste zouden wij elkaar op sommige plekken best kunnen vinden in deze 

provincie. En dat wij zouden zwemmen in ons geld, tot op zekere hoogte, maar dat heb ik zojuist 

uitgelegd in de richting van de heer Hietbrink en de heer Leever, klopt dat, ja, er zit veel geld in 

onze reserves en in dat opzicht gaat het te langzaam. Ik zeg er tegelijkertijd bij over de 

portefeuille Mobiliteit, dan duurt het in ons land vaak ook best lang. Toen ik gedeputeerde werd, 2765 

tien jaar geleden, nee, acht jaar geleden, was er al sprake van besluitvorming over de 

Duinpolderweg en wij zijn nu acht jaar verder en er is nog steeds geen definitief besluit. Ik weet 

dat er in 1959 in het nationale Wegenplan al een verbinding tussen de A8/A9 getekend was. Dat 

is inmiddels bijna zestig jaar geleden en de verbinding ligt er nog steeds niet. Ik ben het met u 

eens dat in dat opzicht zaken lang duren, aan de andere kant prijs ik mijzelf gelukkig dat op het 2770 

moment dat je definitief een besluit neemt over de aanleg van infrastructuur, je heel goed weet 

dat belangen degelijk, deugdelijk en in alle opzichten gewogen zijn en er niet over een nacht ijs 

is gegaan en dat mensen erop moeten kunnen vertrouwen dat de overheid een deugdelijke 

procedure volgt voordat een besluit genomen wordt, omdat het vaak gaat over zaken die heel 

veel mensen aangaan en waar mensen last van kunnen krijgen. In dat opzicht, ja, sommige 2775 

dingen gaan langzaam en aan de andere kant is dat voor de zorgvuldigheid niet altijd een 

overbodige luxe.  

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Ik dank u voor uw erkenning dat dingen soms niet even snel gaan als 

wij zouden willen, maar ik doelde niet zozeer op de wegenprojecten, want dat zijn allerlei 2780 

externe factoren. Ik doelde bijvoorbeeld op een nota Fietsbeleid die vier jaar duurt. Kunt u daar 

misschien even op reflecteren?  

 

Gedeputeerde POST: De nota Fietsbeleid duurt geen vier jaar. Ik heb niet in het coalitieakkoord 

gelezen dat er een nota Fietsbeleid zou komen. Ik heb ergens rond april/mei van de commissie 2785 

voor het eerst het verzoek gekregen om die nota te maken en hij komt als het goed is, eind van 

het jaar, begin volgend jaar, dus dat is nog geen zeven maanden. Sneller dan de meeste kindjes. 

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Dan kan ik het hebben over de besteding van het geld voor de 

fietsinfrastructuur. Er was in de vorige periode 5 miljoen euro over, er is in deze periode 5 2790 

miljoen euro gereserveerd en volgens mij is nog nul uitgegeven.  

 

Gedeputeerde POST: Zeker, maar tegelijkertijd heeft u in het coalitieakkoord kunnen lezen dat er 

een inventarisatie door de Fietsersbond gemaakt zou worden, die is inmiddels gemaakt en 

besproken. Voor een deel ligt de uitvoering daarvan bij gemeenten en voor een deel zijn wij nu 2795 
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bezig dat te programmeren en in te plannen. Met alle respect, het werkt ook niet zo in dit land 

dat als je vandaag besluit om iets aan te leggen, je vandaag de schop in de grond kunt steken, 

want wij hebben aanbestedingsprocedures die op zijn kortst 26 weken duren, dat is een half jaar. 

Als je vandaag ja zegt tegen iets, kun je op zijn vroegst pas over een half jaar beginnen. Met alle 

respect, wij hebben ons wel aan de wet te houden en dat betekent dat het soms veel langer duurt 2800 

dan je zo willen, maar wij zijn geen eenmanszaak op de hoek die vandaag kan besluiten om een 

computer te kopen en hem dan meteen dezelfde dag aanschaft bij de Mediamarkt. Zo werkt het 

hier niet. 

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Het laatste voorbeeld dat ik zou willen geven, is bijvoorbeeld 2805 

energiebesparing voor bestaande woningen, 10 miljoen euro op de plank. Wachten wij daar ook 

twee jaar op? 

 

Gedeputeerde POST: Daar gaat mevrouw Geldhof u ongetwijfeld een deugdelijk antwoord op 

geven, daar heb ik alle vertrouwen in. Dan tot slot de moties en amendementen. A12 van GL. Ik 2810 

kijk alleen naar de opcenten. Er wordt hier gesproken over het storten van opcenten in een 

reserve om daarmee een natuurwerk af te ronden. Ik moet even technisch nagaan, overigens met 

die verhoging zal het college niet akkoord gaan omdat in het coalitieakkoord staat dat wij dat 

niet gaan doen. U zegt, stort het in een reserve en betaal er een aantal dingen uit. Dat kan niet 

altijd, want storten in een reserve kan alleen voor zaken die je niet activeert en bij mijn weten 2815 

worden deze zaken geactiveerd en zullen dus ofwel de kapitaalslasten opgenomen moeten 

worden ofwel zullen ze gewoon uit de begroting betaald moeten worden. Technisch deugt het in 

mijn beleving niet helemaal, maar ik moet dat even nagaan, los van de vraag dat het niet past 

binnen het coalitieakkoord, dus vanuit de financiële optiek wordt deze ontraden. Datzelfde geldt 

voor A 13, omdat u daar niet aangeeft waar het in financiële zin over gaat. Dus u doet hier een 2820 

greep in de algemene reserve en deze gedeputeerde kan absoluut niet overzien om hoeveel het 

gaat en of wij daarmee niet buiten de kaders treden die u als Staten aan ons heeft aangegeven. 

Dan M103, de PVV vraagt om alle bedragen die worden uitgetrokken om klimaatverandering 

tegen te gaan, in de begroting te vermelden. Dat kan niet en ik zal u een eenvoudig voorbeeld uit 

de eigen portefeuille geven, zij het dan niet financiën maar mobiliteit. Op het moment dat wij een 2825 

weg aanbesteden en wij vragen om zoveel mogelijk circulair te werken, dan leidt dat tot een CO2-

besparing en dus tot het tegengaan van klimaatverandering, maar op dat moment prijzen wij niet 

apart af wat die vraag om zoveel mogelijk circulair te werken, eventueel kost. Wij kunnen dat niet 

aangeven en het is begrotingstechnisch volkomen onmogelijk, dus ik ontraad die motie ten 

zeerste. Dan M104, om bij projecten in overleg te gaan met stakeholders om de totale 2830 

projectkosten op een bord te krijgen. Ik vind dat een sympathieke motie en ik ben met alle 

plezier bereid met hen te gaan overleggen, maar als zij zeggen, we doen het niet, dan doen wij 

het niet, maar als zij er geen problemen mee hebben en het kost hen geen cent extra, dan heb ik 

er geen probleem mee om deze motie uit te voeren. Dan is er nog een gezamenlijke motie van de 

vier coalitiepartijen, dat is volgens mij de laatste voor mij, en die draagt ons op om zo spoedig 2835 

mogelijk inzicht te verschaffen in de nu bekende financiële gevolgen van het regeerakkoord en 

zo spoedig mogelijk inzicht te verschaffen in de financiële mogelijkheden die uit het doorlichten 

van de bestaande reserves en voorzieningen komen. Ja, met alle plezier gaan wij dat doen en 
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komen wij bij u terug zo snel mogelijk. Ik maak wel een kleine kanttekening bij het woordje ‘nu’ 

in het eerste verzoek, de nu bekende financiële gevolgen. U kent mij als een voorzichtige 2840 

penningmeester en dat betekent dat ik goed wil kijken naar wat er verder op ons afkomt. Het is 

door iemand al genoemd, maar wij hebben in IPO-verband een aanbod gedaan aan het nieuwe 

kabinet in verband met de energietransitie. Ik zou het heel vervelend vinden als wij nu met een 

aanvullend voorstel bij u komen en straks blijkt dat wij toch nog extra geld nodig hebben voor 

het een of het andere bestuursakkoord, bijvoorbeeld voor de energietransitie en daar zou dan 2845 

onvoldoende in kas zijn. Ik kijk iets verder dan alleen wat nu bekend is, ik kijk ook naar wat wij 

nu nog verwachten maar met dat integrale plaatje komen wij met alle plezier bij u terug en dan 

hoop ik op een spannend inhoudelijk debat over, hoe gaan wij het laatste volledige collegejaar 

voor de verkiezingen in met elkaar en de ambities die wij met elkaar hebben.  

 2850 

Gedeputeerde GELDHOF: Voorzitter. Niet zozeer vragen over de begroting gesteld, maar vooral 

vanuit de algemene beschouwingen. De PVV heeft een vraag gesteld over de huisvesting van 

vergunninghouders. Helaas was u niet aanwezig in de laatste commissievergadering RWW, u was 

daar afwezig met kennisgeving, die vraag is daar ook gesteld en voor het antwoord verwijs ik u 

naar het verslag van die vergadering. Dan is een vraag gesteld over de verduurzaming van de 2855 

woningvoorraad. Daar zijn wij al mee bezig. Vorig jaar in juni hebben wij een 

samenwerkingsagenda opgesteld met Bouwend Nederland om gezamenlijk te kijken hoe wij dat 

moeten gaan aanpakken. April jl. hebben wij een conferentie gehouden over duurzaamheid en 

wonen in Pakhuis De Zwijger. Volgens mij was u daar ook bij aanwezig, mijnheer Klein. Ik kan 

zeggen dat de nota in de maak is om hier vanuit de provincie een bijdrage aan te leveren hoe wij 2860 

dat financieel zouden moeten doen, los van alle andere aspecten die wij meegeven die niet direct 

op ons budget drukken. In reactie op D66 kan ik zaken meegeven, zoals burgerinitiatieven van 

energiecorporaties ondersteunen, dat dat ongetwijfeld daarin aan bod zal komen, evenals het 

ondersteunen van de klanteis. Iedereen wordt bestookt met allerlei mogelijkheden om je huis te 

verduurzamen, eigenaren van woningen, en dan zie je bijna door de bomen het bos niet meer. 2865 

Hoe kun je de consument bij de hand nemen en hem ertoe te verleiden om die investering zo 

snel mogelijk te gaan doen om de woning te verduurzamen. Wij kijken op dit moment naar het 

Rijksbeleid, het regeerakkoord, wat daarin staat en hoe wij daar het beste bij kunnen aansluiten. 

Ik verwacht u voor het eind van het jaar daarover het nodige te kunnen informeren. Volgens mij 

zei mevrouw Zaal dat de kustgebieden risico lopen voor overstroming. Wat ons betreft loopt de 2870 

Noordzeekust geen risico op overstroming, die is voor de komende 50 jaar veilig verklaard. Het 

gaat juist om hoe je met die veilige kust dat zo goed mogelijk kunt inrichten en aantrekkelijk 

houden en daarvoor hebben wij landelijk het kustpact gesloten en zijn wij nu bezig met het 

toekomstperspectief kust en de strandzonering en die kan in de commissie RWW van 4 december 

aan u worden voorgelegd ter consultatie. Dan is een vraag gesteld, natuurlijk, de woningmarkt. 2875 

De behoefte aan woningen is inderdaad groot en wij zien het allemaal om ons heen. Het is 

belangrijk te weten dat zorgvuldig ruimtegebruik is vastgelegd in ons coalitieakkoord en daarbij 

volgen wij in eerste instantie binnen bestaand stedelijk gebied en als het daar niet gerealiseerd 

kan worden, kan het ook daarbuiten. Die mogelijkheden zijn er nu ook al. De PRV is daarop 

ingericht en dat gebeurt nu ook al. Het CDA zei, worden dan niet alle parkjes en groene stukjes 2880 

volgebouwd? Nee, dat hoeft zeker niet. Als de gemeente deze bestemt voor groen, dan heeft het 
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een groene bestemming. Ook dat wordt meegenomen bij de afweging of de noodzaak er is om 

buiten BSG te gaan bouwen. Die reden is er absoluut niet. Ik vind het jammer dat steeds dat 

beeld wordt geschetst, want dat is volstrekt niet het geval. Ja, er is ook druk ten aanzien van 

betaalbare woningen. Aan de andere kant is dat ook weer relatief, het is maar net waar je zoekt. 2885 

Ik hoorde laatst de wethouder van Beverwijk zeggen, als je een huurwoning wilt bij mij, binnen 2 

tot 3 weken heb ik een betaalbare huurwoning voor je. Als iemand dat zoekt. Het is dus relatief 

waar je die zoekt en in Beverwijk kun je vrij snel terecht. Ik denk dat voor Den Helder hetzelfde 

geldt. Dat neemt niet weg dat ik die zorgen deel en er is veel aandacht voor. Recent heeft 

Amsterdam ook nog iets vastgelegd over de verhouding van betaalbare woningen, die 2890 

toegevoegd moeten worden aan de voorraad. Ik zag mevrouw Alberts al knikken. Die zorg is er 

wel, hoe kunnen wij ervoor zorgen dat er voldoende woningen zijn, niet alleen voor nu maar ook 

in de toekomst. Daarom hebt u vorig jaar het programma 1.1 en 1.2 vastgesteld van de MRA-

actieagenda. Nu zijn de rapporten allemaal opgeleverd en wat wij zien is dat in de MRA, het 

zuidelijk deel van de provincie samen met Almere en Lelystad, voor 300.000 woningen locaties 2895 

zijn gevonden, opgegeven door gemeenten. Die zijn niet door ons ingetekend. Wij hebben bij de 

gemeenten gevraagd, welke locaties zijn beschikbaar en hoeveel woningen denk je te realiseren. 

300.000 woningen! De behoefte in het zuidelijk deel is 230.000 woningen tot 2040 en daar 

zitten natuurlijk zaken tussen waar nog procedures voor gelopen moeten worden, dus het is niet 

nodig om vandaag al alle bestemmingsplannen afgerond te hebben. Wij weten ook dat van 2900 

116.000 woningen alle procedures al zijn doorlopen en daar kan de schop zo in de grond. 

Tegelijkertijd gebeurt dat kennelijk niet en dat is precies de zorg die wij hebben. In de 

samenwerkingsagenda met Bouwend Nederland over verduurzaming van de bestaande 

woningvoorraad hebben wij afgesproken om te inventariseren waar de knelpunten zitten. Wat 

zijn de belemmeringen? Daarvoor hebben wij samen het EIB verzocht om een onderzoek te doen 2905 

en dat is het onderzoek waar u bijna allemaal uit citeert, dat is een van de drie onderzoeken die 

er lopen of gelopen hebben. Wat hieruit blijkt is dat EIB – en dat zijn Bouwend Nederland en 

Noord-Holland trouwens – niet heeft onderzocht wat er gevraagd is, conclusies trekt op zaken die 

niet allemaal onderzocht zijn, dat wij juist hebben gevraagd naar de oplossingsrichtingen maar 

die staan er dus niet in. Er staat alleen maar dat de ladder voor duurzame verstedelijking moet 2910 

worden doorlopen, dat is Rijksbeleid. Dat geldt voor alles, als je iets wilt gaan doen, dan moet je 

een vergunning aanvragen. Dat is niet per definitie een belemmering. De echte belemmering voor 

116.000 woningen waar alle procedures voor doorlopen zijn, waarom worden die niet gebouwd 

en daar geeft dit onderzoek geen antwoord op. Wij hebben samen besloten dat wij een 

verdiepingsslag willen en op projectniveau de problemen willen wegnemen. Dat vervolg doen wij 2915 

niet met EIB.  

 

De heer HIETBRINK (GL): Voorzitter. Ik heb dat rapport gelezen en het serieus genomen. Maar ik 

begrijp toch dat GS opdrachtgever zijn van dat rapport en ik hoor het college daar nu heel veel 

afstand van nemen. Ik vraag mij af hoe dat kan.  2920 

 

Gedeputeerde GELDHOF: Ik hoor wat u zegt. Wij zien dat Bouwend Nederland en wijzelf een 

verdiepingsslag willen maken, want op hoofdlijnen zijn er belemmeringen. Daarom hebben wij 

dat onderzoek laten doen, maar de oplossingsrichtingen staan er niet in.  
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 2925 

De heer HIETBRINK (GL): Het is een belangrijk rapport dat voor een deel de discussie vandaag 

bepaalt. Als de provincie opdrachtgever is geweest en u bent ontevreden, waarom is het dan toch 

bij ons terechtgekomen? Wij voeren over die cijfers op dit moment de discussie.  

 

Gedeputeerde GELDHOF: Het EIB heeft hierover met de landelijke media gesproken en dan moet 2930 

je dat rapport naar buiten sturen. Wat ik wel kan zeggen, komende donderdag hebben wij een 

thema-avond over de rapporten van Fakton, de versnellingsacties, de behoefteramingen tot 2040 

en over het EIB en die gaan wij met zijn drieën presenteren en toelichten. Ik hoop van harte dat 

alle partijen vertegenwoordigd zullen zijn en dat wij een beeld krijgen over de mogelijkheden, de 

plancapaciteit en de problemen, want een ding is helder, het zit hem niet in de plan- maar in de 2935 

productiecapaciteit. 

 

Mevrouw KEUR (CDA): U zegt dat in feite EIB niet heeft uitgevoerd wat u zo graag had willen 

weten, maar dat neemt niet weg dat er allerlei feitelijke informatie in dat rapport staat. Neemt u 

ook afstand van de feitelijke informatie? 2940 

 

Gedeputeerde GELDHOF: Wij zullen u donderdagavond toelichten hoe wij daartegen aankijken. 

 

Mevrouw KEUR (CDA): Dat is mij een te ontwijkend antwoord. Het is een hele simpele vraag, 

neemt u afstand van de feiten die in het rapport staan, want in het rapport staat namelijk keihard 2945 

in tegenstelling tot wat u zegt, dat er gewoon onvoldoende plancapaciteit is. U spitst uw betoog 

toe op de MRA en in het rapport staat dat er 5.000 woningen plancapaciteit te kort is voor het 

noorden van de provincie. Daar wil ik graag een reactie op.  

 

Gedeputeerde GELDHOF: Er staat in dat er 1.000 te weinig zijn, niet 5.000 en dat vertaalt men 2950 

dan naar dat men meer plannen moet hebben, want er valt altijd wat af. Dan hebben wij het over 

een termijn tot 2025. Er zijn op dit moment veel plekken waar nu al gebouwd kan worden en het 

gesprek over de 1.000 komen wij met alle gemeenten in Noord-Holland-Noord op een 

uitstekende manier uit.  

 2955 

Mevrouw KEUR (CDA): Ik vind het heel bijzonder dat u afstand neemt van de inhoud van het 

rapport, u blijft volhouden dat er voldoende plancapaciteit is en u weerspreekt de aantallen voor 

het noorden van de provincie in het rapport. Dat vind ik een bijzondere.  

 

Gedeputeerde GELDHOF: Wij hebben geconstateerd dat het goed is dat onderzocht is op 2960 

planniveau waar de knelpunten zitten, dus op hoofdlijnen zijn wij het met het rapport eens, maar 

de analyses delen wij in veel gevallen niet. De nadere toelichting geven wij komende donderdag. 

Het gaat vooral om het totaalbeeld en wij willen met Bouwend Nederland de verdiepingsslag 

maken want wij willen dat de woningen allemaal gebouwd gaan worden.  

 2965 

Mevrouw ALBERTS (SP): Dat willen wij allemaal. Als ik het goed hoor, dan zegt de gedeputeerde 

dat het rapport niet helemaal aan de opdracht heeft voldaan, want wij hadden graag 
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oplossingsrichtingen gehoord en die staan er niet in. U heeft opdracht gegeven, vraagt u het EIB 

nou om het rapport aan te passen en met de oplossingsrichtingen te komen? Ik ben dan 

benieuwd wat wij met het prijskaartje doen. U zegt, het is niet af, vraagt u dan een addendum 2970 

aan deze club. Dat kunt u nu vast zeggen en niet pas donderdag.  

 

Gedeputeerde GELDHOF: Wij zijn samen met Bouwend Nederland opdrachtgever en de 

gesprekken vinden hierover plaats. Er is een amendement en een motie ingediend door 50plus. A 

14, u vraagt om een aanjager aan te stellen samen met de MRA. Daar wordt in MRA-verband al 2975 

aan gewerkt. Een van de acties is het actiepunt MRA versnellingsactie en proeftuinen. Het 

aanjagen vindt plaats vanuit een kernteam en daarvoor leveren wij vanuit de provincie alle 

capaciteit aan. De genoemde dekking is ook niet echt oké. Wij ontraden dit amendement. De 

motie valt uiteen in drie verzoeken, vlottrekken woningbouw. U wilt de woningbouw versnellen in 

het sociale en middensegment in MRA-verband door knelpunten bij gemeenten weg te halen. 2980 

Gemeenten stellen namelijk de voorwaarden over de segmentering, dat doet niet de provincie 

Noord-Holland. Het tweede verzoek gaat over het reserveren van woonzorgzones, dat is een heel 

sympathiek gedachtengoed maar ook dat ligt primair bij de gemeenten. De provincie heeft daar 

geen feitelijke bevoegdheden. Als u vraagt om een goed inzicht te geven in de behoefte aan 

kleinschalige woonvormen, verschillende regio’s zoals de Kop, Zuid-Kennemerland, IJmond, Gooi 2985 

en Vechtstreek onderzoeken op dit moment wat de zorgbehoefte is en hoe de 

woningtoegankelijkheid is en hoe de voorzieningen zijn. Dat doen zij op wijkniveau en daar 

moeten de regio’s afspraken over maken. Verder er bij het Rijk op aandringen om de stijging van 

de heffingen voor corporaties te beperken. Dat hebben wij de afgelopen jaren al gedaan en 

daarvoor gelobbyd, maar ondanks dat en de lobby van Aedes, VNG en de Woonbond is er in het 2990 

regeerakkoord wel een verlaging van de verhuurdersheffing geweest van maximaal 100 miljoen 

euro maar wij hebben de indruk dat er geen echte ruimte is om de heffing verder te verlagen. Als 

wij het Rijk spreken, dan zullen wij onze zorgen over de verhuurdersheffing onder de aandacht 

brengen. In algemene zin ontraden wij de motie.  

 2995 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Ik wil even terugkomen op punt 2, u zegt, het is primair een taak van 

gemeenten. U jaagt alles aan wat er aan te jagen valt binnen de provincie, maar wat is er mis om 

met gemeenten te gaan praten om zaken vlot te trekken? Ik begrijp niet dat u dat niet wilt.  

 

Gedeputeerde GELDHOF: Het segmenteren is aan gemeenten en dat specifiek die bouw van 3000 

woningen in MRA-verband te versnellen en knelpunten bij gemeenten weg te halen, is iets wat 

binnen de gemeenten moet plaatsvinden.  

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): De afgelopen jaren is uit de RAP’s gebleken dat gemeenten niet 

genoeg doen. Waarom kan de provincie er niet voor zorgen dat de gemeenten ervoor zorgen dat 3005 

dat soort alternatieve woonvormen voor ouderen er komen? Waarom wilt u dat niet 

bewerkstelligen of proberen dat ze dat wel gaan doen, want ze hebben de afgelopen jaren niet 

voldoende gebouwd. 
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Gedeputeerde GELDHOF: De RAP is een regionaal actieprogramma en geen monitor. Daarin staat 3010 

wat men wil gaan doen en daarin is geïnventariseerd wat de zorgbehoefte is, de 

woningtoegankelijkheid, de nultredenwoningen, het voorzieningenniveau op wijkniveau. Daar 

zijn de gemeenten al heel hard mee bezig. Wij moeten niet hetzelfde gaan doen als de 

gemeenten. 

 3015 

Gedeputeerde TEKIN: Voorzitter. Ik begin bij de heer Hietbrink en zijn amendementen. U maakt 

terecht een punt over NNN maar die komt straks prominent terug bij PMG waar wij het straks 

over gaan hebben. Een tekort vanaf 2025, dat staat er niet voor niets in, dat is erin gezet om de 

geesten rijp te maken dat wij deze discussie met elkaar moeten gaan voeren. U gaat mij nu een 

beetje te snel en waarom? Het huidige regeerakkoord zegt er ook iets over en ik zou willen 3020 

afwachten hoe de labelling van natuurgelden precies gaat uitvallen, maar dat wij links of 

rechtsom moeten gaan sparen, daar ben ik het helemaal met u eens. De weg ernaartoe, daar 

kunnen wij elkaar niet in vinden, want mijn collega Post heeft al negatief gepreadviseerd over de 

dekking. Uw laatste besluit, om een voorstel te doen in het eerste kwartaal 2018 voor de 

inrichting van de genoemde nieuw te vormen reserve, dat ik u binnenkort ga meenemen bij de 3025 

ideeën die dit college hierover heeft. 

 

De heer HIETBRINK (GL): Het valt mij op dat wij regelmatig discussies met elkaar hebben over de 

snelheid waarmee een en ander moet gebeuren. Ik ben blij dat wordt onderkend dat er een tekort 

is en dat er oplossingen voor moeten komen. Ik hoorde gelukkig de PvdA al zeggen, misschien 3030 

moeten wij een extra dotatie gaan doen in de reserve Groen. Ik vind u nu weer heel erg 

terughoudend. U kunt toch ook vandaag regelen dat er vast extra geld naar de reserve gaat, daar 

is het amendement voor bedoeld. Ik zie dat ook als een kans voor Noord-Holland om het nu te 

gaan regelen en niet een jaar te wachten. 

 3035 

Gedeputeerde TEKIN: U hebt mij niet goed gehoord of u wilt mij niet goed horen. Het laatste 

besluit om in het eerste kwartaal 2018 daarmee terug te komen, ondersteun ik van harte. Ik ga 

echt niet het hele jaar 2018 gebruiken, dus ik kom daar bij u op terug. Dan gaan wij het er met 

elkaar over hebben waar wij het spaarelement financieel vandaan gaan halen. Daar speelt nog 

een ding, de financiële afspraken van het huidige natuurakkoord lopen tot 2023. Wij zullen ook 3040 

nog niet nu of volgend jaar volledig na 2023 met elkaar kunnen gaan kijken, dat is het 

voorbehoud dat wij op dit moment moeten maken. Toezicht in natuurgebieden, daar heeft u ook 

een amendement voor. Ik zie twee dingen rondgaan, ook de motie van de vier partijen. Laat ik u 

zeggen dat wij hier heel snel op terugkomen, ook met een financieel voorstel en hoe wij dit willen 

gaan regelen met elkaar. U doet wel een voorstel uit de algemene reserve, die sluit aan bij de 3045 

motie van de coalitiepartijen die zeggen, ga eens kijken naar die reserve. 

 

De heer HIETBRINK (GL): Ik wil daar in tweede termijn iets over gaan zeggen, want ik ben blij met 

de motie van de coalitie, het lijkt mij goed om inzichtelijk te krijgen of er middelen beschikbaar 

kunnen komen. Wat mij daar een beetje in dwarszit is dat er een voorwaardelijke formulering in 3050 

zit. Wij moeten eerst gaan kijken of er geld is, dan zijn er heel veel wensen in de coalitie en die 

gaan vast met elkaar in gesprek over waar dat geld naartoe moet en volgens mij hebben wij het 
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afgelopen jaar samen met de terrein beherende organisaties de rekensom gemaakt. Ik zou 

eigenlijk de voorwaardelijke formulering eruit willen hebben en vandaag willen regelen dat het 

geld er komt. Volgens mij was de kritiek van de andere gedeputeerde op de technische kant dat 3055 

onduidelijk is om hoeveel geld het precies gaat en dat klopt, maar wij weten dat het om een 

bedrag gaat dat in ieder geval niet meer zal bedragen dan een half miljoen euro. Dat heb ik 

uitgezocht met de terreinbeheerders en het zou toch heel mooi zijn als wij vandaag afspreken 

dat het geld er gaat komen en financieren uit de algemene reserve. Als er op een andere manier 

geld beschikbaar komt, dan is dat prachtig, maar ik hoor u nu ook weer zeggen, ik schuif het nog 3060 

even …. 

 

Gedeputeerde TEKIN: Ik ben het lijdend voorwerp, als u het met elkaar wilt regelen, daar ga ik 

niet over. Ik ga mij nu niet vastpinnen op een bedrag, u noemt vijf ton, dat bedrag komt voor mij 

uit de lucht vallen. De motie van de coalitie lees ik als, zoek dat nou eens uit, deze is daar 3065 

nadrukkelijk in genoemd, ik ga ervan uit dat die daar een plek in krijgt, maar als u het als PS 

anders willen regelen, ja, wij voeren uit. Dan heb ik beide amendementen en de motie al gedaan. 

De heer Van Liere zegt, u stopt als provincie helemaal geen middelen in NNN. Ik heb u 

beantwoord, laten wij die discussie niet hier doen. Mevrouw De Meij over de arbeidsmarkt en 

ouderen, ik ga u rijkelijk bedienen, want de komende maanden ga ik u uitnodigen om mee te 3070 

gaan naar Nieuw-West Airport Express om dat mooi af te sluiten. Daar hebben wij de afgelopen 

vier jaar flink in geïnvesteerd, daar willen wij op een andere manier mee door. Ik ga u ook 

meenemen naar the House of Skills en de werkambassadeur komt bij u terug over de toezegging 

die ik heb gedaan. U begrijpt, ik ben op zoek naar de mooie brillenkoker. De heer Annaert citeert 

het regeerakkoord, er komt een luchtvaartnota aan, die moet slim en duurzaam zijn en wat het 3075 

college betreft, moet die ook veilig zijn, dat is de actuele discussie op dit moment. Het is ook een 

ingewikkelde discussie omdat de MER nog niet klaar is en ik wacht ook met smart op de integrale 

veiligheidsanalyse. Omdat ik die twee onderwerpen nog niet tot mij heb, wil ik mij op dit moment 

verre houden van deze discussie, omdat ik dan ook ga meedoen aan waar ik het mijn andere 

collega’s verwijt dat zij feitenvrij gaan discussiëren met elkaar. Maar wij hebben het over geluid, 3080 

uitstoot, vervuiling en de veiligheid en dat staat als een paal boven water.  

 

De heer ANNAERT (VVD): Voorzichtigheid is altijd geboden, zeker bij zo’n heikel dossier als 

Schiphol, maar de vraag die wij aan u gesteld hebben, is niet zo vreemd op zich, namelijk om 

zich hard te maken voor groei van Schiphol. U voldoet daarmee toch ook aan de vraag van de 3085 

staatssecretaris? Of heb ik het mis? 

 

Gedeputeerde TEKIN: Als u het zo simpel stelt, dan zeg ik gewoon ja, en daar gaan wij volgende 

week in deze zaal verder over praten, want er zijn ook nog moties over de Omgevingsvisie, maar 

helaas is dit dossier niet zo simpel. Dan gaan wij met elkaar de diepte in en dan zie je weer 3090 

andere uitdagingen naar boven komen. Ik ga niet over de slots, ook niet vanuit de BRS, gelukkig 

niet, daar is een andere instantie voor. U en ook de heer Den Uyl had nog een opmerking over de 

recreatieschappen. Hoe zit het met de planning? Ik heb in de commissies EEB en NLM gezegd dat 

ik in januari een BOT-overleg bij elkaar wil roepen om verder te praten over de termijn en 

planningen en dan heb ik ook een advies van de huisadvocaat, want ik wil het hele NNN nader 3095 
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gaan beschrijven, wezenlijke kenmerken en waarden en wat mij betreft moet die operatie zijn 

beslag krijgen uiterlijk per 1 januari 2019, zodat ook voor de recreatieschappen duidelijk is 

welke ruimte zij wel en niet gaan krijgen. Daar gaan wij in januari verder over praten. Mevrouw 

Zaal, was het maar waar dat ik voor de erfpachtcontracten van voor 1977 instrumenten heb, dat 

heb ik niet, juridisch gezien heb ik niet zoveel middelen. Op 12 oktober hebben wij de 3100 

expertmeeting gehad over agrarisch natuurbeheer en ook de collectieven zeiden dat dat voor hen 

bespreekbaar zou zijn. Ik neem het graag mee in het verkenningsjaar, maar weet, ik heb niet 

zoveel middelen tot mijn beschikking. Volgens mij ben ik er dan. 

 

Gedeputeerde BOND: Voorzitter. De inbreng van de SP, GL en PvdD en aan de andere kant de 3105 

inbreng van VVD en CDA, dan zie je een groot verschil tussen de economie. Er wordt gezegd, de 

economie gaat goed en de eerstgenoemde partijen zeggen, kijk uit dat je dingen behoudt en er 

voorzichtig mee omgaat. Mevrouw Zaal heeft er zelfs een nichtje bij gekregen, dat is natuurlijk 

prachtig. Ik ben vorig jaar opa geworden en dat zet je aan het denken over de balans, dat is wel 

het sleutelwoord. Want waar de discussie over gaat is, hoe vind je die balans? SP, GL en PvdD 3110 

vragen, hoe zit het met het bedrijfsleven, hoe moet je het verdienen datgene wat de transitie 

kost. Ik zie in Noord-Holland heel veel bedrijven die daar honderden miljoen in investeren omdat 

zij het zelf ook zo zien. Ik ben van mening dat het zonder het bedrijfsleven niet gaat lukken, een 

overheid kan dat niet alleen, je moet het samen doen. Dat is wat wij als provincie voornamelijk 

doen, het verbinden, faciliteren bij regelgeving en het eerste duwtje geven bij projecten. Vandaar, 3115 

het toevoegen van levensgeluk aan het dashboard, wil ik voorstellen om niet te beginnen met 

mevrouw Alberts want dan wordt het zo negatief. Levensgeluk is een hele belangrijke toevoeging 

bij welvaart en welzijn. Wij hebben als eerste provincie besloten om dat wel mee te nemen in het 

dashboard, juist vanwege het woord balans. Wij zijn een Randstadprovincie en wij moeten ervoor 

zorgen dat het een kan en dat wij het andere behouden. Ik ben ervan overtuigd dat wij dat met 3120 

een aantal programma’s zoals HIRB, Plabeka en vanuit de Greenports en verduurzaming sector 

landbouw ook doen. GS zijn ook heel blij met het dashboard Economie, omdat het ons inzichten 

geeft in hoe de inwoners van de provincie naar de balans kijken. Dat komt daar juist mooi uit 

naar voren. Dit was nog maar een eerste versie en wij zijn hem nog aan het verfijnen. Het 

economische beleid van de provincie heeft niets te maken met inkomenspolitiek, dat doen wij 3125 

ook niet. De vraag om een serieuze reactie op de inbreng van GL, dan kan ik heel wat projecten 

noemen waar wij als provincie een belangrijke bijdrage leveren aan de circulaire economie, ik heb 

Plabeka en HIRB al genoemd, maar er zijn ook convenanten bij bedrijventerreinen die ervoor 

zorgen dat wij het krap en schaars houden als het gaat om vraag en aanbod. Milena Olga wil ik 

specifiek noemen, want dat is een heel innovatief project dat ervoor zorgt dat wij de gasopslag 3130 

Bergermeer op een andere manier kunnen gebruiken dan alleen fossiel, omdat wij ook uit 

verschillende rapporten zien dat wij het niet gaan redden met alleen duurzame energie. Wij 

zullen dus ook voor de transitiefase andere manieren moeten bedenken. Er gebeurt heel veel in 

de provincie. De PvdD heeft geen vragen gesteld, maar ik zie daar wel de vos die de passie preekt 

en de aap komt natuurlijk uit de mouw met de donut die wij buiten krijgen, ik vind dat wij niet de 3135 

huid moeten verkopen voordat de beer geschoten is, maar mijnheer Van Liere staat er echt niet 

als een kip zonder kop, hij is niet voor de poes, dat weten wij wel, maar wij zullen echt proberen 

om er samen uit te komen bij de verduurzaming van de landbouw en de balans.  
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De heer HIETBRINK (GL): Ik heb helemaal niet willen ontkennen dat er een heleboel gebeurt en 3140 

daar zijn wij van op de hoogte, maar wij doen heel veel terwijl in de monitor staat dat we nog 

steeds te weinig doen. Ik vroeg dus naar een extra inspanning, geeft u nou niet een opsomming 

van dingen die wij al doen. Kunt u daar iets over zeggen? 

 

Gedeputeerde BOND: De extra inspanning zit erin dat ik heb toegezegd dat de verfijning van de 3145 

monitor, want dit is de eerste die wij gedaan hebben, in die verfijning moet dat zitten. Dat is de 

opgave voor de volgende keer en voor de Staten is daar levensgeluk aan toegevoegd. De inbreng 

van mevrouw De Meij, de inzet van ouderen en mensen met een afstand tot de arbeidsmarkt. 

Afgelopen week hebben wij de Greenport Aalsmeer conferentie gehad, daar was Annemarie van 

Gaal te gast. Daar heb ik namens de provincie gezegd dat wij die mensen nu juist nodig hebben, 3150 

want door de aantrekkende economie hebben wij iedereen nodig die inzetbaar is en vanuit de 

Greenport zijn projecten die daarop inzetten. De Brexit, in de commissie van januari verwacht ik 

een stuk te hebben met een grove schets van de mogelijke gevolgen voor de provincie. Tata is 

genoemd. Het college heeft hele korte lijnen met de directie en daar ligt het aanbod dat als zij 

ons nodig hebben, wij daarvoor inzetbaar zijn. Het CDA en de VVD vragen naar de digitalisering 3155 

van Noord-Holland. Wij zijn bezig met het binnenhalen van het net, voor het einde van het jaar is 

dat klaar, op het witte gebied zetten wij in en met vraagbundeling zetten wij in op de grijze 

gebieden, met name rondom de bedrijventerreinen. Daar wordt aan gewerkt en ik verwacht begin 

volgend jaar met de uitkomsten bij u te komen. D66, systeemkanteling, u noemt de 

kringlooplandbouw. U gaat zelf over uw agenda, dus als u dat agendeert, dan gaan wij het 3160 

daarover hebben. Dat zit redelijk dicht bij natuurinclusieve landbouw, dus daar koppel ik hem 

aan. Daar zijn wij op zoek naar een pilot, misschien kunnen wij dat combineren. 

 

De heer LEEVER (ONH): Voorzitter. U zei, digitale netwerken. Op dit moment ligt er een 

subsidiepot van 120 miljoen euro vanuit Europa om ‘rural environment’ te voorzien van wifi. 3165 

Doen wij als provincie daar nog iets mee? 

 

Gedeputeerde BOND: Wij kennen dat project en proberen hierop in te spelen, maar zoals u weet 

hebben wij 5 miljoen euro voor de zogenaamde vaste draadloostechniek die ze in Zeeland 

toepassen en dat gaat om 5% van de witte gebieden die wij anders nooit rendabel zouden kunnen 3170 

krijgen en voor de rest van de witte gebieden, de andere 18.000 aansluitingen daar hebben wij 

een garantstelling voor afgegeven en dat bedoel ik met het net ophalen. Wij proberen daar 

Europese subsidies voor binnen te halen, dat zijn wij aan het onderzoeken. CO2 Greenports, dat 

gebeurt op dit moment in de Greenport Aalsmeer, bij PrimA4a, daar wordt hij aangelegd. Daar is 

hij volgend jaar gewoon operationeel. Wij zijn ook bezig met CO2-onderzoeken in Alton 3175 

Grootslag en Agriport a7 vanuit de Greenportstructuur. De transitie landbouw en twee moties van 

de CU/SGP, u heeft het over traagheid, zorgvuldigheid en Dagobert Duck. Wij kennen natuurlijk 

Willie Wortel, wij investeren veel in innovatie, dat is de andere kant van het verhaal en wij hebben 

een minister van Landbouw en daar zijn wij heel blij mee, zeker als landbouw- en 

natuurprovincie. Dit zijn moties die gaan over de landbouw en vandaar dat ik die rol met name 3180 

noem. De eerste motie voor een onderzoek naar glyfosaatvrije landbouw. Dat is een motie die ik 
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graag wil ondersteunen, maar de minister heeft al een uitspraak gedaan dat zij dit gaat oppakken 

en zij heeft een termijn van vijf jaar genoemd, dus daar ligt hij bij het Rijk, Europese regelgeving. 

Ik zou willen voorstellen om dit landelijk te doen vanuit IPO-verband en niet sec als provincie 

Noord-Holland. Vandaar dat ik deze motie ontraad, maar de inhoud overneem en hem vanuit IPO-3185 

verband wil insteken en dit door de minister die al een aantal acties heeft ondernomen, te laten 

oppakken. De tweede motie over onderzoek naar terugdringing bestrijdingsmiddelen is 

overbodig, omdat dit juist de inzet is vanuit het Rijk en Europa en nationaal in IPO-verband maar 

zeker ook vanuit onze Greenports in Noord-Holland zijn wij hier dag en dagelijks mee bezig.  

 3190 

Gedeputeerde LOGGEN: Voorzitter.  Laat ik het kort houden, maar ik heb niet de illusie dat ik het 

binnen een minuut kan afronden. Er zijn vragen gesteld door VVD, CU/SGP en D66 over mijn 

portefeuille. De VVD vroeg naar blauwalg en wanneer komt er iets voor de meest gebruikte 

plassen. Er is een subsidieregeling voor in de maak en naar verwachting kan die in 2018 

opengesteld worden. Het is niet alleen de verantwoordelijkheid van de provincie, dat gaat in 3195 

samenwerking met andere waterbeheerders. D66 heeft een aantal vragen gesteld over de KRW  

en of wij meer kaders kunnen meegeven aan de waterschappen. Daarbij zijn wij afhankelijk van 

landelijke regelgeving van generiek Rijksbeleid. De provincie gaat met name over de ecologische 

kaders en die geven wij ook mee, maar dan gaat het niet over de chemische kant want die zit bij 

het Rijk, dus het is een gecompliceerd iets. Daar waar wij invloed uit kunnen oefenen, zullen wij 3200 

dat zeker doen. Dan zijn er vragen gesteld over ecologische oevers, wat is er nodig. Een aantal 

projecten is al in uitvoering, de Amstel, Omval Kolhorn. Er wordt een uitvoeringskader en een 

programma voor alle provinciale wateren voorbereid. Voor het budget kom ik nog terug bij de 

Staten. Uw opmerking over bodemdaling sluit goed aan bij waar wij mee bezig zijn, samen met 

de partners. Ik ben voorzitter van de taskforce. Wij lopen ertegenaan dat willen wij daar echt 3205 

handen en voeten aan geven, de ambtelijke capaciteit moet daar op het ogenblik nog voor 

gevonden worden. Dat brengt mij bij de vraag van de CU/SGP over de ambtelijke capaciteit. Wij 

kijken als college goed naar het evenwicht tussen ambities en inspanningen en het college heeft 

het beeld dat wij daarbinnen goed kunnen opereren, hoewel wij steeds vaker met onze ambities 

de randen daarvan opzoeken en ertegen aanlopen. Dat neemt niet weg dat als wij iets meer 3210 

willen, wij goed moeten kijken wat daarvoor nodig is en dat meenemen in de besluitvorming. Dan 

de twee moties. De eerste gaat over de aanvullende arbeidsvoorwaarden van de PvdD. Als vader 

vind ik dit buitengewoon sympathiek, maar wij opereren binnen de CAP, Collectieve 

Arbeidsvoorwaarden Provincies, en die is afhankelijk van Rijksregelingen die voortvloeien uit de 

wettelijke regelgeving. Als er nieuwe regelgeving voor komt, dan zullen wij die via IPO zeker 3215 

meenemen. Ik wil niet preluderen op een zelfstandige positie van de provincie vooruitlopend 

daarop. U hebt ook geen financiële dekking aangegeven, dus die motie moet ik ontraden.  

 

De heer VAN LIERE (PvdD): U verwijst naar een collectieve arbeidsovereenkomst. Zegt u daarmee 

dat het volstrekt onmogelijk is om als provincie extra arbeidsvoorwaarden te bieden of zegt u, ik 3220 

vind het niet wenselijk om af te wijken van de cao die er ligt? 

 

Gedeputeerde LOGGEN: Ik zou het buitengewoon onverstandig vinden om los van het IPO dit 

soort aanvullingen op de cao te doen, omdat je dan binnen provincies verschillende 
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arbeidsvoorwaarden krijgt en dat is geen wenselijke ontwikkeling. Er zit ook geen financiële 3225 

dekking bij, dus ik ontraad deze motie. Dan ligt er een motie van D66 en met dit advies verspeel 

ik waarschijnlijk de glorieuze samenwerkingstrofee van 50plus, maar deze motie is heel 

sympathiek en gaat net iets verder dan artikel 8.a. PRV. Ik zou hem graag met een positief advies 

aan PS willen voorleggen, M109 waterbesteding Westpoort.  

 3230 

Gedeputeerde VAN DER HOEK: Voorzitter. Vanwege de tijd ga ik in op de concrete vragen en 

moties. De SP sprak over de klimaatdoelen dat die nog ver weg zijn, wachten op het Rijk of de 

markten met name rond CO2-opslag. Dat staat bij mij op de agenda in de gesprekken met Tata 

over de opslag op zee en in het kader van de warmtenetten. Vandaag is al veel genoemd het IPO-

aanbod, ook op het duurzame investeringsprogramma, 28 miljard euro wordt daar gezamenlijk 3235 

voor het eerst richting kabinet ingebracht om te praten over deze problematiek en voor 

oplossingen te zorgen, onder andere over het emissiesysteem. Het is ook belangrijk te melden 

dat het niet alleen gaat over opslag, maar ook over het voorkomen van uitstoot. Er is een motie 

ingediend door de PvdD over Earth Overshoot Day. Het college ontraadt deze motie omdat deze 

weinig toegevoegde waarde heeft ten opzichte van de internationale berekening en praktisch 3240 

lastig uitvoerbaar is. Het is een duidelijk signaal dat wij moeten werken aan een betere balans, 

daar zijn wij ons van bewust en daar werken wij op diverse manieren aan, onder andere via het 

ontwikkelperspectief Circulaire Economie en op de inzet van innovaties, teeltsoorten bij de 

Greenports, maar de toegevoegde waarde om dit voor Noord-Holland te berekenen is voor GS 

niet duidelijk, ook omdat die berekening lastig te maken is, omdat de Noord-Hollandse bevolking 3245 

niet volledig afhankelijk is van wat wij in Noord-Holland produceren. 50plus, waardering voor uw 

initiatief, alleen ik had verwacht dat u niet met een brillenkoker zou komen, maar met een 

orenwasser naar aanleiding van de laatste commissie maar misschien vindt u die binnenkort op 

een of andere brocante markt. D66 heeft een aantal vragen gesteld, zoals over de buitenplaatsen 

en groene longen. In de huidige leidraad en in de nieuwe vast te stellen leidraad wordt daar 3250 

expliciet aandacht gegeven aan buitenplaatsen en landgoederen en ook in de PRV is de 

uitwerking aan de orde van die aandacht, dan hebben wij het over bescherming en ruimte voor 

ontwikkeling met kwaliteit. Daarnaast is het van belang te melden dat wij in 2017 opdracht 

hebben gegeven voor een herdruk en een Duitse vertaling van het boek Amsterdamse 

Buitenplaatsen, dat is een publieksvriendelijke inventarisatie van de nog bestaande 3255 

buitenplaatsen. Wij zijn in 2017 een samenwerking aangegaan met het Nederlands Bureau voor 

Toerisme en Congressen om de buitenplaatsen door een internationale campagne onder de 

aandacht te brengen en die krijgt een vervolg in 2018. De provincie gaat in 2018 samen met 

Utrecht en Zuid-Holland, de Stichting Kastelen, Buitenplaatsen en Landgoederen opdracht geven 

om een publieksportaal te ontwikkelen voor de buitenplaatsen. De provincie ontwikkelt in het 3260 

kader van de OV-knooppunten toeristische overstappunten en het wandel- en 

fietsknooppuntennetwerk, zogenaamde recreatieve toegangspoorten en er is een kansenkaart in 

de testfase waarin Rijks- en provinciale monumenten gerelateerd worden aan thema’s als 

bereikbaarheid en ligging. Gezien dit alles zie ik de motie als een ondersteuning voor waar wij 

mee bezig zijn, maar in die zin overbodig. Dan is er een vraag gesteld over geothermie. Binnen 3265 

de provincie lopen er drie initiatieven, in Haarlem, Schalkwijk en Greenport Aalsmeer en Almere 

Diemen en wij werken aan een gezamenlijk seismisch onderzoeksprogramma en vervolgens 
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worden proefboringen gedaan om de ondergrond in zicht te brengen, dat is bij ons met name de 

vraag. Dat wij wel weten dat er potentie is, maar niet precies waar. Ik werk samen met de 

provincies Utrecht, Gelderland en Noord-Brabant en collega Bond doet dat via de landelijke tafel 3270 

die zich bezighoudt met de glastuinbouw. Dan de cultuureducatie, de PvdA en het CDA hebben 

hier vragen over gesteld en die begrijp ik mede in het licht van de onlangs door het CDA 

georganiseerde themabijeenkomst. Gelijktijdig begrijp ik ze niet vanuit het al vastgestelde kader 

van de provincie. De cultuureducatie is primair een verantwoordelijkheid van de scholen en 

gemeenten en culturele instellingen. Het is een eerstelijnstaak – toen was ik er ook nog niet in 3275 

2011, 2012 – die door ons is overgedragen aan de gemeenten. Wij dragen wel op een beperkte 

manier bij door het programma cultuureducatie met kwaliteit, daar heeft deze coalitie 250.000 

euro per jaar voor uitgetrokken. Daarmee faciliteren wij partijen om tot een kwaliteitsverbetering 

te komen. Het is nu niet aan de provincie om in het gat te springen, daar waar de scholen, 

gemeenten en culturele instellingen het laten afweten. Wij proberen zoveel mogelijk scholen te 3280 

stimuleren en met ons beleid belonen wij die scholen die met gemeenten samen zelf financieel 

willen bijdragen. Dat is de beste garantie voor een duurzame verankering van cultuureducatie in 

het beleid van de genoemde instellingen. Ik weet dat veel gemeenten ermee bezig zijn, ook 

richting verkiezingen volgend jaar. Ik zou zeggen, laten wij het voor nu bij de inzet houden die 

wij daarvoor hebben staan.  3285 

 

De heer DEN UYL (PvdA): Ik snap het betoog heel goed, past ook, maar als je ziet dat dingen niet 

gebeuren, hebt u dan niet de neiging als je die mensen spreekt, toch eens te zeggen, hoe komt 

het dat jullie niet doen waarvan wij vonden dat het nuttig en nodig zou zijn? 

 3290 

Gedeputeerde VAN DER HOEK: Natuurlijk vragen wij dat wel, maar zij hebben overwegingen om 

daar geen geld voor vrij te maken op hun begroting of zelf mee aan de slag te gaan. Wij proberen 

met ons beleid en het geld de scholen te helpen. Als u vindt dat daar meer geld voor beschikbaar 

moet worden gesteld, dan hoor ik daar graag de Staten over, want dat is dan een signaal, want 

wij doen wat u vraagt en op dit moment voeren wij beleid uit dat door de Staten is vastgesteld 3295 

voor cultuureducatie met kwaliteit. De CU/SGP heeft een motie over de CO2-doelen, 49% reductie. 

Die raden wij af – hoe begrijpelijk ook – want wij hoeven ons niet aan dit regeerdoel te 

committeren omdat wij met de andere overheden en het Rijk aan het bestuursakkoord werken 

over wat er is opgenomen in het regeerakkoord. Dat gaan wij begin volgend jaar doen en dat 

moet leiden tot een maatschappelijk klimaat- en energieakkoord en dan komt dit onderwerp 3300 

ongetwijfeld aan de orde en dat nemen wij dan te zijner tijd over. Het lijkt mij raar als wij op dat 

bord aan het schaken zijn, wij tegelijkertijd als provincie eigenstandig vast besluiten nemen. Wij 

trekken samen op richting het Rijk of wij doen dat alleen. Wij hebben allang het aanbod liggen. 

Laat ons vanuit dat kader die nadere invulling van de afspraken en ons commitment vastleggen. 

 3305 

Tweede termijn 

 

Mevrouw ALBERTS (SP): Voorzitter. Ik ga toch nog even door op de discussie die ik net had met 

gedeputeerde Post. Zij zegt, overschrijding van wegprojecten is door omstandigheden en dan zeg 

ik weer, het wordt gewoon duurder concreet. Dan zegt mevrouw Post, als het ordentelijk aan u 3310 
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wordt voorgelegd, dan kan het allemaal wel. Toen moest ik even denken aan de kwestie afslag A9 

en toen er met stoom en kokend water 3 miljoen euro moest worden bijgeplust. Dan vraag ik mij 

af of wij op hetzelfde niveau met elkaar praten. Het zou de gedeputeerde sieren als zij nu zegt, 

dat ging toen niet zo ordentelijk en dan is dat nog weer de gematigde versie. Mevrouw Geldhof 

zegt, de verhuurdersheffing is een ding, maar wat betreft de SP gaat die gewoon weg. U zegt, dat 3315 

zal wel niet gebeuren en dat denk ik ook niet gezien het regeerakkoord, maar omzetten in een 

investeringspot voor verduurzaming kan natuurlijk ook, dat de verhuurdersheffing een 

investeringsheffing gaat worden, juist om de woningbouw of te versnellen of te verbeteren, in 

ieder geval te verduurzamen. Ik hoor graag hoe u daar tegenaan kijkt. Gedeputeerde Bond zegt, 

het gaat om de balans en de overheid kan het niet alleen, dat klopt, daar ben ik het met u eens, 3320 

maar hoeveel zijn GS bereid om weerwoord te bieden aan het bedrijfsleven, want daar wordt 

regelmatig geroepen moeilijk, moeilijk, kan niet, duur, enzovoorts. Daar zijn altijd heel veel 

bezwaren. Ik geef u nog even mee, die balans is toch echt verstoord en al jaren en dan herinner 

ik u er nog maar een keer aan dat de CEO van DSM, de heer Sijbesma, het over people, profit en 

planet had en dat was echt al jaren geleden. Die man heeft het weer moeten herhalen en ik had 3325 

verwacht dat dat omarmd was, juist omdat het de CEO is van een heel groot bedrijf en niet 

zomaar een fractievoorzitter van de SP in de Staten. U zegt, wij zijn heel blij met de minister van 

Landbouw, is zo’n minister van Landbouw een Willie Wortel of Guus Geluk want ook een minister 

van landbouw kan verkeerde beslissingen nemen en gewoon doorgaan op dezelfde route als waar 

wij zaten met als gevolg een hogere veestapel. Met andere woorden, zomaar een minister van 3330 

Landbouw vind ik te eenzijdig, dus ik kan mij voorstellen dat u ook zelf daar een beeld bij heeft. 

Gedeputeerde Van der Hoek zegt, wij praten onder andere met Tata over CO2-opslag. Dat 

bedoelde ik nou in mijn bijdrage. Wij hebben het over bestuderen, bezien en overleg en 

onderzoek, maar de urgentie is veel groter. Neemt u dat mee of blijft u in de overlegmodus 

staan, want dan duurt het nog wel even en dan halen wij de doelstellingen niet. Ik wil iets zeggen 3335 

over de ingediende moties en amendementen. De overgrote meerderheid gaan wij steunen. Ik 

heb net gezegd, we moeten opschieten, maar ik ben bereid om mijn geduld tevoorschijn te 

toveren rond A 12 waar gedeputeerde Tekin zegt in Q1 van 2018 kom ik met een voorstel. Ik heb 

voldoende geduld om dat nog even af te wachten als het gaat over wat wij doen met NNN. Dan 

het amendement van 50plus, daar ben ik toch wel geneigd om de gedeputeerde te volgen. Ik 3340 

weet dat er veel gebeurt op MRA-niveau, ik weet dat er allerlei stappen gezet worden en dat het 

erop lijkt dat er niet gebouwd wordt, maar dat is toch echt niet het geval, er komt wel degelijk 

van alles de grond uit. M 107 over de verhuurdersheffing is een sympathieke, maar ook hier volg 

ik wel de gedeputeerde en dat is misschien even wennen voor sommigen.  

 3345 

De heer HIETBRINK (GL): Voorzitter. De motie 107 van 50plus over het vlottrekken van de 

woningbouw willen wij graag steunen omdat wij het een sympathieke motie vinden. Wij hebben 

wel een vraag, in het eerste dictum staat dat wij knelpunten bij gemeenten moeten weghalen. Ik 

wil graag duidelijk hebben dat dat niet betekent dat wij het provinciale beleid willen versoepelen. 

Als dat zo zou zijn, dan zullen wij hem namelijk niet ondersteunen. Graag op dat punt 3350 

duidelijkheid. Dan nog twee opmerkingen. De eerste gaat over het amendement over toezicht 

voor natuurgebieden. GS hebben negatief geadviseerd. Ik heb ook gehoord dat er binnenkort 

duidelijkheid komt vanuit GS. Dat heb ik als een toezegging genoteerd, maar ik hoop dat 
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gedeputeerde Tekin dat nog kan bevestigen. Wij vinden toch ten principale dat het geld nu en 

vandaag beschikbaar gesteld zou moeten worden en wij denken dat het gemakkelijk kan vanuit 3355 

de algemene reserves. Als je het aantal hectaren neemt in de provincie en het normbedrag, dan 

weet je wat het maximale bedrag is, dat is nog geen 500.000 euro. Dat kunnen wij echt missen. 

Als wij 60 miljoen euro uit de algemene reserve hebben gehaald kan er ook nog 500.000 euro 

uit. Ik vind het jammer dat wij wel GS de ruimte geven om beleid te gaan maken voor slimme 

mobiliteit, wij reserveren daar vandaag het geld voor terwijl wij nog niet precies weten wat wij 3360 

daarvoor gaan doen. Dat voelt een beetje als twee maten. Dat toezicht is heel belangrijk, dan 

moet je ook gewoon nu het geld beschikbaar stellen. Graag steun vanuit PS voor dat 

amendement. Dan een opmerking over de zorgen die wij hebben geventileerd rondom de 

financiële huishouding. Dat ging over de algemene reserve en het NNN Groen. Ik heb goed 

genoteerd dat GS hebben gezegd binnenkort te komen met iets over het NNN, daar ben ik blij 3365 

mee. Ik deel niet helemaal het geduld van de SP op dit punt. Voor ons is dit punt zo 

zwaarwegend dat zolang er geen oplossing in de begroting is voor dit punt, wij ook niet zullen 

instemmen met de begroting.  

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Voorzitter. Smaakte de donut een beetje? Nieuwe economie. Wel zoet, 3370 

dat klopt. Het kan dus wel, veganistisch, biologisch, smaakvol. En ja, ook economie. Ik werd nog 

gevraagd, wie heeft ze gemaakt, waar haal je die vandaan?  

 

De VOORZITTER: Wij zitten hier niet om reclame te maken.  

 3375 

De heer VAN LIERE (PvdD): Ik heb nog geen naam genoemd en dat zal ik ook niet doen, maakt u 

zich geen zorgen. Ik heb slechts op verzoek de naam verstrekt. Het is wel economie en het debat 

dat ik tot nu toe heb gehoord, de algemene beschouwingen bevestigen eigenlijk wel de inbreng 

van de PvdD in eerste termijn. De begroting heeft zowel stukjes van de nieuwe economie maar 

ook nog veel van de oude economie, en ook in het debat hoor ik weer meer Schiphol, meer asfalt, 3380 

intensieve landbouw, terwijl ik tegelijkertijd hoor, PvdA, tandje erbij voor de natuur, 

duurzaamheid, klimaat, D66, heb lef om te beschermen. Knelt het al een beetje, de coalitie? Het 

woord verkiezingen is wel erg vaak gevallen en er zit ook wel een beetje discussie over de groene 

ruimte waar ik CDA, VVD en 50plus hongerig zie kijken om over te laten aan grijze 

projectontwikkelaars. Het wordt nog een lange anderhalf jaar als ik het zo beluister. De motie 3385 

partnerverlof, het kan natuurlijk wel, zo beluister ik de gedeputeerde, het is een kwestie van wij 

willen het niet of in IPO-verband regelen, maar wat is dan de inzet van Noord-Holland in IPO-

verband op dit punt? Wat betreft de dekking, vind ik een beetje flauw. Klopt, er zit geen dekking 

in, dat klopt, ik mik met deze motie op 2019, maar hoe eerder hoe beter, dat kan ook met een 

begrotingswijziging tussendoor. Dit gaat niet om een bedrag dat significant gaat bijdragen, ten 3390 

minste bij mijn weten zijn niet alle ambtenaren althans hun partners, zeer snel zwanger allemaal, 

dus dat zal beperkt zijn tot zes weken. De motie Earth Overshoot Day, wij zien wel de 

meerwaarde, dus wij zijn benieuwd hoe PS daarover denken. 

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Voorzitter. Het doet mij deugd dat de brillengarage enorm veel heeft 3395 

losgemaakt. Het was eigenlijk bedoeld om een samenwerking op gang te brengen tussen coalitie 
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en oppositiepartijen, maar ik heb de indruk dat het meer op een verwijdering aankomt, omdat 

iedereen hem graag in zijn bezit wil hebben. Ik heb hem al aan mevrouw Post beloofd, die mag 

hem een week hebben en dan gaan wij daarna bekijken waar die verder naartoe gaat. Wat betreft 

onze enige motie en amendement, ik heb mevrouw Geldhof zich niet heel negatief horen uitlaten 3400 

over de punten. Over punt 1 zegt zij dat in MRA-verband wordt gewerkt aan het versnellen door 

het wegwerken van knelpunten. Misschien als ik hem intrek en de gedeputeerde kan toezeggen 

dat de provincie nog een stapje harder loopt dan nu het geval is op alle drie de punten, dan zijn 

wij eventueel bereid om hem in te trekken. Want punt 3, er bij het Rijk op aan te dringen de 

heffingen voor corporaties te beperken, daar was zij ook niet echt negatief over, dus als de 3405 

gedeputeerde een toezegging kan doen, dan zij wij bereid hem in te trekken. Wij willen GL erg 

bedanken voor hun steun. Wij waren niet van plan iets te doen wat tegen de PRV ingaat.  

 

De heer LEEVER (ONH): Voorzitter, in de beantwoording van gedeputeerden Post en Geldhof, 

twee punten waar ik antwoord op zou willen hebben. De enorme reserve die wij hebben, is 3410 

geoormerkt, dat blijkt uit de beantwoording die ik al heel lang ken, dat heeft te maken met 

projecten die in het verleden afgestemd zijn, over het oormerken, maar ik kan ook zeggen dat 

gaat ons als provincie niet aan, dat zijn Rijksprojecten. Dan hoef ik niet te citeren waarover dat 

gaat. Recent hebben wij nog 17 miljoen euro terug gehad van een project wat ons in principe niet 

aanging als provincie, maar ik begrijp ook wel dat economie daarin een belangrijke rol speelt. 3415 

Daarmee wil ik zeggen dat projecten die al zo lang op de rol staan en niet uitgevoerd worden, 

zouden wij daar geen punt achter kunnen zetten op een gegeven moment en eens kijken om dat 

geld aan andere projecten te spenderen. Het heeft allemaal ook te maken met een bepaalde 

houdbaarheidsdatum en zoals ik van mijn collega van de VVD begreep, verandert de economie 

razendsnel en waarom zouden wij als provincie niet mee anticiperen in plaats van vasthouden 3420 

aan hetgeen in het verre verleden vastgelegd is. Dan nog een vraag aan mevrouw Geldhof over 

wonen. Er zijn gemeenten in de Kop die in eerste instantie – wat ik weet van 

woningbouwverenigingen – graag willen bouwen maar niet kunnen, omdat er in het verleden een 

rem zat vanwege een aardkundig monument en dat bleek achteraf geen aardkundig monument 

te zijn, maar nu moet er eerst weer een milieurapport gemaakt worden. Voor de 3425 

seniorenwoningen staan mensen acht jaar in de rij en dat project wordt enorm vertraagd, zit 

dichtbij de voorzieningen, ik noem geen namen, daar zou u toch een versnelling moeten 

toepassen om de woningbouw toe te staan, want de woningbouw zit te springen op een 

vergunning, maar dat wordt weer vertraagd omdat er weer een nieuwe procedure gestart moet 

worden, er moet een milieuvergunning aangevraagd worden, dus voordat we daar daadwerkelijk 3430 

kunnen gaan bouwen voor die senioren die acht jaar op de wachtlijst staan, zijn we een x-aantal 

jaren verder. Dus hoezo, 116.000 woningen die wij nu kunnen bouwen maar er wordt niets 

gedaan, er komt geen spade in de grond, maar dat komt ook omdat wij tegen problemen 

aanlopen die wij zelf creëren.  

 3435 

De heer ANNAERT (VVD): Voorzitter. Ik begrijp dat de heer Van Liere zich opgeworpen heeft als 

relatiemakelaar. Ik kan hem zeggen dat ik weleens begrepen heb dat relaties het meest gebaat 

zijn bij tegenpolen en wat dat betreft zit het prima in de coalitie. Ja, het zal je maar gezegd zijn. 

Dat is het mooie van een relatie, dat tegenpolen toch iets met elkaar kunnen bereiken. Het 
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voorbeeld van de donuts is ook economie. Dat is het mooie van de Nederlandse economie, dat is 3440 

geen geleide economie, dat is een economie waarin mensen kansen worden geboden om datgene 

te doen waar hun hart ligt of waar hun portemonnee ligt en dat is in het geval van de donuts ook 

zo. Creativiteit, innovatie, het is allemaal prachtig in de Nederlandse economie en het is fijn dat 

de economie in die zin leeft bij de PvdD. De VVD is blij met de toezeggingen door het college 

over de notitie over Brexit die eraan zit te komen en het aanbod van het college om daar waar 3445 

Tata behoefte heeft, daar een rol te spelen. De korte lijnen zijn er, ook in het verleden waren er 

die bij de discussie over van Corus naar Tata, dus maak gebruik van die lijnen zou ik tegen Tata 

zeggen, als daar behoefte aan is. De discussie over Schiphol was interessant en de gedeputeerde 

wil op dit moment nog niet overal zijn vingers aan branden, maar ik vraag aandacht voor een 

misschien wat ondergesneeuwd element in die discussie. Het lijkt nu net alsof het bij Schiphol 3450 

alleen maar over milieu en hinder gaat, maar ik heb niet voor niets de enorme werkgelegenheid 

genoemd die ermee gemoeid is en ik mag toch verwachten dat het college zich daar keihard voor 

maakt, zeker met een gedeputeerde met deze achtergrond. Er is al heel veel gezegd over wonen. 

Binnenkort komt er een uitvoerig overleg van PS met de gedeputeerde. Ik blijf het wonderlijk 

vinden dat analyses die er liggen, op verschillende wijze gelezen worden of kunnen worden. 3455 

Sterker nog, dat de discussie zich nu weer lijkt te verplaatsen naar hoe de opdracht destijds is 

geformuleerd. Wij zijn desondanks heel benieuwd hoe deze discussie gaat uitpakken. Wij zien het 

niet alleen maar in binnenstedelijk en daarom wil ik PS en de gedeputeerde verwijzen naar een 

onderzoek door het Planbureau voor de Leefomgeving naar de transformatiepotentie 

woningbouwmogelijkheden in de bestaande stad. PBL concludeert dat het alleen past in de stad 3460 

als wij in grotere dichtheden gaan bouwen dan wij tot nu toe gewend zijn. Dat betekent concreet 

dat PBL zegt, dat betekent dus hoogbouw en kleinere woningen en dat leidt bij ons tot de 

conclusie dat mensen die dat allemaal niet willen, die hebben pech. Zo werkt het naar ons 

oordeel niet, dus er komt nog een discussie en ik ben heel benieuwd welke rol het Rijk daarin 

gaat vervullen, want in het regeerakkoord staat over wonen dat het aanbod van woningen traag 3465 

reageert op de aantrekkende vraag. Dan zegt de regering, dat is deels inherent aan het 

bouwproces maar deels ook het gevolg van onnodig belemmerend overheidsbeleid. Dat gaat een 

hele interessante discussie geven en wij zijn heel benieuwd naar de uitkomst. Tot slot zouden wij 

van gedeputeerde Water willen horen, hij heeft een subsidieregeling over blauwalg 

aangekondigd, kan hij ons al vertellen wat het volume is dat daaraan gekoppeld wordt?  3470 

 

Mevrouw ZAAL (D66): Voorzitter, laat ik beginnen met dat ik de brillengarage niet wil, niet omdat 

ik niet wil samenwerken, maar ik ben nog te jong voor een leesbril en heb ook geen slechte ogen. 

Dus wat heb ik aan een brillengarage. De donuts daarentegen heb ik wel gewaardeerd. De 3.000 

kilocalorieën waren ze meer dan waard. Het laat maar zien dat veganistisch eten niet altijd 3475 

gezond hoeft te zijn. Over de relatie in de coalitie, het is heel erg lief dat u zich daar allemaal 

zorgen om maakt, maar dat is nergens voor nodig. Wij zeggen altijd, zonder wrijving geen glans. 

Dan de moties. De moties die volgens GS niet uitvoerbaar zijn, zullen wij uiteraard niet steunen. 

De motie en het amendement over wonen, daarvan wachten wij af of GS die toezegging gaan 

doen. Dan een paar moties over het overnemen van ambities in het regeerakkoord of moties die 3480 

vragen om een extra investering van de provincie. Daarvan wil ik voorstellen – met het risico dat 

ik toch nog aanspraak maak op de brillengarage – dat wij kiezen voor de volgordelijkheid die met 
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de motie van de coalitie om eerst te kijken naar de financiële ruimte en vervolgens te kijken 

welke ambities bij PS leven om te kijken waar wij dat geld aan besteden en niet om nu zonder dat 

wij precies weten welke ruimte er is, daar al een voorschot op te nemen. Dan blijft over de Earth 3485 

Overshoot Day. Dit is ontzettend sympathiek, maar wij hebben al meerdere keren de discussie 

gevoerd in de commissie waar wij ons moeten inzetten op het gebied van duurzaamheid. Is dat 

op het creëren van dagen of andere papieren tijgers of bij het inzetten van echte maatregelen en 

ik zie eerlijk gezegd de meerwaarde hiervan niet in. Deze kosten zet ik liever in voor concrete 

maatregelen om echt iets aan duurzaamheid te doen. Het vaderschapsverlof, het hangt ervan af 3490 

of het een standaard of een minimum cao is die het IPO hanteert. Ik weet het niet uit mijn hoofd, 

maar ik vind de opmerking van GS terecht dat de cao een bepaalde functie heeft en dat je daar 

niet te snel van moet afwijken. Inbrengen in IPO kan geen kwaad, dus als wij hem zo mogen 

bekijken, dan wordt de intentie gesteund, maar gaat de motie zoals nu geformuleerd, iets te ver. 

De motie Groene Longen, daar wachten wij de leidraad voor af. De motie waterbestending 3495 

Westpoort is met zoveel enthousiasme ontvangen door GS, wij kunnen niet anders dan hem 

gewoon in te dienen.  

 

De VOORZITTER: Motie 108 is dus ingetrokken. 

 3500 

De heer DEN UYL (PvdA): Voorzitter, wij zijn zeer content dat GS hebben gezegd de motie van 

vier partijen waar wij iedereen voor uitnodigen om zich bij aan te sluiten, die vooral procesmatig 

kijkt naar de vraag, is er nog geld, kunnen wij op korte termijn iets doen, zijn GS bereid die over 

te nemen dan wel positief te bejegenen. Wij snappen heel goed dat mevrouw Post iets zei over 

het woordje nu, want op dit moment heb je de vrijval van de stelpost macro-economische 3505 

tegenvallers, maar dat er misschien nog wat andere dingetjes komen. Als het gaat om extra 

inspanning voor de energietransitie, dan staan wij daar absoluut niet afwijzend tegenover. Dat 

kan alleen maar goed zijn, maar wij denken dat er toch wel wat overblijft en dat is ons antwoord 

aan GL. Als je vindt dat er iets moet gebeuren op het gebied van handhaving en toezicht, dan 

moet je daar nu over besluiten. Wij vinden de financiering uit de algemene reserve niet 3510 

verstandig, maar die discussie voeren wij regelmatig op een andere plek en wij denken dat het 

goed zou zijn om dat mee te nemen in een traject op korte termijn als je kijkt naar welke 

financiële middelen er nog zijn. Wij zijn blij met de toezegging van de heer Tekin om begin 

volgend jaar met PS in gesprek te gaan over de financiering van de groene ambities op lange 

termijn na 2025. Dat is geen zaak van vandaag, maar behoeft wel aandacht. Ik ben dus content. 3515 

Er zijn andere moties ingediend. De motie van de CU/SGP over glyfosaatvrije landbouw, wij zijn 

blij dat de nieuwe minister heeft gezegd geen tien maar vijf jaar en wij zijn blij met de 

toezegging van de gedeputeerde dat hij de kwestie aan de orde gaat stellen in IPO-verband. 

Daarom hebben wij geen behoefte aan die motie, dat wachten wij rustig af. Dat geldt ook voor de 

motie van CU/SGP over onderzoek terugdringing bestrijdingsmiddelen. Ook niet een onbelangrijk 3520 

thema. Wij zijn niet toe aan een actieplan, maar laten wij nog een keer goed praten in de 

commissie en wat de provincie wel kan doen. Wij zullen de motie in deze vorm niet steunen, 

maar wij waarderen het als hij wordt meegenomen naar de commissie om er het gesprek over te 

voeren. Tenslotte, de motie over kraamverlof ziet op een positief thema maar dat is vooral een 

verantwoordelijkheid van de sociale partners in de sector en zolang de Wet aanpassing 3525 
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rechtspositie ambtenaren nog niet van toepassing is, is het geen cao maar een 

arbeidsvoorwaardenregeling, desalniettemin, het heeft een standaardkarakter en het is goed om 

daar in IPO-verband over te spreken. 

 

Mevrouw KEUR (CDA): Voorzitter. Ik ga niet op alle moties en amendementen in in verband met 3530 

mijn spreektijd. Ik wil ingaan op de opmerking van de heer Bond over de balans die wij met 

elkaar moeten zoeken, want wij hebben vandaag ook nog wel wat tegenstellingen gehoord. Het 

verschil tussen regio en stad, natuur en bedrijvigheid, wonen, ruimte, natuur en stilte, 

herindeling van een regio van onderop of juist van bovenaf, nadrukkelijk suggesties doen, een 

bril met of zonder garage. Ik kan de heer Van Liere verzekeren dat wij de tegenpolen in de 3535 

coalitie af en toe moeten overbruggen en wij proberen zo goed mogelijk samen te werken. Als je 

al een poosje optrekt met goede vrienden, dan kan ik u verzekeren, dan vliegt de tijd en ik zie 

niet op tegen de komende anderhalf jaar. Dan kort over de cultuureducatie, dit antwoord hadden 

wij verwacht want dat is in lijn met wat wij hadden afgesproken. Het CDA zal met nadere plannen 

komen over dit onderwerp. De Noordzuidlijn, ik heb niet van de gedeputeerde gehoord dat zij 3540 

dat verder gaat uitwerken en dat begrijp ik ook, maar wellicht kan onze afvaardiging in MRA-

verband daar toch nog een keer een balletje over opgooien en eens kijken wat er mogelijk is in 

de nabije toekomst of in een wat verdere toekomst. Dan het verschil in inzicht waar wij ook een 

balans moeten vinden is de woningbouw, niet alleen een verschil van inzicht over hoe wij omgaan 

met onze ruimte, maar ook heel opmerkelijk, een verschil in weergave van feitelijke informatie, 3545 

maar daar komen wij volgende week op terug op 9 november. Ik ben heel benieuwd naar de 

uitkomsten van die bijeenkomst. Er wordt kort iets gezegd over de langlopende pachtcontracten, 

wij zijn er geen voorstander om die open te breken. Ook daar zal een balans in gevonden moeten 

worden.  

 3550 

De heer KLEIN (CU/SGP): Voorzitter. In reactie op de door mij geconstateerde traagheid van de 

provincie, heb ik van verschillende gedeputeerden allemaal gehoord met welke plannen zij bezig 

zijn en dat wij binnenkort beweging kunnen verwachten op de voorbeelden die ik heb genoemd 

en daar ben ik heel blij mee, maar de kern was, hebben wij voldoende capaciteit. De heer Loggen 

denkt van wel, maar soms lopen wij tegen de grenzen aan. Ik wil vragen, als dat het geval is, 3555 

zeker naar oplossingen te zoeken, want liever doen wij het goed en effectief, dan dat wij allemaal 

plannen maken die niet te realiseren zijn. De onduidelijkheid van de situatie van de beschikbare 

woningvoorraad, wij kijken ook uit naar wat wij te horen krijgen op 9 november, dus wij zullen 

daar dan verder op doorgaan. De heer Bond ging in op mijn moties over landbouw en hij wilde 

toezeggen om in IPO-verband samen met de minister te gaan werken aan de voorbereiding van 3560 

het verbod op glyfosaat. Als u wilt toezeggen om bij de minister aan te dringen op een actieplan, 

dan trek ik die motie in. M113 gaat over terugdringen van bestrijdingsmiddelen en die vindt u 

overbodig. Dat lijkt mij juist een gemiste kans, want wij hebben in Noord-Holland zoveel ervaring 

en kennis dat het heel goed is om die in te zetten. De PvdA reikte de hand waarschijnlijk in een 

poging om de brillenkoker te bemachtigen, om een gesprek te hebben in de commissie. Ik zat in 3565 

eerste instantie te denken, laten wij die motie maar gewoon indienen, want ik vind het signaal 

belangrijk. Aan de andere kant, het gaat mij niet om een motie in te dienen om het moties 

indienen. Kan de gedeputeerde zo’n gesprek voorbereiden? Wat kunnen wij doen als Noord-
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Holland met onze goede voorbeelden en ervaring om een bijdrage te leveren aan het 

terugdringen van het gebruik van bestrijdingsmiddelen in de landbouw? Motie 111, aansluiten bij 3570 

het regeerakkoord van het kabinet. Gedeputeerde Van der Hoek zei, dat is niet nodig en daar 

verbaas ik mij over. Het is juist een signaal dat wij afgeven, dat wij graag met het kabinet samen 

aan de slag gaan en dat wij de ambities delen, niet meer en niet minder. In het kader van de 

veelbesproken metafoor over relaties, zeggen wij met deze motie: ja, ik wil. De motie van 50plus 

over het aanjagen van de woningbouwknelpunten, als dat niet betekent dat wij het beleid 3575 

verruimen, dan steunen wij die. Overshoot Day is een belangrijk thema, maar ik kan mij 

voorstellen dat er te veel ambtelijke tijd in gaat zitten om dat voor de provincie uit te rekenen. 

Kunnen GS toezeggen om jaarlijks in de provinciale communicatie aandacht te besteden aan het 

plaatsvinden van de Overshoot Day zonder daar allerlei berekeningen voor uit te voeren? 

 3580 

Gedeputeerde POST: Voorzitter. Het doet mij deugd dat ik als gedeputeerde Mobiliteit vandaag 

een brillengarage in de wacht heb gesleept voor het college. Ik vind het wel jammer dat de 

oorspronkelijke toezegging van twee weken terug werd gebracht naar een week, maar zo gaat 

dat kennelijk met toezeggingen vanuit de Staten. Nog twee vragen. De vraag van de heer Leever, 

het zetten van een punt achter langdurige projecten. Ik geef hem mijn eerste termijn terug, dit 3585 

zijn reserves die door uw Staten bekrachtigd zijn en als u iets anders wilt en er liggen geen 

bestuurlijke toezeggingen of juridische verplichtingen, dan is het aan uw Staten om daar iets 

anders van te vinden. Ik wil suggereren om de inventarisatie die wij bij motie aangereikt hebben 

gekregen van de vier coalitiepartijen, even af te wachten, want dat brengt misschien enige 

verandering in het perspectief teweeg. In de richting van mevrouw Alberts, voor mijn kwalificatie 3590 

van de gang van zaken bij de A9 aansluiting Heiloo verwijs ik u graag terug naar het verslag van 

10 juli want daar heb ik dat een aantal malen gezegd. U hebt in uw eerste termijn terecht gezegd, 

het is semantiek. Een overschrijding bij mij is budget uitgeven dat je niet hebt en voor zover ik u 

kan verzekeren is dat de afgelopen periode op de portefeuille Mobiliteit niet aan de orde 

geweest. 3595 

 

Gedeputeerde GELDHOF: Voorzitter. Motie 50plus, mevrouw Alberts vroeg om de 

verhuurdersheffing om te zetten in gelden voor verduurzaming. Dat zou een goed plan zijn. Op 

dit moment is het zo dat vanaf 2019 er een maximale korting komt van 25 miljoen euro op het 

bedrag waarop corporaties een beroep kunnen doen indien zij investeren in verduurzaming van 3600 

de bestaande woningvoorraad. Daar is het Rijk al mee bezig, maar wij hebben dat steeds 

benadrukt in alle contacten en dat zullen wij blijven doen. In algemene zin over deze motie, 

mevrouw De Meij vroeg toe te zeggen een stapje harder te lopen en dat suggereert dat wij nu 

mogelijkheden laten liggen die er wel zijn en dat doen wij niet. Wij werken aan een flexibele schil 

omdat gemeenten behoefte hebben aan bepaalde type expertise en deskundigheid van 3605 

planeconomen en verkeerskundigen die vanuit de MRA kunnen worden ingehuurd om de 

versnelling te doen. Dat speelt nu allemaal al. De woonzorgzones. Wij hebben een aparte actie 

gedaan voor Hilversum, de Reiger, om te analyseren waarom zo’n complex dat daar gebouwd 

moet gaan worden, zoveel inschrijvingen kreeg en wat de succesformules zijn. Het rapport 

hebben wij aangeboden aan minister Blok. Wij zijn op alle fronten bezig, dus nog een tandje 3610 

harder lopen suggereert echt dat wij kansen laten liggen en dat kan ik niet toezeggen. 
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Mevrouw DE MEIJ (50plus): Het was niet mijn bedoeling om te zeggen dat er nu niet genoeg 

gebeurt, maar ik heb gezegd dat ik de motie en amendement niet ga indienen als u kunt 

toezeggen, u hebt gezegd dat u in MRA-verband daarmee bezig bent en ambtelijke 3615 

deskundigheid ter beschikking stelt, maar misschien kunt u zeggen dan ga ik nog een stukje 

verder en dan komen wij elkaar tegemoet en dan krijgt u de brillengarage nadat mevrouw Post 

hem een week in huis heeft gehad. Misschien kunnen wij elkaar tegemoet treden. Ik zeg niet dat 

u niets doet, maar misschien kunt u daar nog wat extra uren aan besteden. 

 3620 

Gedeputeerde GELDHOF: De vraag is helder maar u moet erop vertrouwen dat wij al een tandje 

bijzetten want willen ook niets liever – en dat staat ook in de woonvisie – dan ervoor zorgen dat 

er voldoende woningen zijn op de juiste plek die tegemoetkomen aan de woonbehoefte van onze 

inwoners, dus dat doen wij. Het verhaal van de VVD, kijk ook naar het Planbureau voor de 

Leefomgeving en wat zij zeggen over de dichtheden en kleinere woningen, datzelfde planbureau 3625 

zegt ook dat er veel meer een- en tweepersoonshuishoudens gaan komen. Dat is niet alleen 

omdat mensen vaker langer single zijn of er zijn meer scheidingen, mensen blijven langer alleen 

of besluiten om alleen te blijven wonen en ze worden ook nog eens ouder en zijn ook vaak 

alleen. Daarom is er meer behoefte aan woningen geschikt voor een of 

tweepersoonshuishoudens. Ook dat zegt hetzelfde Bureau voor de Leefomgeving. Dat vraagt om 3630 

een andere kijk op hoe je gemeenten, steden en kernen moet inrichten. Er worden nog steeds op 

dit moment wat grotere woningen gebouwd en er ligt nog steeds harde plancapaciteit op locaties 

waar nu nog koeien rondlopen, de ene keer komen er appartementen en de andere keer 

grondgebonden woningen. Vanuit de demografische ontwikkelingen weten wij dat de 

babyboomgeneratie ons over niet al te lange tijd helaas zal gaan ontvallen. Die woningen komen 3635 

vrij, dat zijn grote woningen en die zullen hopelijk bewoond gaan worden door grotere gezinnen 

of anderen die zo’n type woning zoeken. Wij zoeken vooral naar evenwicht en balans bij wat je 

nodig hebt. Er komt binnenkort een nieuw onderzoek uit, het WIMRA, wonen in de 

metropoolregio Amsterdam en ook daaruit zal blijken welke typen woningen en woonmilieus 

mensen zoeken en dat wij daar zo goed mogelijk aansluiting bij vinden. Mijnheer Leever heeft het 3640 

al een paar keer gehad over de type woningen in Hollands Kroon. U zegt, mevrouw Geldhof zegt, 

de schop kan in de grond voor 116.000 woningen, waarom deze dan niet? Dat is heel simpel. Die 

116.000 woningen zijn harde bestemmingsplannen, daar zijn alle planologische procedures voor 

doorlopen, er staat geen enkele planologische belemmering in de weg en wat u zegt, is een plan 

dat niet staat in het kwalitatief woningbouwprogramma van de Kop. Daar zit dus een 3645 

planologische beperking op. Het is geen hard plan en zit helemaal niet in die 116.000 waarvan ik 

steeds zeg, de schop kan in de grond. Dat is een heel ander traject.  

 

Gedeputeerde TEKIN: Ik vind het jammer dat de heer Hietbrink weinig vertrouwen in mij heeft, in 

het college. U zegt, in verband met NNN ga ik niet instemmen met de begroting. Ik vind het echt 3650 

heel jammer dat u geen vertrouwen heeft in het college, want wij hebben het geagendeerd en wij 

willen het gesprek met elkaar voeren, dat moeten wij met elkaar voeren en ik hoop dat ik u straks 

positief kan verrassen als ik met voorstellen daartoe kom. U vroeg een toezegging op het 

toezicht. Als de motie van de coalitiepartijen wordt aangenomen, dan is dat gewoon een opdracht 



Pagina 87 

 

 87 

aan mij. Dat wordt nog harder dan een toezegging. Mijnheer Annaert, het belang van Schiphol 3655 

overstijgt het belang van de provincie. 

 

Gedeputeerde BOND: Voorzitter. Hoeveel zijn GS bereid om weerwoord te geven aan het 

bedrijfsleven? Er is regelgeving en wij hebben een aantal RUD’s die daar toezicht op houden en u 

ziet ook dat bedrijven het echt zelf willen, omdat zij zien dat daar de toekomst van het bedrijf 3660 

ligt. Wat dat betreft is het voor het bedrijfsleven echt van belang dat zij daarin meegaan. Ik ben 

blij met de minister van Landbouw en Natuur, maar als het gaat over het landbouwdeel, dan moet 

u het regeerakkoord maar lezen wat daarin staat en daarom heb ik er heel veel vertrouwen in dat 

zij daar een belangrijke push gaat geven bij de verduurzaming van de sector. De motie 

bestrijdingsmiddelen vraagt ons om een actieplan te maken, maar ik zou het liever vanuit IPO 3665 

doen en dat heb ik ook toegezegd, zodat het een landelijk actieplan wordt en niet sec van alleen 

Noord-Holland. Dan maak je ook meer meters bij de bestrijdingsmiddelen. Ik vind het ook een 

level playing field met de ondernemers in Noord-Holland die daarmee bezig zijn. Vandaar dat ik 

de motie ontraad. Het was een heerlijke donut, mijnheer Van Liere, maar ik hoor pas net hoeveel 

calorieën erin zitten, dus u wordt hartelijk bedankt. Dat levert mij weer 10 km hardlopen op. 3670 

Gelukkig zijn er nog meer van dat soort artikelen. U heeft het over de nieuwe economie en dat 

roep ik ook al jaren, dat is zo. Wij hebben inmiddels al melkvrij ijs, een bedrijf dat het hartstikke 

goed doet en groeit als een speer en wij zien ook dat de vraag in restaurants naar vegetarisch 

groeit, dus de markt bepaalt dat in hoge mate en wij zien ook dat de markt wijzigt en dan moet 

de ondernemer wel mee. 3675 

 

De VOORZITTER: Blijft de vraag over wat de heer Klein doet met zijn moties 112 en 113 gehoord 

de gedeputeerde.  

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Ik trek motie 112 in, dat had ik al aangekondigd. 3680 

 

De VOORZITTER: M 112 is bij deze ingetrokken. 

 

De heer KLEIN (CU/SGP): Maar voor motie 113 had ik gevraagd of de gedeputeerde ons van input 

wil voorzien voor een gesprek in de commissie over wat wij als Noord-Holland kunnen bijdragen 3685 

aan de beperking van het gebruik van bestrijdingsmiddelen. 

 

Gedeputeerde BOND: Ik heb voorgesteld om dat nationaal te doen vanuit IPO en de minister om 

vandaaruit met een actieplan te komen.  

 3690 

De heer DEN UYL (PvdA): Dat is volgens mij heel verstandig, maar wij zouden daar ook een keer 

in de commissie over willen spreken hoe je dat in IPO-verband aan de orde kunt stellen.  

 

Gedeputeerde BOND: Dat is het aller gemakkelijkste want u gaat zelf over uw agenda en als u mij 

daartoe uitnodigt, dan doe ik dat graag. 3695 
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De heer KLEIN (CU/SGP): Die uitnodiging kunt u zeer binnenkort verwachten en dan trek ik de 

motie in. 

 

De VOORZITTER: Motie 113 is ingetrokken. 3700 

 

Gedeputeerde LOGGEN: Alvorens ik ga antwoorden, wil ik even iets zeker weten. Mijn smaak voor 

cultuur is niet zo ver doorontwikkeld als bij mevrouw Post, mevrouw De Meij en mevrouw 

Geldhof, die wedijveren voor de brillengarage. Zou ik überhaupt in aanmerking komen, zou u 

hem dan willen doorgeleiden naar deze twee dames voor alle zekerheid. De vraag van de VVD, 3705 

het volume is ongeveer 150.000 euro, maar wij zijn nog aan het inventariseren. Het 

partnerverlof, in het regeerakkoord komt men al een eind tegemoet aan de motie van de PvdD. 

Per 1 januari 2019 wordt er vijf dagen kraamverlof aan vaders toegekend. In 2020 mag men vijf 

weken vaderschapsverlof tegen 70% van het maximale dagloon opnemen en het adoptieverlof 

wordt zes weken. Dat schiet al een heel eind op, maar dat neemt niet weg dat ik erbij blijf dat dit 3710 

een zaak is van de sociale partners. De heer Den Uyl en anderen hebben daar correct over 

gesproken. Daarnaast vind ik het wat flauw hoe luchtig de heer Van Liere doet over het financieel 

kader dat hij hier niet bij geeft. Wij weten bij benadering niet waar wij het over hebben en het 

staat in de wet en het IPO volgt de wet, dus ik ga ervan uit dat dit er op ordentelijke wijze in 

komt. Uw motie gaat weliswaar iets verder, derhalve blijf ik de motie ontraden. 3715 

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Kunt u zich dan als goed werkgever in IPO-verband gaan inzetten 

voor hetgeen er in de motie staat, want die gaat inderdaad nets iets verder. Ik heb al gezegd hoe 

goed ik dit onderdeel van het regeerakkoord vond, daar heb ik in mijn bijdrage al naar verwezen, 

maar als werkgever, als een van de sociale partners, kunnen wij iets doen. 3720 

 

Gedeputeerde LOGGEN: Wij hebben in dit land spelregels over hoe wij dat doen. Ik vind dat je het 

daar moet laten, want dat is een spel tussen werkgevers en werknemers en daar moeten wij niet 

op ad hoc basis iets aan toevoegen of weghalen. Ik blijf bij het ontraden van de motie.  

 3725 

Gedeputeerde VAN DER HOEK: Ik heb begrepen dat mij een hoop calorieën bespaard zijn 

gebleven, maar niettemin mijn waardering voor het initiatief van de PvdD, dat was zeker leuk. De 

vraag was of wij concreet aandacht zouden kunnen geven aan de communicatie rondom Earth 

Overshoot Day. Het lijkt mij apart om dat standaard te doen, ik denk dat de organisatie ook wel 

goed in staat is om daar aandacht voor te genereren en of wij nou standaard die communicatie 3730 

moeten overnemen, is volgens mij niet helemaal de taak van de provincie. Ik wil welwillend kijken 

op het moment dat er een publicatie is om hierover iets mee te nemen in onze eigen 

communicatie.  

 

De VOORZITTER: Dan komen wij bij de stemming en wij beginnen met de amendementen. A12, 3735 

behoefte aan stemverklaringen? 
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De heer KLEIN (CU/SGP): Wij zullen dit amendement niet steunen omdat wij het idee hebben dat 

wij op dit moment nog voldoende geld hebben, maar wij ondersteunen van harte het idee dat er 

gespaard moet worden en zien in de opcenten een mogelijkheid, dus voor ons geldt, nog niet.  3740 

 

De VOORZITTER: Mag ik de voorstanders vragen de hand op te steken? Dat zijn de fracties van 

GL, PvdD en ONH. De overige leden tegen, zodat het amendement is verworpen. A 13. 

Stemverklaringen?  

 3745 

De heer DEN UYL (PvdA): Voorzitter. Ik heb behoefte om te zeggen dat ik ampel daar op die tafel 

heb gezegd dat wij er inhoudelijk achter staan, maar dat er voor ons een volgend moment komt.  

 

De VOORZITTER: Een aantal van u heeft zijn stem al verklaard in tweede termijn. Mag ik de 

voorstanders vragen de hand op te steken? Dat zijn de fracties SP, GL, PvdD, ONH en CU/SGP, de 3750 

overige leden tegen, zodat dit amendement is verworpen. A 14. Stemverklaringen?  

 

De heer HIETBRINK (GL): Voorzitter. Wij zullen voor motie 107 maar tegen A 14 stemmen, omdat 

wij het twee keer te smal vinden. De aanjager moet niet alleen voor de MRA beschikbaar komen, 

maar voor alle regio’s en het moet niet alleen over aanjagers gaan maar over veel meer dan dat 3755 

en dat is volgens ons beter verwoord in M 107, vandaar dat wij tegen zullen stemmen.  

 

De VOORZITTER: Geen andere stemverklaringen? Mag ik de voorstanders vragen de hand op te 

steken? Dat is de fractie 50plus, de overige leden tegen, zodat het amendement is verworpen. 

Dan M 103. Behoefte aan stemverklaringen? 3760 

 

Mevrouw ALBERTS (SP): Voorzitter. Dat heb ik net achter het katheder verzuimd. Wij zullen deze 

motie steunen want dan kan ook blijken dat de bedragen gewoon te laag zijn. 

 

De heer LEEVER (ONH): Ook ONH zal deze motie steunen. Als wij in het buitenland zijn, dan zien 3765 

wij daar ook hele grote borden staan van de EU waarop bedragen staan voor projecten.  

 

De VOORZITTER: Dit gaat over iets anders, aan de orde is nu M 103.  

 

De heer HIETBRINK (GL): Wij zullen deze motie niet steunen omdat wij wel geïnteresseerd zijn in 3770 

de bedragen maar nog veel meer in de effecten en bedragen zonder effecten weinig zullen 

zeggen. 

 

De VOORZITTER: Mag ik de voorstanders vragen de hand op te steken? Dat zijn de fracties SP, 

PVV, de overige leden tegen, zodat de motie is verworpen. Dan M 104. Ik wil de heer Leever 3775 

graag in de gelegenheid stellen om zijn eerdere stemverklaring te voltooien.  

 

De heer LEEVER (ONH): Het is een goede motie waarmee wij transparant zijn naar de burgers toe 

om hen te laten zien wat de projecten kosten en daar waardering voor te krijgen. Wij zullen deze 

motie steunen.  3780 
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Mevrouw ALBERTS (SP): Wij steunen de motie ook maar vanwege de tegenovergestelde reden, 

want wij vinden dan ook dat alle kostenoverschrijdingen bijgeplakt moeten worden, zodat 

mensen kunnen zien waar zij voortaan tegen moeten zijn.  

 3785 

De heer HIETBRINK (GL): Wij steunen deze motie, ook omdat wij transparantie belangrijk vinden. 

Wij willen hier de hoop uitspreken dat de PVV in de toekomst even transparant zal zijn over haar 

eigen financiën.  

 

De VOORZITTER: Mag ik de voorstanders vragen de hand op te steken? Dat is vrijwel iedereen. 3790 

Zijn er leden tegen? De leden van de fractie PvdD en CU/SGP hebben tegen de motie gestemd, 

zodat de motie is aanvaard. Ja, er hebben twee fracties tegengestemd, de fractie PvdD en CU/SGP 

en de andere leden hebben voor gestemd, en de motie is aanvaard. M 105. Behoefte aan 

stemverklaringen? Niet. Mag ik de voorstanders vragen de hand op te steken? Dat zijn de fracties 

SP, GL, PvdD, de overige leden tegen, zodat de motie is verworpen. Dan M 106. Behoefte aan 3795 

stemverklaringen? Niet. Mag ik de voorstanders vragen de hand op te steken? Dat zijn de fracties 

SP, GL, PvdD, de overige leden tegen, zodat de motie is verworpen. Dan M 107. 

Stemverklaringen? 

 

Mevrouw KEUR (CDA): Voorzitter. Een hele sympathieke motie, toch zullen wij tegen stemmen 3800 

omdat wij vinden en dat is een principieel punt voor ons, dat de exacte samenstelling van het 

woningaanbod zou moeten worden bepaald door gemeenten.  

 

De VOORZITTER: Mag ik de voorstanders vragen de hand op te steken? Dat zijn de fracties GL, 

PVV, ONH, 50plus en CU/SGP, de overige leden tegen, zodat de motie is verworpen. Dan M 109. 3805 

Stemverklaringen? Mag ik de tegenstanders vragen de hand op te steken? Dat is de fractie PVV, 

de overige leden voor, zodat de motie is aanvaard. Dan M 110. Stemverklaringen?  

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Voorzitter. Wij delen niet zozeer de stelligheid van de constateringen 

maar wij kunnen instemmen met het dictum en zullen dus voor stemmen. 3810 

 

De VOORZITTER: Mag ik de tegenstanders vragen de hand op te steken? Die zijn er niet, zodat 

de motie unaniem is aanvaard. Dan tenslotte M 111. Behoefte aan stemverklaringen? Niet. Mag ik 

de voorstanders vragen de hand op te steken? Dat zijn de fracties SP, GL, PvdD en CU/SGP, de 

overige leden tegen, zodat de motie is verworpen. Dan de stemming over de voordracht. 3815 

Stemverklaringen? Niet. Mag ik de tegenstanders vragen de hand op te steken? Dat zijn de 

fracties GL, PVV, de overige leden voor, zodat de voordracht is aanvaard. Dan hebben wij 

daarmee de begroting behandeld. Ik constateer nu al dat wij de agenda vandaag niet kunnen 

afronden en dat wij met de reguliere agenda zullen doorlopen naar volgende week, maar dat is 

geen ramp. 3820 

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Voorzitter, van de orde. Ik heb vragen gesteld bij de actualiteit 

zwanen en die zouden beantwoord worden bij de Faunaverordening. Dat vond ik op dat moment 
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een prima idee, maar als de vragen pas maandag volgende week worden beantwoord, dan ben ik 

daar niet zo blij mee, sterker nog, ik wil vandaag gewoon antwoord. Hoe kunnen wij dat inpassen 3825 

en voorkomen dat wij pas om 18.05 gaan besluiten? 

 

De VOORZITTER: Wij zullen daar in ieder geval even bij stilstaan voordat ik de vergadering 

schors.  

 3830 

10. Statenvoordracht 61 Provinciaal Meerjarenprogramma Infrastructuur Noord-Holland 

(PMI) 2018 – 2022  

 

De heer ZOON (PvdD): Voorzitter. Wanneer is genoeg, genoeg? In een dunbevolkt gebied is dit 

eenvoudiger te bepalen dan op plekken waar veel mensen wonen. Singapore heeft daarom een 3835 

stop gezet op nieuwe auto’s en kiezen voor drastische OV-investeringen. Waarom? Omdat 12% 

van het oppervlak is bedekt met autowegen. Noord-Holland heeft hetzelfde probleem. Elke 

nieuwe weg snijdt een groen gebied in tweeën, veroorzaakt meer autogebruik en extra lucht- en 

geluidsvervuiling. Dat zien wij vooral bij nieuwe infrastructuur als de A8 en A9, A9 Heiloo en de 

Duinpolderweg. Groen en leefbaarheid worden geofferd voor bepaalde vormen van mobiliteit. 3840 

Echter, steden gaan auto’s weren, niet alleen voor schone lucht maar ook omdat stilstaande 

auto’s kostbare ruimte opeisen. De rijwiel- en auto-industrie oftewel rijvereniging, meldt hun 

leden dat mobiliteit verandert van bezit naar gebruik. Volledig los hiervan heeft het 

Kennisinstituut voor Mobiliteitsbeleid, onderdeel van het Ministerie Infrastructuur en Milieu, een 

rapport uitgebracht dat er sinds 2005 weinig is veranderd in de beeldvorming over mobiliteit. De 3845 

verstokte autorijder waardeert trein en bus als onvoldoende, terwijl OV-gebruikers juist heel 

positief zijn. Dat zien wij ook terug in het klantentevredenheidonderzoek. Ons busvervoer in 

Noord-Holland waardeert men met een 7.7. Probeert een verstokte autorijder een keer het OV, 

dan zijn zij vaak positief verrast. De vraag of de autogebruiker de juiste keus maakt is dus 

terecht, zeker als je kijkt naar de enorme investeringen die wij doen in de provincie. Hoe helpen 3850 

wij mensen bij het kiezen van hun optimale mobiliteit? Onbekend maakt onbemind, maar zijn 

onze investeringen wel effectief en efficiënt? Wellicht ligt het onderdeel deels in de economische 

agenda waar de provincie investeert in digitale infrastructuur voor onder andere thuiswerken of 

bij bepaalde investeringen op fietsinfrastructuur of vanuit een duurzame agenda, zoals Friesland 

doet met twee weken fossielvrij Friesland waarbij de provincie samenwerkt met ondernemers, 3855 

overheden en scholen om mensen de ogen te openen om te laten zien dat het ook anders kan. 

De historie bij bijvoorbeeld de Velsertunnel laat zien dat dit soort zaken met incidentele acties en 

andere mobiliteitskeuzes juist veroorzaakt en die blijven ook. Echter, wij zien geen brede visie 

achter ons provinciale beleid en daar laten wij ook kansen liggen. Daarom de volgende motie. 

 3860 

Motie 114/061117 

Benuttingsstrategie  

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 6 november 2017.  

 3865 

Constaterende dat: 
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- In de Structuurvisie 2040 klimaatbestendigheid, duurzaam ruimtegebruik en ruimtelijke 

kwaliteit de drie hoofdbelangen zijn; 

- Deze hoofdbelangen integraal moeten worden afgewogen bij ruimtelijke beslissingen; 

- Het PMI zich richt verbeteren van bereikbaarheid, verkeersveiligheid en leefbaarheid. 3870 

 

Overwegende dat: 

- KiM constateert dat de helft van de Nederlanders nooit met het OV reist, maar het OV wel 

kritisch beoordeelt zonder ervaring te hebben met het gebruik ervan; 

- Autoreizigers de reistijd van het OV overschatten met 70% en dat bij juiste kennis ze 3875 

minder vaak de auto zouden gebruiken;  

- Het regeerakkoord spreekt over het omvormen van Infrastructuurfonds naar een 

Mobiliteitsfonds, waarbij gelet wordt op ‘het beter benutten van bestaande 

infrastructuur’; 

- In de MRA met het programma Beter Benutten goede resultaten zijn geboekt;   3880 

- Urgenda in zijn 2030 actieplan aanspoort om meer thuis te werken en vaker het OV te 

gebruiken. 

 

Van mening dat: 

- Er veel interessante projecten zijn als de Reisbeweging en de Elfwegentocht die een 3885 

verandering proberen te bereiken op het gebied van mobiliteitskeuzes; 

- De provincie nog kansen heeft tot beter benutten van de huidige mobiliteitsinvesteringen. 

 

Gehoord de discussie, verzoeken GS: 

Een integrale strategie te ontwikkelen voor het optimaal benutten van mobiliteitsinvesteringen, 3890 

rekening houdend met leefbaarheid, duurzaamheid, milieu en toekomstige ontwikkelingen 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fractie PvdD  

 3895 

De VOORZITTER: De motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.  

 

De heer HOOGERVORST (SP): Voorzitter. Over het PMI hebben wij de volgende opmerkingen. De 

afslag A9 bij Heiloo bevindt zich volgens datzelfde PMI in de realisatiefase. In de praktijk 

betekent dit dat er inmiddels allerlei voorbereidende werkzaamheden plaatsvinden. In de praktijk 3900 

betekent het ook dat de financiële spanning op het project steeds verder oploopt. Van de diverse 

partners in het project worden naast het feit dat de provincie een flinke bijdrage levert, enorme 

bedragen gevraagd. Dat laatste is voor deze partners – overigens de gemeente in plangebied – 

niet nieuw. Inderdaad, zij wisten waar zij aan begonnen. Zij wisten dat het ook financieel echt een 

gezamenlijk project zou en zal gaan worden en blijven. Al geruime tijd geleden begonnen bij ons 3905 

en niet alleen bij de SP-fractie overigens, berichten binnen te komen over de moeite die men zich 

in Heiloo moest getroosten om het financiële plaatje rond te krijgen. Blijkbaar werd pas na het 

ondertekenen van de overeenkomst helder welke gevolgen de komst van de afslag zou hebben 

voor de directe omgeving. Inmiddels blijven er zorgwekkende berichten bij ons binnenkomen. 
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Niet alleen van de vandaag al eerdergenoemde stichting Heilloze Weg, maar ook bijvoorbeeld van 3910 

de vogelwerkgroepen Midden-Kennemerland en Alkmaar en van het Groenplatform Heiloo. Die 

gaan over het duurder worden van een eventueel noodzakelijke tunnel, over de noodzaak van 

deze tunnel, over het achterblijven van natuurcompensatie-regelingen, over rapporten van derden 

die grote vraagtekens zetten bij de plannen en over noodzakelijke aanpassingen aan de 

verkeerscirculatiewegen in Heiloo. Natuurlijk, allemaal zaken die binnen de verantwoordelijkheid 3915 

van Heiloo vallen en waar de provincie geen bijdrage aan kan en zal leveren. In voorgaande 

commissievergaderingen en ook in de vorige Statenvergadering heeft de fractie van de SP aan de 

gedeputeerde gevraagd of zij oog had voor de financiële ontwikkelingen in de gemeenten van het 

plangebied. Antwoord van de gedeputeerde was steevast: “Dat haar geen signalen hadden bereikt 

die duiden op financiële zorgen”. Toch werden de Staten in de laatste vergadering voor het 3920 

zomerreces min of meer overvallen met de noodkreet van diezelfde gedeputeerde. Er was 

dringend een hoger krediet nodig. Dat is door de coalitiepartijen verstrekt, de reactie van de 

voltallige oppositie was helder. Wij weten het allemaal nog heel goed. Wanneer wij haar op dit 

moment weer zouden vragen hoe het staat met de financiële situatie in het plangebied, dan 

zouden GS hoogstwaarschijnlijk weer hetzelfde antwoord geven. Formeel en feitelijk zal men 3925 

gelijk hebben. De gemeenten trekken namelijk nog niet officieel aan de bel. Misschien zouden zij 

dit wel moeten doen, want de kans is reëel dat de gemeenten straks niet aan hun financiële 

verplichtingen zullen kunnen voldoen. Of en dat is niet minder ernstig, dat de geldpot in die 

gemeenten dusdanig raakt uitgeput, dat de inwoners dit gaan merken door sterk uitgeklede 

voorzieningen of dermate hoge kapitaallasten zodat die niet meer kunnen worden opgebracht. En 3930 

dan wordt zo’n afslag wel heel erg duur. Wij denken dat het verstandig en misschien wel 

noodzakelijk is om actief bij de gemeenten te gaan informeren naar de financiële situatie aldaar. 

Financieel toezicht kan namelijk ook preventief zijn. Daarom de volgende motie die wij mede 

indienen namens ONH en 50plus. 

 3935 

Motie 115/061117 

Onderzoek financiële bijdragen partners in project A9-afslag Heiloo 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 6 november 2017  

 3940 

Constaterende dat: 

- Het project Afslag A9 – Heiloo inmiddels in de realisatiefase is gekomen;  

- Er in de stukken geen verandering is in de kredietbepaling voor het project voor wat 

betreft de provinciale bijdrage;  

- Ons, vooral vanuit de gemeente Heiloo, zorgelijke berichten bereiken over de 3945 

haalbaarheid van het voldoen aan aangegane financiële verplichtingen inzake het 

project;  

- Er vanuit de gemeenten geen officiële signalen richting de provincie komen die blijk geven 

van de zorgen die er bestaan over de financiële situatie;  

- GS in het houden van financieel toezicht op de gemeenten een taak hebben.  3950 

 

Overwegende:  
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- Dat de financiële bijdrage van de provincie Noord-Holland onzeker zou kunnen worden als 

partnergemeenten in financiële problemen zouden komen; 

- Het streven van de gemeenten naar het zich houden aan afspraken met de provincie 3955 

betreffende de financiële aspecten van het project, de gemeenten en haar inwoners in 

grote problemen kan brengen en daarbij ook inwoners van onze provincie; 

- De financieel-toezichthoudende taak van GS op de gemeenten ook preventief kan worden 

ingezet; 

- Een voorval zoals in de PS-vergadering 2017, waarbij op stel en sprong extra krediet voor 3960 

onderhavig project werd gevraagd, met alle gevolgen van dien. 

 

Besluiten het college op te roepen:  

- Een onderzoek te starten naar de financiële draagkracht van partners van het project 

“Afslag A9 - Heiloo”, in het kader van preventief financieel toezicht op gemeenten. Daarbij 3965 

brengen GS in kaart hoe groot en welke de financiële risico’s zijn bij de gemeenten die 

betrokken zijn bij het project; 

- PS worden van de resultaten van dit onderzoek op de hoogte gesteld uiterlijk eind januari 

van het volgende kalenderjaar, dus 2018 

 3970 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fracties SP, ONH, 50plus 

 

De VOORZITTER: De motie maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.  

 3975 

De heer HOOGERVORST (SP): Onze fractie heeft verder wat opmerkingen over het project 

Zaanbrug. De gang van zaken rond dit project dat onderdeel is van het grotere project Vaart in 

de Zaan, baart de SP zorgen gezien de berichtgeving in de media van de afgelopen weken en ook 

gezien het ontbreken van heldere informatie vanuit de provincie. Doelstellingen van Vaart in de 

Zaan zijn en de naam zegt het eigenlijk al, een betere doorstroming van het verkeer op en over 3980 

de Zaan. Op zich niets mis mee, dat vindt ook de fractie van de SP. Het project loopt echter tegen 

enorme financiële tegenvallers aan en terecht dat men zich daar in de gemeenten en hopelijk ook 

in onze provincie zorgen over maakt. De plannen worden aangepast om het project binnen de 

oevers te houden en daarbij rijst de vraag of de nieuwe brug dan wel regelt wat men wilde 

regelen. Ik noem de toekomstige doorvaarhoogte die niet hoger gaat worden dan de huidige. 3985 

Daardoor wordt betere doorstroming op de Zaan toch onzeker. In de commissie vroegen wij al 

aandacht hiervoor. Het lijkt er nu op dat wij beland zijn in een fase waarin provincie en 

gemeenten elkaar de zwarte piet toespelen. Wie had wat kunnen weten, wat had wie kunnen 

weten en wie is daar de oorzaak van? Wij zijn benieuwd naar de mening van de gedeputeerde 

over de voortgang van dit specifieke project. Zo willen wij uiteraard van haar weten of zij de 3990 

ontwikkeling volgt en met welk gevoel ze dit doet. Is de overschrijding van meer dan 10% van de 

kosten ook voor haar een verrassing? Kortom, wist zij dit en dan volgt uiteraard meteen de vraag: 

wanneer hadden wij als PS dit kunnen weten? 

 



Pagina 95 

 

 95 

Mevrouw KAAMER VAN HOEGEE (VVD): Voorzitter. Laat ik beginnen met het uitbrengen van 3995 

complimenten met het PMI en ook op het PMO zoals die nu voor ons liggen. De digitale kaarten 

maken overzichtelijk waar iets gebeurt en hoewel ik nog niet precies weet waarom, staat alles wat 

ook maar iets met fietsen te maken heeft, in het blauw gedrukt, waardoor wij in ieder geval wel 

heel snel kunnen zien waar het over fietsen gaat. En het is als stuk aan de agenda toegevoegd. 

Ook dank voor de beantwoording van de door mij te laat ingediende vraag over het PMO. Die 4000 

waren heel verhelderend. Is het dan allemaal hosanna, nee. Ik had het in de commissie ook al 

gezegd dat ik het eigenlijk wel een hamerpunt vond, maar er deed zich toch een actualiteit voor 

de laatste tijd of de laatste weken. Ik pak het PMI om dat te bespreken. In ons coalitieakkoord 

hebben wij namelijk afgesproken dat er een onderzoek gedaan zou gaan worden naar een vaste 

oeververbinding in Burgervlotbrug. Dit omdat de Vlotbrug voor lokaal zwaar verkeer niet geschikt 4005 

is en ook omdat de Vlotbrug niet bepaald een betrouwbare verbinding is. In de laatste commissie 

hebben wij stilgestaan bij deze verbinding. Deze verbinding ligt er voor gemotoriseerd verkeer 

weer eens uit. Het verbaast ons een beetje dat wij op de maandag in de commissie het over deze 

verbinding gehad hebben en over hoe lang het nog gaat duren totdat deze Vlotbrug weer volledig 

opengesteld wordt. En een dag later GS besluiten dat op basis van de resultaten van het MKBA 4010 

deze oeververbinding niet gerealiseerd gaat worden. Ik heb er wel begrip voor, ik bedoel de 

cijfers zijn duidelijk en ik begrijp ook waarom u tot dit besluit bent gekomen, maar ik moet u wel 

zeggen dat de timing ronduit ongelukkig is. In de commissie werd door gedeputeerde Bond 

aangegeven dat de Vlotbrug eind januari opengesteld zal gaan worden. Ik heb echter deze week 

begrepen dat dat eind maart gaat worden. Kan de gedeputeerde daar iets meer over zeggen? In 4015 

het PMI staat ook een project Aanvaarbeveiliging bij de Vlotbrug en die staat in de realisatiefase. 

Is bij deze Vlotbrug de aanvaarbeveiliging al gerealiseerd en valt daarom de schade relatief mee? 

Of is dit iets wat nog moet gaan gebeuren? Voor de rest kunnen wij gewoon instemmen met het 

PMI. 

 4020 

Mevrouw VAN DUIJN (PvdA): Voorzitter. De PvdA stemt in met het PMI en vraagt hierbij nog wel 

nadrukkelijk aandacht voor het volgende. Wij willen graag samen met anderen komen tot een 

integrale investeringsstrategie voor de diverse vormen van mobiliteit. De PvdA vindt dat dit past 

in deze tijd en bij onze leefwijze waar mobiliteit steeds meer een dienst is in plaats van een 

product. PS en GS hebben afgelopen zomer nieuwe doelen gesteld voor onder andere Smart 4025 

Mobility en duurzame bereikbaarheid. Duurzame mobiliteit en hier smart mee omgaan, biedt 

bewegingsvrijheid en verrijkt en faciliteert allerlei vormen van beleving. Daarnaast verbindt het 

mensen met elkaar en mensen met plaatsen. Wij zouden graag zien dat er een totaaloverzicht 

komt van alle geldstromen voor alle investeringen die de provincie doet in deze 

mobiliteitsopgave. Op deze manier kunnen wij er beter op sturen met elkaar en hiermee inzetten 4030 

op een mobiliteitsdienst als duurzaam begrip. Dat is heel erg gewenst in onze samenleving zoals 

die op dit moment is ingericht. Dit willen wij graag doen in samenwerking met anderen, omdat 

wij op die manier meer kunnen bereiken. En misschien de trofee in de wacht kunnen slepen van 

mevrouw De Meij. De PvdA vindt het belangrijk om hier samen met alle commissieleden 

binnenkort over door te praten, dus wij willen hierop terugkomen in de commissie M&F. 4035 

Tenslotte nog ten aanzien van de ‘burgervlot niet zo brug’. In de commissie heeft de PvdA al 

vragen gesteld over de herstelwerkzaamheden. Wij vinden dat het nog steeds erg lang duurt. Het 
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is net ook even genoemd door onze collega van de VVD. Wij vragen ons af of de oplossing niet 

sneller kan komen en ook hebben wij vragen over het onderzoek naar de vaste verbinding. Wij 

vinden de conclusie zoals die nu is, niet toereikend en wij willen daar graag ook in de commissie 4040 

op terug komen, zodat er een serieuze en goede oplossing komt. 

 

De heer TIJSSENS (D66): Voorzitter. Ik wil openen met een compliment aan het college van GS, 

omdat zij veel werk heeft gestoken in de onderbouwing van het PMI. Mevrouw Kaamer van 

Hoegee noemde al de viewer, het kaartmateriaal en ook de terugkeer van de regionale paragraaf 4045 

als onderbouwing geven PS meer grip op de omvangrijke investeringsagenda voor mobiliteit van 

onze provincie. Maar wij zijn er nog niet. De invoering van de Omgevingsvisie vraagt om een 

heropbouw van het beleidsinstrumentarium. Het denken in termen van de mobiliteitsopgaven 

vraagt om een uitgebalanceerd integraal afwegingskader voor de vele investeringen die de 

provincie doet. Ons huidige PMI bundelt investeringen die stoelen op losse beleidsinstrumenten, 4050 

de OV-visie, de weginfrastructuur en strategie. Dat zijn hele losse zaken op dit moment. Wij 

weten dat door het kabinet wel integrale afwegingen gemaakt worden, bijvoorbeeld als het gaat 

over het knooppuntenbeleid of het toepassen van de ladder van Verdaas die wij nog weleens 

horen langskomen hier. Maar als ik kijk naar de invulling van de kaderstellende rol van PS, ons 

dus, geschiedt die afweging onvoldoende integraal. Onze discussies over mobiliteit gaan 4055 

doorgaans over individuele projecten. De inbedding van ons mobiliteitsbeleid in de 

omgevingsvisie staat op onze strategische agenda. Bij deze inbedding moet het nu ontbrekende 

wettelijk verplichte PVVP (Provinciaal Verkeers- en Vervoersplan) op een goede manier opnieuw 

vorm krijgen en omdat PS budgethouder zijn, moeten zij daarbij de beschikking hebben over een 

afwegingskader dat alle mobiliteitsinvesteringen omvat. Binnen dat afwegingskader mogen door 4060 

GS best compartimenteringen worden aangebracht, maar het moet wel in samenhang worden 

opgesteld. Op uw advies had ik maar weer eens een motie geschreven en in de binnenzak 

gestopt, maar toen kwam ik met onze gedeputeerde Mobiliteit in overleg over de motie en ging 

het over de uitvoerbaarheid van die integrale investeringsstrategie. Om kort te gaan, wij moeten 

samen aan het werk en ik zit niet achter die bokaal aan voor alle duidelijkheid. Toen kwam het 4065 

idee om in commissieverband met elkaar eens het gesprek aan te gaan over de 

investeringsstrategie van de provincie Noord-Holland maar dan integraal bezien. Dat sluit ook 

heel mooi aan bij het initiatief van de heer Zoon en zijn motie. Ik zie een verwantschap en ik 

hoop dat hij ook zijn motie zou willen meenemen naar dat overleg. Dat zou echt de diepgang van 

die discussie ten goede komen. Nog even een heel ander ding. Dat project A9 Heiloo hebben wij 4070 

eigenlijk heel uitgebreid al in de actualiteit aan bod gehad, maar omdat wij dat toch nog wel een 

keer in onze commissie zien terugkeren, is het denk ik wel goed om de natuurcompensatie, de 

verantwoordelijkheid van gedeputeerde Tekin, maar het schijnt toch bij dit project wel een issue 

te kunnen worden, Ik zou dus op de een of andere manier willen dat wij dat nog een keertje 

kunnen laten terugkeren bij ons voor de mobiliteitsmensen. Tot slot, ik heb het in de commissie 4075 

ook gezegd, maar er zijn hele grote onzekerheden op een aantal hele grote projecten, 

verkeerskundig maar ook qua omgeving, financieel. Het kan alle kanten op en hoe kunnen wij als 

PS nou sturen op het geheel? Wij willen graag borgen als D66 dat er voldoende middelen blijven 

voor projecten met waarden voor alle Noord-Hollandse inwoners en dat betekent dat niet alle 

vrije ruimte op mag gaan aan een of twee grote projecten. 4080 



Pagina 97 

 

 97 

 

De heer DE GRAAF (CDA): Voorzitter. Ook de fractie van het CDA wil GS complimenteren met dit 

PMI en met de manier waarop het aan ons gerapporteerd is. Wij stemmen ook in met dit PMI, 

want dit PMI neemt ook het beeld weg dat de provincie Noord-Holland een asfaltmachine is. Wat 

ons wel heeft verbaasd en al eerder aangehaald is, is dat het onderzoek naar de vaste 4085 

oeververbinding bij de Burgervlotbrug zou hebben uitgewezen dat het niet haalbaar is. Vlak na de 

vorige commissievergadering kregen wij daar de brief over. Dat heeft ons verbaasd, zeker omdat 

op dat moment de stakeholders ook al waren geïnformeerd. Er is inmiddels wel een 

terugkoppelbijeenkomst gepland, maar wat gaan GS met de uitkomsten daarvan doen? Op dat 

rapport willen wij dus ook nog terugkomen. Aan de SP zou ik willen vragen, wat vindt u van het 4090 

PMI zelf? U noemt drie projecten en die kan ik er ook wel uitvissen, die misschien niet helemaal 

lukken, maar wat vindt u nou zelf van het totale PMI? Dat zou u misschien in tweede termijn nog 

kunnen meenemen. 

 

De heer VAN BERKUM (GL): Voorzitter. Ik kan in ieder geval wel aan de heer De Graaf zeggen wat 4095 

wij van het PMI vinden. In grote lijnen zijn wij akkoord met het PMI en is het gewoon een vorm 

die gevolgd wordt, maar er is uiteraard wel één project waar wij specifiek even commentaar op 

willen geven en er zijn een paar andere projecten waar ik amendementen voor heb waar ik hoop 

dat ik de ambitie bij kan stellen met zijn allen voor die wij als provincie hebben. Uiteraard kent u 

ons verzet tegen de afslag A9 Heiloo en ik sluit mij daarom kortheidshalve aan bij wat vorige 4100 

sprekers hierover gezegd hebben, maar dit is iets waar wij langer en vaker over moeten praten. Ik 

heb een viertal amendementen. Te beginnen met de bereikbaarheid Haarlemmermeer en 

Bollenstreek. In het PMI wordt vrij duidelijk gezegd en in het coalitieakkoord staat het ook, dat 

het HOV en de Duinpolderweg in de studie Bereikbaarheid Haarlemmermeer-Bollenstreek 

onlosmakelijk met elkaar verbonden zijn. In mijn optiek zoals ik dat in ieder geval nu kan 4105 

beoordelen, lijkt dat te leiden tot vertraging op het gebied van HOV en dat vind ik onacceptabel. 

Ik wil zo snel mogelijk oplossingen op dat gebied hebben. Dat betekent niet dat ik niet verder wil 

praten over deze discussie over de weg. U weet ik ben geen voorstander van een Duinpolderweg, 

maar ik wil wel praten over doorsnijding van de Ringvaart.  

 4110 

Amendement 18/061117 

Schrappen onlosmakelijkheid HOV en weg Bereikbaarheid Haarlemmermeer-Bollenstreek  

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 6 november 2017  

 4115 

Besluit het Provinciaal Meerjarenprogramma Infrastructuur Noord-Holland 2018 – 2023, 

hoofdstuk 4 Ambitie van Gedeputeerde Staten – Bereikbaarheid Haarlemmermeer-Bollenstreek 

(pagina 6) als volgt te amenderen: 

- Schrappen: Waarbij HOV en een verbindingsweg tussen de N206 en de A4 

(Duinpolderweg) onlosmakelijk met elkaar verbonden zijn” 4120 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fracties GL, SP, CU/SGP, PvdD 
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Dan heb ik een tweede amendement en dat gaat over de A8/A9. U kent mijn bezwaar tegen hoe 4125 

wij omgaan met de discussie rond de A8 en A9. Wij focussen ons veel te veel op de 

bereikbaarheid en veel te weinig op de leefbaarheid in de kernen, specifiek Krommenie, 

Assendelft en eigenlijk in het hele gebied. Dat is ook wel tekenend, want in het PMI staat in de 

ambities, wordt ook een hele hoop extra genoemd. Dat betekent dat wij aan de gang gaan om de 

leefbaarheid te verbeteren en echt iets te doen aan de positie van de mensen.  4130 

 

Amendement 17/061117 

A8-A9 Leefbaarheid uitgangspunt 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 6 november 2017  4135 

 

Overwegende dat:  

- De verbindingsweg tussen de A8-A9 de leefbaarheidsproblemen moet oplossen; 

- Door de nieuw aan te leggen weg er elders geen problemen mogen ontstaan; 

- Het verbeteren van de leefbaarheid het uitgangspunt moet vormen. 4140 

 

Besluit  

Het Provinciaal Meerjarenprogramma Infrastructuur Noord-Holland 2018-2023, hoofdstuk 4 

Ambitie van GS (pagina 6) als volgt te amenderen: 

 4145 

De volgende zin: ‘Niet alleen om de robuustheid van het wegennet te verbeteren, maar ook om 

het economische belang, de leefbaarheid en bereikbaarheid van de regio te kunnen garanderen’ 

 

Te vervangen voor: ‘Teneinde de leefbaarheid te verbeteren’ 

 4150 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fracties GL, SP, CU/SGP 

 

De VOORZITTER: Het amendement maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.  

 4155 

De heer TIJSSENS (D66): Het zal voor u misschien geen verrassing zijn, maar als u niet van een 

keukentrapje wilt afvallen, dan moet u er ook niet opklauteren. Als wij het hebben over het 

wegennet, verkeer, dat vindt plaats om ergens te komen. Als wij alleen nog maar leefbaarheid als 

criterium gaan hebben, dan is het bijna net zo dom als ik net zei van dat keukentrapje. Begrijpt u 

waar ik heen wil mijnheer Van Berkum? Leefbaarheid staat principieel onder druk op het moment 4160 

dat er auto’s langsrijden. Dus dat is altijd zoeken naar een balans. Als u nu zegt wij kijken alleen 

nog maar naar leefbaarheid, dan zal er nooit meer een auto uit die garage van mevrouw De Meij 

vertrekken. 

 

De heer VAN BERKUM (GL): Alle gekheid op een stokje, maar mijn argumentatie is dat wij aan de 4165 

gang gaan en de reden waarom wij aan de gang gaan met het dossier A8 en A9 is dat er een 
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probleem is in de leefbaarheid in de kernen Krommenie en Assendelft. Daar wil ik voor werken. 

En op het moment dat wij zo’n waslijst hebben aan criteria waar wij aan moeten voldoen, waarbij 

het steeds over bereikbaarheid gaat en een klein deel over leefbaarheid, betekent dus ook dat de 

oplossing in de bereikbaarheid gezocht gaat worden en onvoldoende in de leefbaarheid. Dat 4170 

willen wij voorkomen en vandaar dit voorstel.  

 

De heer TIJSSENS (D66): Dat betekent dus dat wij algemene regels volgens hoe wij handelen, 

gaan inruilen voor per project een afweging omdat de leefbaarheid voor u op dat moment het 

belangrijkste aspect is. 4175 

 

De heer VAN BERKUM (GL): Mijnheer Tijssens, ik ben bang dat u mij niet begrijpt. Waar het mij 

om gaat is niet het aanpassen van de totale strategie hoe om te gaan met ons wegennet, want 

daar hoort bereikbaarheid bij net zoals veiligheid en leefbaarheid en daar heb ik voor gevochten 

samen met u en met anderen. Dat wil ik ook graag in stand houden. Het gaat erom dat wij dit 4180 

specifieke project hebben waar een probleem is met de leefbaarheid van de inwoners van 

Krommenie en Assendelft en die leefbaarheid wil ik verbeteren. Ik ben bang op het moment dat 

we in deze projectomschrijving bij onze ambities – let wel ambities niet de criteria – ambities 

zeggen bereikbaarheid, bereikbaarheid, bereikbaarheid en dan een keer leefbaarheid, dat wij dan 

een bereikbaarheidsoplossing krijgen en wij dan misschien wel leefbaarheid gaan verliezen. Dat 4185 

is de reden waarom ik dit doe en dat is volgens mij ook de reden waarom mijn collega’s van de 

SP en CU/SGP dit steunen. Dan heb ik een derde amendement en volgens mij is dat gewoon een 

tekstuele wijziging die al toegezegd is in de commissie. Namelijk bij de ambitie voor lobby voor 

de verbetering van de bereikbaarheid van den Helder, iets waar ik graag over doorpraat, is 

vergeten dubbelspoor toe te voegen.  4190 

 

Amendement 16/061117 

Dubbelspoor  

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 6 november 2017  4195 

 

Overwegende dat:  

- Er in het kader van het verbeteren van de bereikbaarheid van Den Helder een integrale 

studie wordt uitgevoerd, waarbij op voorhand gedacht wordt aan weg met 2x2 rijstroken; 

- Ook het spoor een belangrijke rol speelt bij het verbeteren van de bereikbaarheid;  4200 

- Tussen Den Helder en Schagen enkel spoor ligt; 

- Het nog steeds regelmatig voorkomt dat de trein op de verbinding Alkmaar-Den Helder 

zijn eindbestemming niet haalt;  

- De uitval mede te wijten is aan het enkel spoor. 

 4205 

Van mening dat:  

Dubbelspoor prioriteit moet krijgen.  

 

Besluiten: 
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Aan het Provinciaal Meerjarenprogramma Infrastructuur Noord-Holland 2018-2023, hoofdstuk 4 4210 

Ambitie van Gedeputeerde Staten — project bereikbaarheid Den Helder (pagina 7) toe te voegen: 

De provincie zet een lobby in richting ProRail en het Rijk voor verdubbeling van het spoor tussen 

Den Helder en Schagen 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 4215 

Fracties GL, SP, CU/SGP 

 

De VOORZITTER: Het amendement maakt onderdeel uit van de beraadslagingen. 

 

Mevrouw JELLEMA (PvdA): Een mevrouw uit Den Helder. Wat is nu precies het probleem met dat 4220 

enkel spoor uit Den Helder dat vanaf Schagen dubbel gaat worden? 

 

De heer VAN BERKUM (GL): Het probleem is dat het dubbel moet gaan worden en dat nu in de 

PMI staat in die ambitielijst alleen een lobby voor de verbreding van de weg. Dat vind ik 

onvoldoende, ik wil ook een lobby op verbreding van het spoor en wel zo snel mogelijk en de 4225 

reden daarvoor is, dat zult u ongetwijfeld als inwoner van Den Helder weten, dat er nog weleens 

problemen zijn met de capaciteit op het spoor. Op het moment dat wij de bereikbaarheid willen 

verhogen van Den Helder, wil ik de bereikbaarheid aan beide kanten verhogen, zowel bij de weg 

als op het spoor en nu vergeten wij het spoor. 

 4230 

De VOORZITTER: Volgens de regels mag er niet geïnterrumpeerd worden door mensen die niet 

op de sprekerslijst staan.  

 

De heer VAN BERKUM (GL): De vervangend gedeputeerde van mevrouw Post heeft in de vorige 

commissievergadering aangegeven dat dat per abuis was maar dat het wel de bedoeling was. Ik 4235 

vind het wel belangrijk dat het in de ambitielijst staat, juist ook om die twee kanten van de 

bereikbaarheid van Den Helder te verbeteren. Ik heb nog een vierde amendement en dat gaat 

over bus 346. Een succesvolle lijn, die zo succesvol is dat wij dubbeldekkers gaan inzetten. Dat is 

heel erg mooi en uniek in Nederland en dat worden vast ook hele mooie bussen. Alleen het is 

maar een klein percentage dat vervoerd wordt via die lijn, want ook uit cijfers blijkt wat het 4240 

potentieel is van mensen die daar mee gaan. Het heeft te maken dat een bus gewoon minder 

aantrekkelijk is dan railverkeer en als je kijkt naar de totale verbinding tussen specifiek Haarlem-

Zuid en Amsterdam-Zuid is dat gigantisch. Ik zou er graag een discussie over starten om te 

kijken of wij daar niet Lightrail langs kunnen leggen. En ik heb een amendement.  

 4245 

Amendement 15/061117 

Onderzoek Lightrail 

 

Provinciale Staten van Noord-Holland in openbare vergadering bijeen op 6 november 2017  

 4250 

Constaterende dat:  
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- Buslijn 346 zo succesvol is dat Connexxion vanaf december dubbeldekker-bussen gaat 

inzetten; 

- Ondanks dit succes nog steeds een groot deel van de forenzen voor de auto kiest tussen 

Haarlem en Amsterdam Zuid; 4255 

- Het voor de luchtkwaliteit in Haarlem en Amsterdam-Zuid van belang is dat er 

hoogwaardige alternatieven beschikbaar zijn voor de auto. 

 

Besluiten aan het ontwerpbesluit het volgende toe te voegen: 

Een gedegen haalbaarheidsonderzoek te verrichten naar een ov-lightrailverbinding op het traject 4260 

Amsterdam-Zuid-Haarlem langs de route van bus 346, mogelijk in eerste instantie van station 

Amsterdam-Zuid via de A9 en de N205 naar Schipholweg/Europaweg in Haarlem 

 

en gaan over tot de orde van de dag. 

Fracties GL, SP, PvdD 4265 

 

De VOORZITTER: Het amendement maakt onderdeel uit van de beraadslagingen.  

 

De heer VAN BERKUM (GL): Dit gaat dus om een ambitie, het gaat erom dat wij de bereikbaarheid 

specifiek ook tussen Haarlem en Amsterdam-Zuid willen verbeteren en versterken. Het gaat er 4270 

niet om dat wij morgen dat ding aanleggen, maar ik wil graag de discussie starten daarover. 

 

De heer TIJSSENS (D66): Wij hebben een aantal jaren geleden weleens gekeken naar de verrailing 

van een aantal belangrijke OV-verbindingen waar de provincie over gaat. Toen bleek dat velen van 

ons toch wel een beetje schrokken van de hoeveelheid passagiersbewegingen die je nodig hebt 4275 

om een adequate verrailing te laten plaatsvinden. Nou ben ik er heel erg voor dat wij als er zich 

een nieuwe kans voordoet, daar wel naar kijken. Vindt u het dan niet veel verstandiger om in de 

breedte te kijken naar de meest dikke OV-verbindingen die wij in de provincie Noord-Holland 

hebben en te kijken bij al die vervoersverbindingen? Dan zou de Zuidagent ook weer eens 

opnieuw onder de loep genomen kunnen worden, bij welke van die verbindingen zou verrailing 4280 

op termijn perspectief hebben, omdat het beter en goedkoper wordt. 

 

De heer VAN BERKUM (GL): Het belangrijkste doel is om ervoor te zorgen dat in de 

Metropoolregio, in de echt drukke gebieden, het aantal auto’s op de weg vermindert zodat er 

ruimte op de weg komt voor andere activiteiten en er ook minder doorstromingsproblemen zijn. 4285 

Het belangrijkste doel is ervoor te zorgen dat daardoor ook de luchtkwaliteit verbetert. Daar 

hoort inderdaad bij dat er een scan gemaakt wordt van wat het meest ideale traject wordt om aan 

te pakken. Mijn doel van dit is, is eigenlijk een koevoet om ervoor te zorgen dat wij echt een 

discussie gaan voeren over de discussie Lightrail en ervoor te zorgen dat deze discussie van start 

gaat. Ik ben dus tevreden op het moment dat er een toezegging komt waarin gezegd wordt, wij 4290 

gaan een serieuze discussie over Lightrail starten. Wij moeten hem wel starten en wij moeten wat 

mij betreft ook snel starten. Vandaar dit amendement. 
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Gedeputeerde POST: Die mist het grootste gedeelte van de moties en amendementen nog. Ik heb 

toch wel behoefte aan de tekst voordat ik zo maar even op wat ik gehoord heb, ga reageren. 4295 

 

De VOORZITTER: Die kunnen er snel zijn, dan gaan wij vijf minuten schorsen. Dan maken wij dit 

agendapunt nog af en daarna schors ik de vergadering. Zo doen wij het. En er ligt nog een puntje 

van de heer Van Liere. 

 4300 

Mevrouw KEUR (CDA): Voordat wij schorsen mag ik dan een punt van orde inbrengen? U stelt nu 

voor om dit als laatste agendapunt te behandelen. Is het niet een idee dat wij volgende week 

eerder beginnen? Ik zie de agenda volstromen voor volgende week. Of nu nog een agendapunt 

extra nemen? 

 4305 

De VOORZITTER: Ik wil u aan het slot van onze vergadering er mentaal op voorbereiden dat het 

weleens na de avondmaaltijd door kan gaan volgende week. Dat roept bij andere mensen weer 

agendaproblemen op, vrees ik zo maar. Eerst gaan wij vijf minuten schorsen in afwachting van de 

komst van de amendementen. De vergadering is heropend en ik geef het woord aan 

gedeputeerde Post.  4310 

 

Gedeputeerde POST: Voorzitter. De bijdragen van de partijen bestaan voor een groot gedeelte uit 

ingediende moties en amendementen. Dat geldt in ieder geval voor de bijdrage van de PvdD. Het 

klopt, wat de heer Tijssens ook opmerkte dat ik naar aanleiding van een vergelijkbare motie van 

D66 contact met hem heb opgenomen en de problematiek die ik ervoer met het idee van de heer 4315 

Tijssens zit eigenlijk ook in de motie die door de PvdD is ingediend. U vraagt namelijk om een 

integrale strategie te ontwikkelen voor de optimale benutting van mobiliteitsinvesteringen. Dat 

gaat uit van de premisse dat alle investeringen in mobiliteit uitgaan van modaliteiten die 

communicerende vaten zijn. Met andere woorden, dat een investering in openbaar vervoer een-

op-een te vergelijken is met een investering in infrastructuur. Dat is natuurlijk niet zo, die 4320 

modaliteiten zijn geen een-op-een communicerende vaten en dat betekent dat je nooit een 

infrastructuurinvestering kunt rangschikken ten opzichte van een OV-investering. Daar zit dus 

mijn probleem met de integrale strategie. Je zult altijd moeten kijken waar investeer ik in 

openbaar vervoer en waar investeer ik in infrastructuur voor de auto of voor de fiets of voor 

andere modaliteiten. Dat is ook op Rijksniveau geprobeerd, daar hebben zij gekeken naar meer 4325 

bereiken. Ook daar is men tot de conclusie gekomen dat je dat niet integraal kunt bekijken. Wat 

wij wel doen en dat staat ook nadrukkelijk in de INNI en op het moment dat wij die gaan 

actualiseren komt dat ongetwijfeld wat explicieter aan bod, op het moment dat je gaat investeren 

kijk je niet in eerste instantie moet ik nou een weg aanleggen, maar dan kijk je, wat kan ik doen 

aan de hand van de Ladder van Verdaas – die ze zo niet meer noemen – maar dan kijk je ook, kan 4330 

ik de problemen die wij ervaren met mobiliteit oplossen door iets anders dan te investeren in 

infrastructuur en dat gaat altijd vooraf aan uiteindelijk die investering. Als er niets anders meer 

overblijft dan het nemen van de inframaatregel, dan kies je voor het nemen van de 

inframaatregel. Ik heb ook in de richting van de heer Tijssens gesuggereerd van, ik wil best die 

discussie voeren maar laten wij dat dan niet met zijn tweeën doen, maar laten wij daar ook de 4335 
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commissie bij betrekken. Ik ben natuurlijk ook benieuwd te horen hoe andere partijen daarover 

denken. 

 

De heer ZOON (PvdD): Wat u zegt onderschrijf ik en dat er ook gekeken wordt misschien naar 

andere mogelijkheden, maar wat u zegt is dat het vooral gebeurt per project. Wat ik nou graag 4340 

zou willen dat wij eens een keer gewoon breed gaan kijken wat wij op een aantal incidentele 

dingen al wel gedaan hebben, maar ik zie dat niet terug in de algemene discussie die wij hebben 

gevoerd. 

 

Gedeputeerde POST: Misschien moeten wij die algemene discussie wel een keer voeren. Je kunt 4345 

hem wel terugvinden maar dat gebeurt niet per project. Alleen in de investeringsstrategie hebben 

wij aangegeven hoe prioriteren wij nou. Daar komt het natuurlijk wel degelijk aan de orde, dus 

dat betekent dat dat niet per project bekeken wordt maar dat het over het totaal van de 

provinciale investeringsstrategie, over het totaal van de provinciale investeringen bezien wordt. 

Een tweede probleem dat ik ervaar met die motie en dat ook besloten zat in de bijdrage van 4350 

mevrouw Van Duijn die ook pleitte voor die integraliteit, is dat een deel van de investeringen die 

wij doen, die regarderen helemaal niet onze eigen infrastructuur, maar die regarderen 

bijvoorbeeld gemeentelijke infrastructuur. Als wij zouden doen wat u vraagt, dan betekent het 

dat wij de afweging moeten maken is het nou belangrijker om te investeren in gemeentelijke 

infrastructuur of in provinciale infrastructuur. Ik zou eigenlijk die keuze niet zo expliciet willen 4355 

maken omdat het in mijn beleving en/en is. Zoals het ook investeren is én in OV én in 

infrastructuur. Het is niet of/of, het is en/en. Dat geldt ook voor het investeren in infrastructuur 

die niet van de provincie is maar van andere wegbeheerders. Dus dat zijn wat opmerkingen die ik 

heb bij uw motie waarbij mijn advies aan uw Staten is om die toch maar niet aan te nemen en dus 

ontraad ik hem. Dan de heer Hoogervorst. U heeft een vrij uitgebreide bijdrage opnieuw over de 4360 

A9 aansluiting Heiloo. Als het gaat over de extra bijdrage en u vraagt, trekken zij nu al bij u aan 

de bel, is het antwoord inderdaad nee. Als het gaat om de door u ingediende motie verwijs ik u 

naar mijn collega van Financieel Toezicht Decentrale Overheden en dan met name gemeenten, 

want die gaat daarover, dus zij geeft ook advies over uw motie. Verder zegt u die Zaanbrug dat 

baart ons wel een beetje zorgen, hoe zit dat nou precies. Dat is een project met een lange 4365 

geschiedenis. Dat komt inderdaad voort uit een wat breder programma Vaart in de Zaan en 

daarvoor is uiteindelijk destijds door het Rijk een bijdrage ter beschikking gesteld. Wij zijn wat 

dat betreft in feite niet meer dan het doorgeefluik van het Rijk voor de bijdrage die wij als 

provincie leveren aan Zaanstad en Wormerland. Het gaat ook niet om provinciale infrastructuur, 

de brug is van de gemeenten samen en de vaarweg is volgens mij van de gemeente Zaanstad. In 4370 

dat opzicht ligt er daarmee dus geen direct provinciale verantwoordelijkheid. Die beide 

gemeenten hebben ons wel gevraagd om het project te coördineren omdat wij ook een 

belangrijke bijdrage leverden via die Rijksgelden die wij kregen. U zegt, nu maakt men zich daar 

zorgen over de kosten. Ja dat klopt, wij hebben daarover afgesproken dat op het moment dat er 

een overschrijding van de kosten zou plaatsvinden, dat betekent dat het meer gaat kosten dan 4375 

wij met elkaar geraamd hebben, dat dan de eerste 10% gezamenlijk verdeeld zal worden. Maar op 

dit moment hebben wij een discussie met elkaar, moet er überhaupt sprake zijn van meerkosten 

bovenop de bedragen die wij daar oorspronkelijk voor bedoeld hadden. Dat is de discussie die ik 
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op dit moment voer met de gemeente Wormerland en gemeente Zaanstad. Ik heb er vertrouwen 

in dat wij daaruit komen, maar het betekent tegelijkertijd wel dat wij wat meer terug moeten 4380 

wellicht naar de uitgangspunten die wij helemaal aan het begin van dit project met elkaar hebben 

afgesproken. Dat is een een-op-een vervanging van de brug in een sobere uitvoering. In eigen 

woorden, met niet al te veel toeters en bellen. Gaande de tijd zijn er toch wat meer wensen en 

eisen gesteld en op het moment dat dan blijkt dat daar het geld niet voor is, dan vind ik dat je in 

eerste instantie terug moet naar het uitgangspunt sober en doelmatig en een-op-een vervanging 4385 

en ook dat is een onderdeel van de discussie die wij op dit moment met elkaar voeren. U zegt 

gemeenten en provincie spelen elkaar de zwarte piet toe. Ik ervaar dat niet als zodanig, maar 

misschien u wel. In mijn beleving hebben wij op dit moment een constructieve discussie omdat 

wij met zijn drieën zien dat wij hier een probleem hebben op te lossen, namelijk het vervangen 

van een brug die oud is en echt aan vervanging toe is. En zwarte pieten, misschien dat het voor u 4390 

de tijd van het jaar wordt, maar wij waren daar nog niet mee bezig. De VVD vraagt hoe is het nou 

gelopen met die Burgervlotbrug en het onderzoek naar een eventuele vaste oeververbinding. Het 

verbaast u dat daar maandag in de commissie een gesprek over was en dat dinsdag GS besloten 

hebben om dat niet te doen. U weet dat ik bij de betreffende vergadering door omstandigheden 

niet aanwezig was, maar ik vind an sich de volgorde der dingen ook niet verwonderlijk. Er lag een 4395 

onderzoek naar die brug en dat stond voor die dinsdag op de agenda. Dat een gedeputeerde niet 

vooruitloopt op de uitkomsten van een discussie van het college vind ik verstandig. Stel je voor 

dat er aan de voorkant, ik zeg niet welke van de twee het was, je hebt twee of een paar 

mogelijkheden. Een, er ligt een advies om het wel te doen en het college besluit van niet. Als dan 

gedeputeerde Bond maandag in de commissie had gezegd wij gaan dat doen en het college 4400 

besluit anders dan staat dat toch een beetje merkwaardig en het omgekeerde net zo. Of je hebt 

de mogelijkheid dat uiteindelijk het advies waarmee de gedeputeerde het college ingaat, wordt 

overgenomen. Welke van de drie varianten het is laat ik dan maar even in het midden, maar ik 

vind het verstandig van de gedeputeerde dat hij niet maandag in de commissie heeft 

gepreludeerd op de uitkomst van het onderzoek. Ik zeg daar tegelijkertijd bij, het is een 4405 

beslissing van het college om dat niet te doen. Het staat uw Staten uiteraard vrij om op het 

moment dat u van oordeel bent dat dat een verkeerde beslissing is, om een ander besluit te 

nemen. Dat betekent wel dat u daarvoor de ruimte in het PMI zult moeten vinden om alsnog de 

gelden voor die brug – dan heb ik het nog niet over de bijkomende kosten want dit is sec de 

oeververbinding en nog niet alles wat daar verder bij komt kijken – maar dan zult u daar wel de 4410 

ruimte in het PMI voor moeten zoeken. Wanneer gaat de Vlotbrug weer open? Nogmaals, ik weet 

niet precies wat de gedeputeerde daarover gezegd heeft, het zal er een beetje om hangen. De 

bedoeling is om tegelijkertijd met het herstel van de brug, die aanvaringsbestendige 

remmingwerken te plaatsen. Als dat lukt, dan neemt het wat meer tijd in beslag, als dat niet lukt 

neemt het minder tijd in beslag. Grosso modo is wat wij aanhouden Q1 van 2018. Daarmee heb 4415 

ik volgens mij het grootste gedeelte van de bijdrage van mevrouw Van Duijn ook geadresseerd 

want het ging ook over de aanvaringsbeveiliging en de integraliteit van een nieuw 

investeringskader. Volgens mij ben ik daar redelijk uitputtend in geweest. Natuurcompensatie A9 

zeg ik dan in de richting van de heer Tijssens, komt de heer Tekin op terug. En met alle plezier 

de discussie in de commissie over wel of niet integraal en hoe dan en welke wensen heeft u daar 4420 

aanvullend, zodat wij daar bij de actualisering van de investeringsstrategie op terug kunnen 
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komen of rekening mee kunnen houden. En dan de heer Van Berkum en daar moest ik even op 

wachten, heeft een viertal amendementen ingediend. Dan begin ik met A15 onderzoek lightrail. 

Ik ontraad het amendement, omdat ik het op dit moment nog een beetje te prematuur vind om 

een uitspraak te doen over het omzetten van die buslijn in een lightrailverbinding. Wij zijn op dit 4425 

moment bezig met het regionaal OV-toekomstbeeld en dat moet een uitwerking zijn van het 

landelijk OV-toekomstbeeld en daarin wordt een antwoord gegeven op de vraag hoe het OV-

netwerk er in 2040 uit zal moeten komen te zien en als je nu aangeeft dat je die verbinding van 

Amsterdam-Zuid naar Haarlem – die volgens mij niet langs de door u genoemde wegen loopt 

maar langs de A10 en de A4 maar dat terzijde – dan loop je daarop vooruit en zou je in feite als 4430 

je voor een ander OV-toekomstbeeld kiest, een desinvestering hebben op dat onderzoek. De 346 

is bovendien een lijn die loopt in opdracht van de vervoersregio Amsterdam. Dat zijn de 

argumenten om hem te ontraden. De tweede die u indient is het amendement dubbelspoor Den 

Helder. Daar heb ik een aantal opmerkingen over, ook die ontraad ik. Er zit voor een gedeelte 

dezelfde argumentatie achter, namelijk het OV-toekomstbeeld 2040. U zegt in de overwegingen 4435 

ten eerste dat op voorhand gedacht wordt aan een weg met twee keer twee rijstroken. Dat staat 

niet zo in het coalitieakkoord. U zegt, de uitval is mede te wijten aan enkel spoor. Dat is niet het 

geval. Er is geen capaciteitsprobleem op de lijn, er zitten geen specifieke knelpunten op de lijn. 

Ook al zou je dubbelspoor aanleggen dan los je de problematiek zoals die nu eventueel wordt 

ervaren, niet op met dubbelspoor. De frequentie zal naar het zich nu laat aanzien, ook niet 4440 

omhooggaan. Dus al met al is er dan ook geen reden om dubbelspoor aan te leggen. Ik ontraad 

die motie. 

 

De heer VAN BERKUM (GL): Voorzitter. Tijdens de commissievergadering M&F heb ik specifiek 

gevraagd naar dit punt. Toen begreep ik, misschien heb ik het antwoord van de heer Bond 4445 

verkeerd begrepen, dat het een omissie was en dat het wel degelijk meegenomen werd in het 

lobbytraject richting Den Haag. Van u begrijp ik dat dat niet zo is. Vandaar dat dit amendement 

puur iets was van laten wij dat dan ook in de tekst wijzigen in onze ambitie en niet alleen in 

acties doen. 

 4450 

Gedeputeerde POST: Volgens mij heeft de heer Bond gezegd dat hij wil onderzoeken of dat het 

geval is. 

 

Gedeputeerde BOND: Ja en dat de Kop zelf ook een lobbyist in dienst heeft waar ze ook deze 

opdracht aan mee heeft gegeven. 4455 

 

De heer VAN BERKUM (GL): Ik ga de notulen nakijken want zo zit het niet in mijn geheugen.  

 

Gedeputeerde POST: Op uw geheugen heb ik geen zicht. Dan heeft u het amendement A8/A9 

leefbaarheid als uitgangspunt. Ook dat amendement ontraad ik. Project A8/A9 kent een dubbele 4460 

doelstelling. Dat was en is de verbetering van de bereikbaarheid tussen IJmond en Zaanstreek 

Amsterdam en het verbeteren van de leefbaarheid van Krommenie en Assendelft en die 

doelstellingen zijn ook vastgelegd in de samenwerkingsovereenkomst uit 2013 en in de notitie 

Reikwijdte en Detailniveau als startpunt van de studie in 2014. Beide documenten zijn ook 
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onderwerp van gesprek geweest hier in uw Staten. Het laten vallen van die doelstellingen 4465 

betekent dat het MER-onderzoek zoals wij dat nu hebben uitgevoerd, niet meer past en dan zijn 

wij terug bij af, nou dat is echt het laatste wat ons college zou willen. Ik kan nog een aantal 

andere argumenten noemen maar omwille van de tijd laat ik dat, tenzij de voorzitter zegt het is 

misschien toch wel relevant, dan ga ik vrolijk verder. Dan kom ik tenslotte bij uw amendement 

over het schrappen van de onlosmakelijkheid HOV en bereikbaarheid Haarlemmermeer – 4470 

Bollenstreek. U zegt, die koppeling moet je schrappen. Ook dat ontraad ik. Ten eerste komt die 

koppeling voort uit het coalitieakkoord en dat betekent dat wij met het schrappen hier wij er 

helemaal nog niet zijn, want nog steeds zijn wij eraan gehouden vanuit het coalitieakkoord. Dat 

is een beetje optisch. Tegelijkertijd weten wij dat gaat om het beide, het gaat niet alleen om 

investeren in de weg, maar ook in het investeren in het OV. Het is en/en. Op het moment dat wij 4475 

investeren in de weg, investeren wij in het OV en omgekeerd. Beide zijn nodig om de 

bereikbaarheid in de Duin- en Bollenstreek op niveau te brengen. Het is niet een, het is allebei. 

 

Gedeputeerde GELDHOF: Voorzitter. Het advies wat ik u wil geven over de motie over het 

onderzoek naar de financiële bijdrage voor de partners project afslag A9 Heiloo. Het preventief 4480 

toezicht zoals dat in de Gemeentewet is vastgelegd, goedkeuring vooraf bij tekortbegrotingen, 

kan in ieder geval niet aan de orde zijn. Daarvan is pas sprake als er reeds tekorten zijn en 

financieel toezicht aan de orde is. Iedere gemeente krijgt financieel jaarlijks toezicht, dat kan 

achteraf repressief, vooraf preventief zijn, maar niet op deze manier. Preventief financieel 

toezicht op gemeenten ter voorkoming van financiële problemen is weliswaar in algemene zin 4485 

natuurlijk een taak van de provincie, namelijk het voorkomen van financiële zwakke gemeenten 

maar dat kan niet op deze manier voor een specifiek project worden ingezet. Wij moeten erop 

toezien dat er bij gemeenten geen verstoringen van het begrotingsevenwicht ontstaan, dat is 

onze rol en het is aan de gemeenteraden om het geld op een bepaalde manier te verdelen of en 

hoeveel geld er naar een bepaald project gaat, in dit geval dan de afslag A9, is echt in de eerste 4490 

plaats aan de gemeente zelf. Er is nu geen grond voor een onderzoek naar financiële risico’s bij 

de gemeente, ook omdat zoals dat in de motie al vermeld staat, er eigenlijk geen formele 

signalen zijn die blijk geven van financiële problemen. Natuurlijk, wij houden goed contact met 

de betreffende gemeente over de financiële stand van zaken en hun financiële vooruitzichten. 

Dus de vinger is wel aan de pols, het is een project van grote omvang met grote substantiële 4495 

financiële omvang. Het preventief financieel toezicht zoals u dat in de motie verwoordt, daarvoor 

moet ik u echt ontraden. 

 

Gedeputeerde TEKIN: De natuurcompensatie van de heer Tijssens is al een paar keer langs 

geweest, ook in de actualiteit. De heer Tijssens zegt om dat een keer in M&F te gaan bespreken, 4500 

omdat daar nog enige onduidelijkheid over is. Wat betreft het college is daar geen 

onduidelijkheid over. Het gaat om 17 ha natuurcompensatie. B&W hebben onlangs in het 

bestemmingsplan vastgelegd welke zoekpercelen daarvoor in aanmerking komen. Op basis 

daarvan heeft Landschap Noord-Holland gezegd, dat vinden wij niet robuust genoeg. Dat kan, 

daar hebben wij ook in de commissie NLM het gesprek over gevoerd. Ik heb wel met LNH 4505 

(Landschap Noord-Holland) de afspraak gemaakt dat ik wil kijken of wij bij de Schoonwatervallei 

wel zo’n robuust netwerk voor elkaar kunnen krijgen. Daar heb ik al een overleg over gehad en 
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mijn tweede overleg komt op 20 december, maar de natuurcompensatie past binnen onze 

uitvoeringsregeling Natuurcompensatie. Daar heb ik ook aan mevrouw Weemhoff en aan deze 

Staten al een keer een toezegging over gedaan en dat nekt zich nu een beetje hier.  4510 

 

De VOORZITTER: De tweede termijn van de Staten en ik verzoek u allemaal heel beknopt te zijn. 

 

Tweede termijn 

 4515 

De heer ZOON (PvdD): Ik wil toch even ingaan op de heer Tijssens, uw punt over mobiliteit 

onderschrijf ik met het risico dat ik u te kort doe en dat is niet mijn bedoeling. Richt u zich vooral 

op het verschuiven binnen mobiliteit en om te zien waar wij moeten investeren, onze motie richt 

zich meer op het beter benutten van bestaande investeringen in bredere zin dan alleen 

infrastructuur. Ik zie ook dat onze bijdragen in elkaars verlengde zitten en wellicht overlappen. Ik 4520 

verheug mij dan ook op een fijne discussie samen met de gedeputeerde en zou de motie graag 

aanhouden. 

 

De VOORZITTER: De motie wordt aangehouden. 

 4525 

De heer HOOGERVORST (SP): Voorzitter. Dank voor de antwoorden van beide gedeputeerden 

over mijn vragen en opmerkingen. Ik ga straks nog reageren op de vraag van de heer De Graaf 

(CDA). Allereerst even over de motie, het is geenszins onze bedoeling om de gemeente Heiloo en 

die andere gemeenten die met het project te maken hebben, het gevoel te geven dat wij ze 

controleren. Wij vinden het wel belangrijk om even gezegd te hebben dat als je partner bent in 4530 

een bepaald project, je beiden gebaat bent bij inzicht in hun deel van de overeenkomst. Wat dat 

betreft is misschien preventief financieel toezicht een wat te groot woord. Het lijkt mij handig om 

bij de voortgang bij dit project van elkaar te weten hoe de zaken ervoor staan. Om maar even in 

de metaforische beeldspraak te blijven over relaties die wij vandaag met elkaar min of meer zijn 

aangegaan, in een goed huwelijk is het ook handig als je weet wat de ander uitgeeft of te 4535 

besteden heeft. Dus wij handhaven de motie. Ik hoor hierachter: is dat zo? Ik raad dat van harte 

aan. Dan nog even over de Zaanbrug. Ik begrijp van gedeputeerde Post dat eigenlijk de provincie 

slechts fungeert als een doorgeefluik. Dan vraag ik mij wel even af hoe kun je dan afspreken dat 

bij een overschrijding van meer dan 10% je de kosten samen deelt? Zijn dat dan kosten van het 

Rijk waar jij de beschikking over hebt of hoe gaat dat? Misschien kan zij daar nog even een kort 4540 

antwoord op geven. Een vriendelijk doch dringend verzoek om van die constructieve discussie die 

op dit moment gehouden wordt met de gemeenten, ons vooral goed op de hoogte te houden. Wij 

willen namelijk precies weten hoe het loopt, eigenlijk alleen maar om het geheel ook voor de 

gemeenten duidelijk te hebben. Dan de heer De Graaf van het CDA. Wij zijn voor goede HOV- 

verbindingen, wij zijn voor verbeteringen aan OV-voorzieningen, ook in de dunner bevolkte 4545 

gebieden, wij zijn voor projecten ter bevordering van de verkeersveiligheid, ter bevordering en 

het behoud van de leefbaarheid, ter bevordering van de fietsmobiliteit en wij zijn ook voor 

projecten waarbij het uiterste wordt gedaan om natuurwaarden te behouden en gelukkig staan in 

het PMI veel van dat soort projecten, maar wij behouden onze uitzonderingen. 

 4550 
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Mevrouw VAN DUIJN (PvdA): Voorzitter. Wij zijn blij met de toezegging van de gedeputeerde om 

verder te praten in de commissie over integraliteit. 

 

De heer VAN BERKUM (GL): Voorzitter. Ik zou heel graag de discussie voeren over versnelling van 

lightrail. Ik begrijp wat de gedeputeerde zegt over deze specifieke route die ik noem. Op het 4555 

moment dat ik die toezegging krijg dat wij met zijn allen en ook dat er inzicht komt vanuit GS, 

om die discussie goed te voeren over hoe kunnen wij sneller richting lightrail komen, dan trek ik 

het amendement in en anders laat ik hem uiteraard staan. 

 

Gedeputeerde POST: Die 10% zeg ik in de richting van de heer Hoogervorst, die heeft echt 4560 

betrekking op een overschrijding. Dan gaat het er dus om dat je zaken gedurende de uitvoering 

tegenkomt die niet lopen zoals ze moeten lopen. En dan zou het wel degelijk gaan om onze 

eigen financiële middelen. Vandaar ook dat ik er zo happig op ben om ervoor te zorgen dat 

voorcalculatorisch de zaak binnen budget opgelost wordt. Dan is het de bedoeling uiteindelijk 

om bij de aanbesteding een plafondopdracht mee te geven, zodat wij ook zeker weten dat wij bij 4565 

de aanbesteding niet over wat wij dan gebudgetteerd hebben, heen gaan. Dat is de route die ik 

graag zou willen volgen en uiteraard ben ik ten alle tijde bereid om met u te overleggen in de 

commissie als u behoefte heeft aan een voortgangsverslag, om dat te geven. Zodra er iets nieuws 

te melden valt, zal ik dat in de commissie melden. Ik zou het wat onhandig vinden als ik u iedere 

keer daar brieven over moet gaan sturen, van nu hebben wij dit en nu hebben wij dat, maar even 4570 

bijpraten in de commissie lijkt mij het meest praktische. In de richting van de heer Van Berkum 

zeg ik, als u discussies wilt voeren in de commissie, dan gaat u daar zelf over. Als u een discussie 

entameert in de commissie over lightrail, dan heeft deze gedeputeerde zich daar te vervoegen 

volgens mij. Dat zijn dan de verhoudingen. Ik geef u dan wel mee, misschien dat het wel handig 

is om daar wel even een geschikt moment voor te zoeken, omdat wij nu bezig zijn met dat 4575 

Regionaal Toekomstbeeld en het wat onhandig is om nu te gaan discussiëren over lijnen die 

straks misschien helemaal niet blijken te passen in dat OV-toekomstbeeld.  

 

De heer VAN BERKUM (GL): Uiteraard, Ik begrijp dat laatste. Het enige wat ik van u vraag is niet 

van ik moet aanwezig zijn, maar ik vraag of u die handschoen met verve opneemt om die 4580 

discussie aan te gaan. Ik vraag geen hypotheek op de uitkomst of op uw inzet daarin, alleen wel 

dat u met iets meer enthousiasme dan ‘ik moet erbij aanwezig zijn want ik ben uitgenodigd’, 

daarbij aanwezig bent. 

 

Gedeputeerde POST: Voorzitter. Resultaten uit het verleden bieden geen garanties voor de 4585 

toekomst. Ik daag de heer Van Berkum uit mij aan te geven wanneer ik nooit niet met verve een 

handschoen heb opgepakt.  

 

De VOORZITTER: Met andere woorden, de gedeputeerde is bereid om de discussie met haar 

aanwezigheid en door een actieve bijdrage aan de discussie te faciliteren. 4590 

 

De heer TIJSSENS (D66): In het verlengde daarvan is het heel belangrijk dat als wij die discussie 

gaan voeren, is dat wij van deze lijn die GL te berde bracht en wellicht van een aantal kansrijke 
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lijnen de reizigersaantallen weten. Je kunt wel een discussie voeren maar die moet wel op feiten 

gebaseerd zijn, dus laten wij in de voorbereiding daar wel even iets naar doen. Het is niet altijd 4595 

voldoende om een handschoen op te pakken als hij er ligt, soms moet je ook even nadenken over 

waar gaan wij die handschoen neerleggen. 

 

Gedeputeerde POST: Dat snap ik maar ik vind het heel erg ingewikkeld als de heer Van Berkum 

een algemene discussie over lightrail of vertramming wil, om dan over heel specifieke lijnen te 4600 

gaan praten, want dan krijgen wij wel een beetje een Pandemoniumdiscussie volgens mij. 

Misschien dat het goed is als u beiden eens samen om de tafel gaat om met een voorstel voor het 

structureren van die discussie te komen.  

 

De heer TIJSSENS (D66): Voorzitter. Wij hebben elkaar daarin gevonden en zorgen dat er een 4605 

verzoek bij GS komt te liggen. 

 

De VOORZITTER: En er is volgens mij bij de gedeputeerde gaarne bereidheid om informatie te 

verstrekken die voor de discussie handig kan zijn. Mag ik concluderen dat A 15 daarmee is 

ingetrokken? Dan is dat het geval. 4610 

 

Gedeputeerde GELDHOF: Ik wil nog even reageren op de reactie in tweede termijn van de SP op 

de motie. U zegt, wij willen niet het gevoel geven dat wij ze controleren, maar dat doet u dan 

natuurlijk wel. Het is vooral aan de lokale politiek om zo’n afweging te maken waar men het geld 

aan uit wil geven. Als u voor zoiets als dit ons toezicht wilt inzetten, dan maakt u eigenlijk 4615 

oneigenlijk gebruik van de mogelijkheden. Wij zien dat hier niet als op zijn plaats, wij ontraden 

het. 

 

De VOORZITTER: Dan gaan wij over tot stemming. Te beginnen met A 16.  Bestaat er behoefte 

aan stemverklaringen? Dat is niet het geval. Mag ik de voorstanders vragen hun handen op te 4620 

steken? Dat zijn de leden van de fractie van SP, GL, PvdD, ONH, CU/SGP, de overige leden tegen 

zodat het amendement is verworpen. Dan komen wij bij A 17. Behoefte aan stemverklaringen? 

Niet het geval. Mag ik de voorstanders vragen de hand op te steken? Dat zijn de fracties GL, SP, 

PvdD, ONH, 50plus en CU/SGP. De overige leden daartegen, zodat dit amendement is verworpen. 

Dan A 18. Behoefte aan stemverklaringen?  4625 

 

De heer DE GRAAF (CDA): Ik wil nog even onderstrepen dat wij als CDA van harte voor die 

koppeling zijn van openbaar vervoer en andere oplossingen voor de bereikbaarheid wat tot mijn 

verbazing de heer Van Berkum de Duinpolderweg noemde.  

 4630 

De VOORZITTER: Mag ik de voorstanders vragen de handen op te steken? Dat zijn de fracties GL, 

SP, PvdD, 50plus, CU/SGP, de overige leden tegen, zodat A 18 is verworpen. Dan komen wij bij de 

M 115. Behoefte aan stemverklaringen? 

 

De heer ZOON (PvdD): Wij maken ons zorgen over de financiële draagkracht bij de gemeenten, 4635 

maar deze motie gaat ons te ver. Wij zullen hem niet steunen. 
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De VOORZITTER: Mag ik de voorstanders vragen hun hand op te steken? Dat zijn de fracties SP, 

GL, 50plus, ONH, de overige leden, zodat de motie is verworpen. Dan de stemming over de 

voordracht. Behoefte aan stemverklaringen? 4640 

 

De heer ZOON (PvdD): Zoals u weet zijn wij tegen de projecten A8 en A9, A9 Heiloo en de 

verbinding in de Duin- en Bollenstreek, maar de PMI gaat over meer en daarom zullen wij hem 

steunen. 

 4645 

Mevrouw BEZAAN (PVV): Voorzitter. De PVV staat in principe achter de projecten zoals vermeld in 

de PMI met twee grote uitzonderingen, Duinpolderweg en HOV ’t Gooi. Ja, wij weten voor wat 

betreft de HOV ’t Gooi is de strijd inmiddels gestreden. Desondanks zullen wij voor de PMI 

stemmen.  

 4650 

De heer VAN BERKUM (GL): Voorzitter. Wij zullen ook voor het PMI stemmen met een aantal 

opmerkingen en dat heeft te maken met de Duinpolderweg, beter bekend als bereikbaarheid 

Haarlemmermeer – Bollenstreek, over de A8, A9, over de afslag A9 Heiloo.  

 

De heer HOOGERVORST (SP): Voorzitter. Ook de SP stemt in met het PMI met daarbij 4655 

aangetekend de grote bezwaren die wij hebben tegen de afslag A9 bij Heiloo, de verbindingsweg 

A8/A9 en de weg die behoort bij project bereikbaarheid Haarlemmermeer – Bollenstreek. 

 

Mevrouw DE MEIJ (50plus): Ik wil mij daar volledig bij aansluiten. 

 4660 

De VOORZITTER: Mag ik de tegenstanders vragen de handen op te steken? Die zijn er niet zodat 

PMI met algemene stemmen is aanvaard met een aantal kanttekeningen op onderdelen. 

 

11. Statenvoordracht 63 Wijziging Verordening Faunabeheer Noord-Holland 

 4665 

De VOORZITTER: Dan zijn wij nu aangeland bij agendapunt 11, maar als eindtijd van deze 

vergadering stond 18.00 uur, maar ik heb wel de indruk dat de bespreking en behandeling 

volgende week een stuk korter kan als de heer Bond een poging doet om de vragen die de heer 

Van Liere had op dit punt, uit de wereld te helpen. Dat wil ik nog doen omdat de heer Van Liere 

dat bijzonder op prijs stelt. 4670 

 

Gedeputeerde BOND: Dat had ook te maken met de actualiteit want daarin stelde de heer Van 

Liere een vraag die wel degelijk een relatie heeft met dit agendapunt. Dat wordt nu verschoven 

naar volgende week. De vraag die u eigenlijk stelt, zijn de jagers nu onrechtmatig bezig geweest. 

Hoe zit dat nu met ons Faunabeheerplan, als de verordening van de provincie niet klopt en hoe 4675 

zit het met het bestuur. Dat zijn eigenlijk de afgeleide vragen. Die hadden wij met de 

behandeling van het agendapunt helemaal kunnen behandelen, dus ik ga maar even in op wat is 

nou de stand van zaken. Wij hebben in de commissie afgesproken dat wij de verordening qua 

tekst zoals wij die in de commissie hebben besproken, zouden toetsen bij het Ministerie van EZ 
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op rechtsgeldigheid. Daar hebben wij een antwoord op gekregen, dat heeft u afgelopen 4680 

vrijdagmiddag per mail gekregen. Dus de tekst van onze verordening zoals die nu voorligt zegt 

EZ van: dan klopt uw verordening. Het bestuur moet daar nog wel naar handelen, want aan de 

samenstelling van het bestuur moet gewerkt worden. Nu koppel ik hem even terug naar de jagers 

die daar afgelopen donderdag volgens mij aan het jagen waren. Die waren daar rechtsgeldig 

bezig, want die weten niet dat dit speelt, dus die weten niet beter. Ik loop even vooruit op de rest 4685 

van het proces en dan rond ik hem af. Dan heb ik de Staten ook wat dat betreft geïnformeerd 

over de stand van zaken tot nu toe. Wij verwachten woensdag het bericht van het bestuur over de 

samenstelling. Als de twee nieuwe bestuursleden waarmee die dan weer voldoet aan de 

verordening die wij nu volgende week gaan vaststellen, als die akkoord gaan met het 

Faunabeheerplan, dan kunnen wij door zoals het er nu ligt. Zo niet, dan ligt er van mij volgende 4690 

week dinsdag in GS een voorstel tot het intrekken van het Faunabeheerplan. Dat even over het 

proces. Ik hoop dat wij daar volgende week maandag tijdens het debat over dit agendapunt nog 

meer duidelijkheid over hebben. 

 

De heer VAN LIERE (PvdD): U bestrijdt op zich mijn lezing niet die ik in de vragen neerleg van als 4695 

er geen Faunabeheerplan is. Als u volgende week tot dat besluit moet komen, dan is er geen 

beheerschadebestrijding jacht mogelijk op de soorten zoals beschreven in dat plan. Ik zie u 

knikken. 

 

Gedeputeerde BOND: Dat betekent dus dat die twee nieuwe leden van dat bestuur niet akkoord 4700 

gaan met het Faunabeheerplan zoals dat nu voorligt. Daar hebben wij het dan over.  

 

De heer VAN LIERE (PvdD): Of dat zij niet benoemd zijn om wat voor reden dan ook, er komt iets 

tussen. Welke twee bestuursleden van welke organisaties worden nu dan voorgesteld? Kunt u 

daar iets over zeggen? 4705 

 

Gedeputeerde BOND: Dat kan ik u volgende week dan mededelen, dat zijn mensen en namen in 

organisaties. Dat doe ik dan liever als dat echt zeker is. Vandaar dat ik woensdag noem en dat ik 

dan een week de tijd heb om het in te trekken als dat nodig mocht zijn. 

 4710 

De VOORZITTER: Zeer bedankt. Dan schorsen wij de vergadering tot volgende week maandag 

om 13.00 uur. Gelet op het nog tamelijk grote aantal punten dat dan behandeld moet worden, 

verzoek ik u wel er mentaal rekening mee te houden om ’s avonds na de maaltijd door te gaan. 

Als PS nu bij ordevoorstel – maar ik voorspel u dat dat ook weer problemen oplevert – besluiten 

eerder te beginnen, dan heb ik daar geen principiële bezwaren tegen. Daar wordt echt verdeeld 4715 

over gedacht.  

 

De heer HIETBRINK (GL): Ik had al begrepen dat vervroegen op veel bezwaren zou stuiten, dus 

dat voorstel wil ik niet doen. Ik heb wel twee zaken die ik zou willen meegeven of voorleggen. De 

omgevingsvisie is volgens mij een belangrijk document, dat vinden wij allemaal. Ik zou willen 4720 

voorstellen of het mogelijk is te kijken naar de agenda en die zo in te richten dat wij maandag 

beginnen om 13.00 uur met het bespreken van de omgevingsvisie en de moties die daarbij 
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horen. Dat biedt de meeste kans volgens mij dat er zoveel mogelijk Statenleden aanwezig is of 

zijn bij de stemming op dat punt. Ik kan mij voorstellen dat er een aantal mensen zijn, ik hoor 

daarbij, die ’s avonds niet aanwezig kunnen zijn. Dat is een vraag voor de orde van de agenda. 4725 

Het tweede is als er serieus rekening wordt gehouden met een langere vergadering en met meer 

vergadertijd, dan hoop ik dat er ook even wordt gekeken naar de spreektijd die er nog is voor de 

partijen. 

 

De VOORZITTER: Wij willen best naar de agenda kijken, maar er zijn ook een paar onderwerpen 4730 

waaronder de verordening Faunabeheer en de Markermeerdijken, die echt per se maandag 

besloten moeten worden. Wat betreft de spreektijd, de heer Leever is door zijn spreektijd heen en 

de heer Klein heeft nog anderhalve minuut. Dus dan weet u dat qua mentale gesteldheid voor 

volgende week maandag. Wij zullen van daaruit even naar een zo verstandig mogelijke inrichting 

van de vergadering kijken. Er staat nu een maaltijd voor u klaar. Vergadering is geschorst. 4735 

 

De heer ANNAERT (VVD): Ik ondersteun het verzoek van de heer Hietbrink.  

 

 

*** 4740 

 

 

(Vergadering is geschorst, vervolg op maandag 13 november 2017) 


